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Glasilo brezplačno prejmejo gospodinjstva v občini Komen. 
Glasilo raznaša Pošta Slovenije. V primeru, da glasila ne prej-
mete na dom, se obrnite na pošto v Komnu ali Štanjelu in jim 
sporočite, da glasila niste prejeli.
Glasilo dobite brezplačno tudi na Občini v Komnu, na voljo je 
tudi v elektronski obliki na spletni strani občine
www.komen.si.

Odgovorna urednica: Heidi Vrčon
Uredniški odbor: Marija Umek (pomočnica odg. urednice), 
Tanja Bratina Grmek, Tamara Kukanja, Martina Godnič
Lektoriranje: Barbara Jejčič
Priprava in tisk: DIGIPRINT, d. o. o.

Vabljeni, da svoje prispevke (članke in slikovno gradivo) za 
naslednjo številko pošljete v elektronski obliki na e-naslov: 
burja@komen.si najpozneje do 25. 5. 2023. Prispevki, ki bodo 
prispeli prepozno, ne bodo vključeni v junijsko številko! K po-
sameznemu članku priložite največ dve fotografiji v čim bolj-
ši resoluciji. Vabimo tudi vse fotografe ali fotografe kar tako, 
da nam pošljejo tematske fotografije za objavo na naslovnici. 
Digitalni posnetki naj bodo v čim boljši resoluciji. Poslanih 
posnetkov v slabi resoluciji ne bomo objavili. Naslednja šte-
vilka občinskega glasila izide JUNIJA 2023.

Avtor naslovne fotografije: Boštjan Frančeškin

Burja

Uredniški uvodnik

Drage bralke, dragi bralci glasila Burja!

V novem mandatnem obdobju vas ponovno 

pozdravljam s strani občinskega glasila. Nekoliko 

se je spremenil uredniški odbor, ki ga sestavlja-

jo poznani obrazi ter nova članica. To so Marija 

Umek, Tanja Bratina Grmek, Martina Godnič in 

Tamara Kukanja. Skupaj z vami se bomo trudile, 

da bo vsak našel v glasilu nekaj zase. Naj bo to 

poročilo o dogodku, ki se je zgodil v naši občini, 

poučen prispevek o gozdarjenju, intervju z enim 

od občanov ali vabilo na prireditev. Seveda se v 

glasilu najde tudi marsikaj drugega, zato vas lepo 

vabimo, da se nam pridružite pri soustvarjanju 

vsebine našega glasila. Vesele bomo vaših pri-

spevkov in fotografij.

odgovorna urednica

Iz vsebine
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Končno smo doča-
kali pomlad. Čeprav 
zima ni bila pretirano 
mrzla in tudi snega ni 
bilo, smo bili na Krasu 
deležni precej manj 
sončnih žarkov, kakor 
je to običajno za ta letni čas. Zato upam, 
da bo pomlad bolj obsijana s soncem in 
da nas bo lepše in toplejše vreme spod-
budilo k različnim aktivnostim na pros-
tem, naj bodo to opravila na vrtovih, na 
njivah, v vinogradih ali rekreacija in šport 
v naravi.

Toplo pomladno vreme ne bo samo 
nas izvabilo na plano, temveč bo zago-
tovo pospešilo tudi pozimi začeta dela 
pri obnovi vodovodnega omrežja in od-
vodnjavanja v Škrbini, ki jim bodo v krat-
kem sledila enaka dela v Volčjem Gradu. S 
pomladjo se je pričela udejanjati tudi naj-
večja občinska investicija zadnjih let, to je 
ureditev več kot 27 kilometrov dolgih ko-
lesarskih povezav med Komnom in Seža-
no. Po večmesečnih zapletih in zamudah 
zaradi dolgotrajnih revizijskih postopkov 
pri oddaji ponudb za gradbena dela sva 
skupaj s sežanskim županom konec de-
cembra podpisala več kot 4 milijone evrov 
vredno izvajalsko pogodbo s KSP Sežana, 
d. d. Do letošnjega oktobra bodo tako 

zgrajene protiprašne kolesarske poti na 
relaciji Komen–Coljava–Velika Rovna–Ko-
sovelje, Kobjeglava–Velika Rovna in Volčji 
Grad–Coljava. Pa to še zdaleč ni vse, saj se 
prav v teh dneh sklepa 1,3 milijona evrov 
vredna izvajalska pogodba za rekonstruk-
cijo in dozidavo vrtca v Štanjelu, tako da 
bi naši malčki še pred začetkom nove ku-
rilne sezone že lahko uživali v sodobnih in 
mnogo večjih prostorih. V zaključni fazi je 
tudi izbor izvajalca gradbenih del, ki naj 
bi do leta 2025 dokončal celovito obno-
vo štanjelskega gradu in s tem omogočil 
otvoritev muzeja slovenskega jezika in 
knjige, nove poročne dvorane ter konfe-
renčnih prostorov kot tudi prostorov za 
ponudnike različnih turističnih in kultur-
nih storitev. 

Skupna vrednost naštetih investicij zna-
ša skoraj 4,5 milijona evrov. Zato bo letos 
za Občino Komen izjemno proračunsko 
leto, saj bo prvič doslej občinski proračun 
presegel 10 milijonov eurov, priliv namen-
skih sredstev iz državnega in evropskega 
proračuna pa naj bi znašal več kot 3 mili-
jone evrov.

Želim si, da bi tudi v prihodnjih letih 
lahko nadaljevali s pospešenim investi-
cijskim ciklom, v katerem je zajeta cela 
vrsta aktivnosti v zvezi s pridobivanjem 
potrebnih gradbenih dovoljenj za celovi-

to obnovo kulturnega doma v Komnu in 
nekaterih drugih vaških domov (Gorjan-
sko, Kobdilj, Preserje), za parkirno garažo 
v središču Komna (TUŠ, lekarna, pošta), 
za novo športno dvorano in za ureditev 
nove obrtne cone pri ALU Komen, za kar 
je potrebno  tesno tako kratkoročno kot 
dolgoročno sodelovanje z Direkcijo RS za 
infrastrukturo. 

Skupaj z vami, drage občanke in dra-
gi občani, nestrpno čakam tudi začetek 
gradbenih del za novo krožišče pri ALU 
Komen, ki jih bo izvajal CPK, d. d., in da bi 
se čimprej udejanjili že izdelani izvedbeni 
načrti za ureditev pločnikov med Kobdi-
ljem in odcepom za železniško postajo, za 
obvoznico v Kobdilju in za razširitev ceste 
Gorjansko–Žekenc.

Tako kot bo pomlad pregnala zimo, 
naj tudi dobre misli in dejanja prežene-
jo obup in slabo voljo iz vsakega kotička 
naše lepe občine. Že iz naštetega je videti, 
da je vzrokov za veselje veliko, za manj-
ša veselja pa se potrudimo sami ali kar z 
združenimi močmi. Bo šlo lažje. 

Ker bo kmalu velika noč, naj izrabim to 
priliko in vam, drage občanke in dragi ob-
čani, že sedaj zaželim prijetne in sprošče-
ne praznike!

Spoštovane občanke in občani, drage bralke in bralci 
občinskega glasila BURJA !

Novice iz občinske uprave

Vaš župan Erik Modic

Občinski svet Občine Komen v man-
datu 2022–2026 se je sestal na prvi redni, 
konstitutivni seji 14. decembra 2022. 

Na konstitutivni seji so bili potrjeni vsi 
mandati novoizvoljenih članov občin-
skega sveta, izvoljenih na rednih lokalnih 
volitvah v novembru 2022, člani sveta pa 
so še ugotovili, da je bil za župana izvo-
ljen mag. Erik Modic, ki bo funkcijo župa-
na tudi v mandatu 2022–2026 opravljal 
poklicno. Župan Erik Modic je v nadalje-
vanju članom občinskega sveta zaželel 
uspešno in učinkovito delo. Občinski 
svet je sprejel tudi sklep o imenovanju 
Komisije za mandatna vprašanja, voli-
tve in imenovanja, v sestavi David Zega 
(predsednik), Goran Živec in Stojan Kos-
mina (člana). Komisija za mandatna vpra-
šanja, volitve in imenovanja je že takoj 
po imenovanju pričela z delom ter izdala 

poziv k predlaganju kandidatov za člane 
Nadzornega odbora občine, delovna te-
lesa občinskega sveta, ter ostala telesa, 
določena s Statutom Občine Komen ali 
zakoni. Delovna telesa občinskega sveta 
so bila imenovana na 2. redni seji Občin-
skega sveta Občine Komen, 15. februarja 
2023.

Sestava delovnih teles občinskega 
sveta v mandatu 2022–2026:

Odbor za negospodarstvo in družbe-
ne dejavnosti: Urban Grmek Masič (pred-
sednik), Dunja Peric, Metka Zver, Denis 
Rebula, Marjan Mržek

Odbor za gospodarstvo, okolje in pros-
tor ter gospodarske javne službe: Bojan 
Žlebnik (predsednik), David Zega, Ivo Ko-
bal, Dalibor Kosmina, Tomaž Zver

Odbor za proračun, finance, premo-
ženjske in splošne zadeve: Damjan 

Grmek, Jožef Strnad, Alenka Tavčar, Ivan 
Žvokelj, Marinka Žlebnik

Odbor za kmetijstvo, turizem, medob-
činske in mednarodne odnose: Marko 
Bandelli (predsednik), Damjan Grmek, 
Adrijana Konjedič, Evgen Kavčič, Miro-
slav Prodnik

Statutarno pravna komisija: Stojan 
Kosmina (predsednik), Martina Suban, 
Goran Živec.

Na 2. redni seji je občinski svet imeno-
val tudi Nadzorni odbor Občine Komen 
v sestavi:   Marga Milavec, Karmen Cotič 
Peras, Peter Švagelj. Člani nadzornega 
odbora bodo na svoji prvi seji imenova-
li izmed sebe predsednika nadzornega 
odbora.

Nadzorni odbor lahko kontaktirate 
preko elektronske pošte: nadzorni.od-
bor@komen.si.

Občinski svet Občine Komen v mandatu 2022–2026 je pričel 
z delom
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Razpis za zbiranje predlogov za podelitev priznanj 
občine Komen za leto 2023

ZLATI GRB Občine Komen
Priznanje se podeli posamezniku ali skupinam za izredno življenjsko delo oziroma za vrhunske uspehe in dosežke na 
znanstvenem, gospodarskem, kulturnem, vzgojno- izobraževalnem, športnem, naravovarstvenem, humanitarnem 
ali katerem drugem področju, ki je pomembno za razvoj in promocijo občine Komen. Podeli se eno priznanje letno.

Priznanja Občine Komen
Priznanja se podeljujejo posameznikom ali skupinam za dosežene uspehe v krajšem časovnem obdobju. Priznanja 
imajo pomen pohvale ter so aktualen odziv na dosežke in uspehe na vseh področjih dela. Podeli se lahko do tri 
priznanja letno.

Priznanja podeli župan Občine Komen predvidoma na slovesnosti ob občinskem prazniku Občine Komen.

A.

B.

1. Priznanja Občine Komen, ki se podelijo v letu 2023:

2. Predloge za podelitev priznanj lahko podajo posamezniki, družbe, zavodi, politične in druge organizacije in skupnosti, 
društva ter ožji deli lokalne skupnosti.

Predlog za podelitev priznanj mora biti podan v pisni obliki in mora vsebovati najmanj: splošne podatke o predlagatelju, 
predstavitvene podatke o kandidatu, vrsto priznanja, za katero je kandidat predlagan, utemeljitev predloga s podrob-
nejšim opisom dela oziroma dosežkov, zaradi katerih je bila predlagana podelitev priznanja in dokumente, ki potrjujejo 
dejstva, navedena v utemeljitvi.

Utemeljitev mora biti pripravljena na tak način, da bo zagotavljala pripravo utemeljenega predloga za obravnavo na ob-
činskem svetu in podelitev priznanja na slavnostni seji.

Če predlagatelj ni fizična oseba, mora predlogu obvezno priložiti tudi zapisnik sestanka organa, ki je sprejel odločitev o 
podaji predloga.

3. Prispele predloge bo obravnavala komisija za podelitev priznanj Občine Komen, imenovana s sklepom župana. Komi-
sija bo oblikovala predlog za podelitev priznanj, o prejemnikih priznanj bo odločal občinski svet s sklepom.

4. Komisija bo obravnavala predloge, ki bodo na naslov Občine Komen prispeli do torka, 11. aprila 2023, do 8. ure. 
Predlagatelji lahko podajo predloge na obrazcu, ki je na voljo v sprejemni pisarni občinske uprave Občine Komen in je 
objavljen na spletni strani Občine Komen www.komen.si.

5. Predlagatelji pošljejo predloge na naslov Občina Komen, Komen 86, 6223 Komen v zaprti kuverti z napisom »Ne 
odpiraj – za občinska priznanja«.  

6. Razpis za zbiranje predlogov se objavi na spletni strani Občine Komen www.komen.si, v občinskem glasilu Burja ter v 
prostorih Občine Komen.

mag. Erik Modic,
župan

Številka: 094-0002/2023-1
Datum: 27. 2. 2023

Občinski svet je na 2. redni seji imeno-
val tudi nov uredniški odbor občinskega 
glasila Burja. Dela in naloge odgovorne 
urednice bo tudi v tem mandatu opra-
vljala Heidi Vrčon, njena namestnica je 
postala Marija Umek. Ostale članice ure-
dniškega odbora so Tanja Bratina Grmek, 
Tamara kukanja, Martina Godnič.

Občinski svet je opravil še imenova-

nje ostalih svetov, določenih s Statutom 
Občine Komen oziroma z zakonodajo. V 
svet za varstvo uporabnikov javnih dob-
rin so bili imenovani Boris Masten, Nina 
Buda in Marijan Zega. V svet za preven-
tivo in vzgojo v cestnem prometu so bili 
imenovani Ivan Žvokelj, Niko Kajtna in 
Uroš Colja, v svet za varstvo najemnikov 
neprofitnih stanovanj pa Dora Saksida, 

Branko Trofenik in Lucian de Furlan.
Več informacij o delu občinske-

ga sveta, njegovih delovnih teles in 
Nadzornega odbora je dosegljivih na 
spletni strani Občine Komen www.
komen.si.

Besedilo: mag. Andreja Štok,
občinska uprava
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Občina Komen je uredila Medgene-
racijski park v centru naselja Komen ter 
park Luže na obrobju Komna z name-
nom medgeneracijskega prenosa znanj 
in krepitve zavesti o zgodovinski ter 
naravni dediščini. Preurejena prostora 
omogočata srečevanje občanov in ob-
čank različnih generacij. Tako spomenik 
izgnancem kot kal Luže sta pomembna 
pričevalca kulturne in zgodovinske de-
diščine okolja in Krasa, kar želi biti pred-
stavljeno na način, ki bo primeren za 
različne generacije. Ureditev medgene-
racijskega parka se deli na dva dela, del 
ob gostinskem lokalu se je uredilo v sklo-
pu obstoječega spomenika izgnancem, 
ki se ga je dopolnilo z informacijskim pa-
nojem – nižjo kovinsko tablo, na kateri so 
izbrani tekstualni zapisi in zgodovinske 
fotografije. Preostali del območja je le 
ozelenjen, živa meja deluje kot ograja 
nad zidom, ostala vegetacija  dopolnjuje 
spomenik. 

Medgeneracijski park Komen

Besedilo in foto: Boštjan Frančeškin, občinska uprava

Park oziroma trg na južni strani ceste 
pa združuje več elementov, tako imamo 
učilnico na prostem, površino za manj-
še prireditve, ploščad s šahom, otroško 
igrišče ipd. Na razmeroma majhni povr-
šini so združeni večnamenski elementi. 
K trgu sodijo predvsem tlakovani deli 
ureditve. Tlaki so izvedeni v avtohtonem 
kraškem kamnu in pranem betonu. Ve-
getacija je večinoma avtohtona, upora-
bljena tako, da senči dele ureditve, kjer 
se ljudje večinoma zadržujejo. Otroški 
del parka predstavlja ozelenjen grič, ki 
otrokom vedno predstavlja motorični 
izziv ter kombinirano igralo za otroke 
različnih starosti, ki je postavljeno na pro-
dnato podlago, skladno z varnostnimi 

standardi urejanja otroških igrišč. Igralo 
je izdelano iz naravnih materialov, barv-
no nemoteče in tako sovpada z lesenimi 
deli urbane opreme, ki dopolnjuje park. 
Ureditev zaokrožujeta dve manjši klopi, 

ki sta locirani ob ploščadi za šah, ter dalj-
ša klop, ki je središče parka. 

Uredilo se je brežino kala Luže in pos-
tavilo plato s klopjo za posedanje. Zasa-
dilo se je vegetacijo, ki tvori ozelenjen 
rob nad strmo brežino. Dostop do klopi 
oziroma lesenega podesta je tlakovan v 
kamnitih skrlah, položenih kar med trato. 

Izvedba projekta se je začela aprila 
2022, zaključila decembra 2022. Celotna 
vrednost projekta je 135.330,32 EUR od 
tega je Ministrstvo za gospodarski razvoj 
in tehnologijo sofinanciralo projekt v vi-
šini 74.991,39 EUR. 

Investicija se je izvedla v sklopu uresni-
čevanja ciljev Strategije lokalnega razvo-
ja na območju občin Divača, Hrpelje-Ko-
zina, Komen in Sežana v letu 2020, ki se 
financirajo iz sredstev Evropskega sklada 
za regionalni razvoj.
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Po treh letih zaprtja treh krajevnih ura-
dov v Brkinih in na Krasu so se z novim 
letom zopet odprli in pričeli delovati Kra-
jevni urad Hrpelje, Divača in od 5. januar-
ja tudi Krajevni urad Komen, ki delujejo 
v občinskih prostorih. To pomembno 
delovno pridobitev za skoraj 13 tisoč 
prebivalcev so 4. januarja 2023 počastili s 
priložnostno slovesnostjo pred upravno 
zgradbo občine in krajevnega urada v 
Divači, kjer so zbrane nagovorili in pre-
rezali trak divaška županja Alenka Štrucl 
Dovgan, vršilec dolžnosti načelnika se-
žanske upravne enote Dušan Krt, in dr-
žavni sekretar Ministrstva za javno upra-
vo Jure Trbič, ki je na Kras prišel z vodjo 
službe za upravne enote na Ministrstvu 
za javno upravo Aleksandrom Vojičičem, 
vodjo službe za odnose z javnostmi na 
istem ministrstvu Katjo Mihelj Nagode 
ter drugimi sodelavci. 

Vsi, vključno s komenskim županom 
Erikom Modicem in odsotno hrpeljsko
-kozinsko županjo Sašo Likavec Svetel-
šek, so si bili enotni, da je potrebno po-
novno približati in omogočiti lažji dostop 
do storitev javnega značaja, predvsem 
invalidom in starejšim občanom. Krt se 
je zahvalil ministrici Sanji Ajanović Hov-
nik, ki ob ministrstvu za javno upravo po-
kriva tudi notranje ministrstvo, in kraško 
brkinskim občinam ter sodelavcem za 
zaupanje, da so podprli ponovno odpr-
tje krajevnih uradov.

»Z odprtjem vseh treh krajevnih ura-
dov država daje pozitiven signal prebi-

Krajevni uradi na Krasu in Brkinih ponovno odprti

Besedilo in foto: Olga Knez

valcem teh krajev in kaže na to, da ljudi 
sliši in sledi njihovim potrebam. To je še 
posebej pomembno v luči dejstva, da 
se prebivalstvo stara, zato je bližina sto-
ritev še toliko bolj pomembna, kar velja 
še zlasti v lokalnih okoljih, izven urbanih 
centrov. Ob tem pa ne smemo pozabi-
ti tudi na to, da se s tem, ko ljudje lah-
ko opravijo storitve v krajevnih uradih, 
zmanjšujejo vrste v upravnih enotah,« je 
poudaril državni sekretar Trbič. Komen-
ski župan Erik Modic pa je spomnil, da so 
pred letom dni tudi odprli nove prostore 
sprejemne pisarne v pritličju Občine Ko-
men, kjer domuje tudi krajevni urad.

Ker so vse tri občine zelo velike, bo 

ponovno odprtje krajevnih uradov po-
membna pridobitev za okrog 3600 ob-
čanov komenske občine. 

Pa da spomnimo na naloge, ki jih ima-
jo krajevni uradi. Krajevni uradi pokrivajo 
zadeve iz matičnega področja, registra 
stalnega prebivalstva, javnih listin (oseb-
ne izkaznice, potne listine), upravnih 
overitev, volilnih opravil ter spremljajoče 
strokovno-tehnične naloge. Poleg tega 
krajevni uradi sprejemajo vloge za pri-
dobitev in preklic spletnega digitalnega 
potrdila za fizične osebe, upravne overi-
tve – overitev podpisa, kopije, garantna 
pisma, objave ponudb za prodajo kme-
tijskih zemljišč ter sprejem vlog za napo-
ved pridelkov vina in grozdja.

Ob sredah bosta odprta KU Hrpelje 
(dopoldne, od 8. do 12. ure) in Divača 
(popoldan, od 12. do 17. ure), KU Komen 
pa v četrtek (od 8. do 12. ure). Sicer pa je 
mogoče upravne zadeve urejati ob ura-
dnih urah (razen četrtkov) tudi na Uprav-
ni enoti Sežana, ki pokriva ozemlje z več 
kot 26 tisoč prebivalcev.

Za glasbeno točko je na slovesnosti 
poskrbel domači priznani saksofonist To-
maž Nedoh. V nadaljevanju popoldne-
va pa se je državni sekretar Trbič sestal 
na delovnem sestanku tudi z načelniki 
upravnih enot obalno-krške regije, ki so 
se udeležili slovesnega ponovnega od-
prtja divaškega krajevnega urada.
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Z 2. decembrom 2022 je nastopil funk-
cijo vršilca dolžnosti načelnika Upravne 
enote Sežana Dušan Krt. Z novim letom 
so se prav na njegovo pobudo odprli vsi 
trije krajevni uradi od Komna do Divače 
in Hrpelj, kar pomeni ponovno približe-
vanje javne uprave lokalnemu prebival-
stvu, še zlasti invalidom in starejšim ob-
čanom. 

»V mojem življenju sem bil povezan 
z vsemi sedanjimi občinami. Osnovno 
šolo sem začel v Štanjelu, od koder je 
mati doma, končal pa jo v Sežani, kjer 
jo moj oče doma. Prvo stanovanje sem 
imel v Divači in veliko let sem branil kot 
golman v Rokometnem klubu Jadran 
Hrpelje-Kozina,« pove diplomirani ing. 

prometa in univ. dipl. org. Krt. To delov-
no mesto je sprejel zaradi izziva, da se 
izboljša delovanje sežanske javne uprave 
v korist občanom. Želi si dobrega sode-
lovanja z vsemi kraško-brkinskimi župa-
ni, kar je že dokazal z odprtjem krajevnih 

uradov. Njegov izziv je prav gotovo tudi 
izboljšati delovne pogoje sodelavcev ter 
hitrejšo in kvalitetnejšo uporabo storitev 
na vseh področjih dela. S tem se bodo 
tudi storitve do uporabnikov izboljšale.

Je človek akcije in dejanj, saj je že sredi 
januarja izpeljal strokovno izobraževanje 
za upravne delavce vseh primorskih ob-
čin od Tolmina do Sežane za področje 
gradbeništva z namenom, da se izboljša 
reševanje gradbenih zadev. Po tem se-
minarju bo v prihodnjih mesecih organi-
ziral tudi seminar za vse arhitekte zaradi 
izboljšanja medsebojnega sodelovanja. 
V bližnji prihodnosti bo organiziran tudi 
koordinacijski sosvet načelnika UE Seža-
na.

Dušan Krt – nov v. d. načelnika Upravne enote Sežana

Besedilo in foto: Olga Knez

Iz vaških skupnosti

Decembra 2022 ni bilo nič kaj zimsko 
vreme. Otroke, pa tudi odrasle je skrbe-
lo, kako bo Božiček prišel v naše kraje. 
Šušljalo se je namreč, da je Jelenček Ru-
dolf odšel na počitnice v daljno Avstrali-
jo, kjer se sonči s kenguruji.

Ker pa Božiček vedno najde pot in na-
čin, da pride do otrok, je navezal stike z 
Janezom in Marijano z Jakončeve do-
mačije v Svetem. Ker nista navajena stati 
križem rok, sta se lotila dela. Ob čaju in 
slastnem jabolčnem zavitku sta preda-
la naloge bližnjim sosedom in stekle so 
priprave.

Po drevesih na dvorišču so napeli ve-
liko lučk, zasijali so smrekovi palčki, ske-
denj pa se je spremenil v kinodvorano. 
Naredili so več kot štirideset darilnih 
paketov, saj jim je Božiček vnaprej pos-
lal igrače in druge reči. Spekli so piškote, 
skuhali čaj, vino in klobase.

Ko se je prazničnega 26. decembra 
zmračilo, je bilo vse pripravljeno. 

Praznično popoldne se je pričelo z 
ogledom prvega slovenskega filma z 
naslovom Kapa. Isabela, Neli in Sofija so 
spekle kokice, jih dale v vrečke in razdeli-
le otrokom. Po ogledu filma, ki so ga ot-
roci z zanimanjem spremljali, so odšli na 
dvorišče, na čaj. Ob soju lučk in prasketa-

nju ognja so nestrpno čakali Božička.
Iz Jašč je bilo slišati ropot traktorja. Res 

čudno, da na tak dan in ob taki uri nekdo 
vozi traktor. Ampak … V našo vas se je 
Božiček pripeljal kar s traktorjem. Otroci 
so se ga zelo razveselili. Skupaj so spet 
odšli v skedenj, kjer so si po kratkem kle-
petu ogledali še risanko o Jelenčku Ru-
dolfu.

Končno je napočil trenutek, ko je Boži-
ček otrokom razdelil darila, skupaj z njimi 
zapel in se fotografiral. 

Zunaj je bila že trdna tema in Božičku 
se je mudilo domov. Zaželeli smo mu 
srečno pot in ga povabili k nam tudi pri-
hodnjo zimo. 

Vse zbrane pa je na dvorišču pod lopo 
čakala pogostitev. Praznično popoldne 
se je prevesilo v praznični večer. Otroški 
vrvež je utihnil, slišati je bilo le še praske-
tanje ognja.

Bilo je lepo. Pravljično lepo.

Božično dogajanje na Jakončevi domačiji v Svetem

Besedilo: Agata Perdec
Foto: Nataša Lapanja Jazbec
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Tudi letos smo v začetku decembra 
oglasno desko sredi vasi okrasili s slikami 
iz narave v zimskem času, z lepimi želja-
mi za praznike in prihajajoče novo leto 
ter velikim srcem, ki je bilo rdeča nit kra-
sitve letošnjih praznikov, narejeno iz vej 
in okrašeno z led lučkami. 

Gospa Lili je pridno pekla piškote in z 
njimi napolnila dvajset škatlic, zaposlene 

Kakor je že več let v navadi, smo se 
Kobdiljci tudi letos uspešno zbrali in pri-
redili pustni sprevod po vasi. Na pustno 
soboto smo se na placu najprej okrepčali 
s kavo, čajem in krofi, nato pa zbrani iz 
vseh koncev vasi skupaj krenili v nabirko.

Naloga kobdiljskega pusta ni lahka, saj 
je vas postala precej velika in smo zimo 

Zimsko dogajanje v Škrbini

Pust 2023 v Kobdilju
Besedilo: Vaški odbor Škrbina

Foto: Lili Mržek in Taša Švagelj

iz Zavoda Pristan pa so jih razdelile starej-
šim občanom, katerim vsak dan dostav-
ljajo kosila. Vse pohvale gospe Lili za to 
srčno dejanje.

Izpeljali smo tudi pustovanje, kot vele-
va običaj. Sobota je pripadala starejšim, 
ki so se letos našemili in predstavljali like 
iz risanke SPUŽI KVADRATNIK. Otroci pa 
so se zbrali v nedeljo, bili so v pisanih ko-

morali pregnati iz Gornje vasi, Školja, Vig-
nja, Dolnje vasi ter iz novega naselja, ki se 
je v zadnjih letih razvilo proti zahodu čez 
glavno cesto.

Vaščani so nas po hišah lepo sprejeli 

stumih, najmlajši v spremstvu mamic in 
enega očka. Vzdušje je bilo prisrčno.

V začetku februarja nas je obiskala eki-
pa Planet TV in o nas posnela prispevek 
v sklopu oddaje o vaseh z nenavadnim 
imenom. Pogovorili so se z nekaterimi 
vaščani in lepo prikazali našo vas. Prispe-
vek je bil objavljen 17. februarja v oddaji 
Planet 18 -- novice.

in nam ponujali domače štravbe, krofe, 
miške in vse ostalo, kar imajo maškare 
rade. Tako je večina pustne ekspedici-
je, z izjemo par najmlajših, imela dovolj 
energije za »likof« v našem skromnem, a 
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Besedilo: Štefan Švagelj
Foto: Štefan Švagelj in Urška Kos Švagelj

Gledališka skupina Kulturno razvoj-
nega društva Brce iz Gabrovice pri Ko-
mnu je 3. decembra 2022 s komedijo z 
naslovom Norčije v spalnicah razveselila 
številno občinstvo v zadružnem domu v 
Tomaju. 

Amaterskim gledališčnikom, ki jih vodi 
režiser Andrej Zalesjak, ki se podpisuje 
tudi pod scenografijo, ki dosegajo zavi-
dljive uspehe doma in na tujih odrih, je 
uvodoma namenila pozdravno besedo 
predsednica tomajskega kulturnega 
društva, Doris Orel. Hvaležno občinstvo, 
kar cel avtobus jih je prišel gledati iz Lju-
bljane, pa jih je po odlično odigrani gle-
dališki igri nagradilo z obilnim aplavzom. 
S to komedijo, ki so jo premierno zaigrali 
konec maja v Kobjeglavi in gostovali v 
domačem kraju v Gabrovici pri Komnu, 
Kanalu, Lokvi, Celju, Notranjskih Gori-
cah, Standrežu in drugod, so igralci bili 
na letošnjiih 29. Novačanovih srečanjih 
amaterskih gledaliških skupin v Trnovljah 
pri Celju izbrani med štirimi najboljšimi v 
Sloveniji, njihova (76-letna) igralka Bran-
ka Guštin pa za najboljšo igralko. 

Norčije v spalnicah je takorekoč mo-
derna klasika angleške komediografije iz 
sredine 70. let prejšnjega stoletja in do-
mača stalnica zahodnih gledaliških od-
rov. Komedijo je britanski komediograf 

Norčije v spalnicah v Tomaju

Alan Ayckbourn napisal kot odgovor na 
plehke farse, v katerih je pomembno le, 
kdo komu greje posteljo. Dogajanje je 
umestil v tri zakonske spalnice, v katerih 
izmenjaje ali hkrati srečujemo štiri (za-
konske) pare na različnih stopnjah sku-
pnega življenja. 

Norčije v spalnicah v postavi KD Brce 
v ospredje postavljajo pojem zabave. V 
komediji nastopajo: Bojana Furlan (Jana), 
Urban Grmek Masič (Gregor), Silvestra 
Grižnik Kačič (Suzana), Branka Guštin 

(Adela), Ivo Nanut (Nik), Joško Okretič (Er-
nest), Niko Pertot (Marko) in Erna Trobec 
(Katja). Za ton in luč skrbi Darko Kačič, 
šepetalka pa je Sonja Tominec. Kot pove 
simpatična igralka Branka Guštin, igra od 
svojega 50. leta dalje in je v teh 26. letih 
zamenjala nekaj režiserjev  – od Sergeja 
Verča preko Antona Petjeta do Minu Kju-
der in aktualnega Andreja Zalesjaka. 

S komedijo bodo gledališčniki obiskali 
tudi Sežano, Povir in druge kraške vasi.

Besedilo: KD Brce

Bliža se pomlad in počasi se zaključuje-
jo dejavnosti, ki smo jih pripravili v sezoni 
2022/23.

Gledališkega abonmaja nismo prip-
ravili, ker konec poletja še nismo vede-
li, kakšne bodo zdravstvene razmere v 
prihajajoči zimi. Zato smo v Kobjeglavi 
organizirali štiri posamezne predstave. 
Predstavile so se nam gledališke skupine 
iz Kanala ob Soči, Notranjih Goric, Bovca 
in Šempetra pri Gorici. Prireditve so bile 
dobro obiskane, zato bomo v naslednji 
sezoni ponovno organizirali gledališki 

abonma.
Tema Tedna ljubiteljske kulture 2023 

bo gledališka dejavnost. Potekal bo od 
19. maja do 18. junija 2023. Pri projektu 
bomo sodelovale vse gledališke skupine 
Brkinov in Krasa. Izbrali smo malo dru-
gačen pristop predstavitve, saj smo se 
odločili, da bomo gledalce pripeljali na 
predstavo. Zato smo projekt poimeno-
vali POTUJOČE GLEDALIŠKE AVANTURE. 
In kako bomo to izvedli? Predstave bodo 
potekale tri sobote. Po dve predstavi na 
večer. Če bo prijavljenih dovolj gledal-

cev, bo organiziran avtobusni prevoz iz 
Sežane na prvo prizorišče, nato se bomo 
odpeljali na degustacijo in naprej na dru-
go predstavo. Zagotovo se nam obetajo 
zanimive gledališke avanture, zato vam 
priporočamo, da spremljate natančen 
program, ki ga bo objavila območna 
JSKD, ki je organizator. Upamo, da se 
boste dogodkov udeležili in tako v pri-
jetni družbi spoznavali nove kraje. Lepo 
vabljeni.

Pomladno »Brce«

toplem vaškem domu. Tam je bilo naše 
preganjanje zime nagrajeno še s picami, 
pečenim mesom in krompirčkom.

Nabrane dobrote smo razdelili med tri-
deset otrok, ki so pri pustu sodelovali, in 
vsak je domov nesel zajetno vrečko. Pust 

se zahvaljuje se vsem vaščanom za lep 
sprejem, vsem maškaram za udeležbo in 
se priporoča za naslednje leto. Živel Pust!

Društveno

Besedilo in foto: Olga Knez
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Besedilo: Dejan Vončina,
zunanji sodelavec družbe Krasen Kras in 

sourednik knjige 
Foto: Boštjan Kurent, PVZ

Marko Juhant, specialni pedagog (po-
dročje obnašanja, čustvovanja in oseb-
nosti), bivši ravnatelj, večni vzgojitelj, 
oče in avtor številnih najbolje prodajanih 
knjig o vzgoji otrok, je zapisal: »Igra je še 
vedno najboljši način učenja.«

Pravi, da boljšega načina učenja ni še 
nihče iznašel. »Dovoljeno mora biti tudi 
izgubiti, ne v prvem poskusu doseči re-
zultata,« je povedal. Meni, da je nujno 
delati tudi napake in kdaj pasti, ne izpol-
niti pričakovanj. »Otrok odrašča izključno 

Igra je še vedno najboljši način učenja

16. februarja 2023 je družba Krasen 
Kras v sodelovanju s Parkom vojaške 
zgodovine Pivka in Tolminskim muzejem 
uspešno predstavila prevod Marches-
ettijeve knjige Prazgodovinska gradišča 
Trsta in Julijske krajine v dvorani v Parku 
vojaške zgodovine Pivka, ki je bil lepo 
obiskan. Pobudnik prevoda, Goran Ži-
vec, je zgovorno obrazložil, zakaj se je 
temeljna knjiga o prazgodovinskih gra-
diščih prevedla (Zakaj Marchesetti?), ter 
predstavil možnosti, kako pridobiti EU 
sredstva za prazgodovinsko gradišče De-
bela griža v okviru projekta evropske kul-
turne prestolnice Nove Gorice in Gorice 
v letu 2024, saj so prav prazgodovinska 
gradišča na Krasu pomemben del kultur-
ne krajine.

Arhitektka in oblikovalka Ana Hawlina 
je s pomočjo ilustracij in fotografij lepo 
predstavila,  kako je celostno oblikovala 

knjigo s preglednim oblikovanjem be-
sedila in opomb prevoda in obenem 
poudarila pomen Marchesettijeve to-
pografske karte, kjer je predstavljeih 500 
prazgodovinskih gradišč Julijske kraji-
ne, Karto je prevedla sourednica Nadja 
Adam. Oblikovalka je posebej izpostavila 
tudi lepe vezne liste v knjigi. Ilustracije 
barvitega kraškega rastlinja je prispeval 
Josip Korošec, kar se navezuje prav na 
Marchesettijevo delovanje; bil je namreč 
arheolog, paleoetnolog, muzealec in 
tudi botanik.

Miha Mlinar, arheolog Tolminskega 
muzeja, je obširno predstavil posoška 
gradišča, ki jih je v svoji knjigi opisal Carlo 
Marchesetti, in obenem predstavil neka-
tere zanimivosti, ki so se 120 let pozneje 
skozi Marchesettijev zapis ob novejših iz-
kopavanjih pokazale kot verodostojne. O 
Tak primer je na primer prazgodovinsko 

gradišče Most na Soči, za katerega je 
dolga leta veljalo, da zaradi svoje slikovi-
te lege na sotočju rek Idrijce in Soče ni 
potrebovalo obrambnega obzidja, Mar-
chesetti pa ga je zaslutil in o tem zapisal 
v svoji knjigi. Na obrambni zid so ob izko-
pavanju naleteli leta 2021.

Če povzamemo po Goranu Živcu, se 
je še danes temeljno delo o prazgodo-
vinskih gradiščih prevedlo zato, da se 
čim več ljudi ozavesti o pomenu praz-
godovine in prazgodovinskih gradišč 
na slovenskem etičnem ozemlju, ki jih je 
Marchesetti najbolj opisal. Obenem je iz-
risal kar 88 najbolj ohranjenih od skupno 
118 kraških gradišč.

Predstavitev prevoda Marchesettijeve knjige Prazgodovinska 
gradišča Trsta in Julijske krajine v Parku vojaške zgodovine Pivka

ob izkušnjah, osebnih, ne tujih,« je dodal.
Da bi otroci in mladi lahko odrasli v 

uspešne, srečne, samostojne, odgovorne 
in ponosne osebe, jim moramo prisluh-
niti, jim podariti svoj čas, jim dajati dober 
vzgled in jim nuditi priložnosti, da prido-
bivajo nove izkušnje, se učijo in krepijo 
svojo samozavest. Otroštvo je zanimivo 
zaradi nenehnega raziskovanja in preiz-
kušanja lastnih sposobnosti. 

V poligonu številnih prostočasnih de-
javnosti in raznolikih vsebin, ki jih otro-
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Besedilo: Ana Pangos, Medobčinsko 
društvo prijateljev mladine Sežana
Foto: arhiv društva MDPM Sežana

kom lahko nudimo v prostem času, je 
učenje skozi otroško igro odlična in za-
bavna metoda pridobivanja izkušenj, saj 
je to običajno dejavnost, ki si jo otroci 
sami izberejo, z veseljem sodelujejo in se 
ob njej zabavajo. Otroci napredujejo, se 
učijo in razvijajo svoje zmožnosti preko 
otroške igre in druženja z vrstniki. Nefor-
malne oblike učenja so zato pozitivna in 
neprecenljiva izkušnja in spodbuda za 
razvoj otrokovih socialnih, intelektualnih 
in spoznavnih veščin.

Odrasli ne smemo pozabiti na njiho-
vo pravico do igre in prostega časa in 
si na vseh nivojih družbenega življenja 
prizadevati za zagotavljanje ustreznih 
in enakih možnosti kulturnega, umetni-
škega, razvedrilnega in prostočasnega 

udejstvovanja otrok. 
Člani Medobčinskega društva prijate-

ljev mladine Sežana organiziramo razno-
vrstne dejavnosti in programe, ki so pri-
lagojeni starosti, potrebam in interesom 
otrok Krasa in Brkinov. Programi potekajo 
v skupinah, skozi igro in delo, v praksi, v 
vsakdanjem življenju, na zabaven način 
in v družbi vrstnikov. Otroci spoznavajo 
okolje, se učijo medsebojnih odnosov, 
vzajemnega spoštovanja, strpnosti do 
različnih mnenj, izmenjujejo znanja in 
poglede. Od narave se učijo lepote, me-
ditacije in harmonije, ki je nujna v dana-
šnjem iskanju notranjega miru in vse to 
počnejo pod vodstvom mentorjev, ki 
razigrani mladini nudijo prave okvirje, 
znotraj katerih se lahko varno in ustvar-

jalno gibljejo in pridobivajo nova spoz-
nanja in znanja.

V mesecu juniju organiziramo predšol-
sko letovanje v štirih izmenah od 4. do 
16. junija 2023 v Kranjski Gori v sodelo-
vanju z enotami Vrtca Sežana za otro-
ke občin Krasa in Brkinov. Otroci bodo 
letovali z vrstniki, pod budnim očesom 
strokovnih delavk, ki bodo tudi letos na 
letovanju poskrbele za bogat program z 
rekreacijo, zabavo in veliko igre.

Več o programih Medobčinskega 
društva prijateljev mladine Sežana lahko 
izveste na sedežu društva, Bazoviška ces-
ta 11, Sežana, tel 05/7341486, drustvo.
prijateljev@siol.net ali na www.mdpm.si.

Ob 79. obletnici izgnanstva in begun-
stva je 15. februarja 2023 v Komnu po-
tekala svečana otvoritev Medgeneracij-
skega in spominskega parka, spominska 
maša in prireditev. V spomin na leta 1944 
izgnane domačine v Nemčijo in požig 
vasi ter zaselkov Komen, Mali Dol, Toma-
čevica, Divči, Jablanec in Branik, smo sku-
paj z Občino Komen in ORA Krasa in Br-
kinov otvorili tudi informacijski pano, ki 
prikazuje tragično obdobje naše zgodo-
vine. Vsebino smo pripravili v KO Društva 

izgnancev Komen v spomin in opomin 
– vojne nikoli več. Na otvoritvi so spre-
govorili komenski župan, mag Erik Mo-
dic, direktor ORA Krasa in Brkinov, Aleš 
Vodičar, in predsednica komenskega 
društva izgnancev, Sabina Godnič, ki je 
spregovorila o pomenu in namenu no-
vega informacijskega panoja in se zahva-
lila vsem, ki smo pri projektu sodelovali 
in vsem članicam in članom, ki so prispe-
vali gradivo. Komenski župnik Marjan 
Jakopič, ki je pred otvoritvijo vodil spo-

minsko mašo, je pano tudi blagoslovil. 
Otvoritvi je sledila spominska prireditev 
v zadružnem domu. Kulturni program so 
sooblikovali učenke in učenci OŠ Antona 
Šibelja - Stjenka Komen, ki so nastopili 
tudi na svečani otvoritvi, predsednica 
komenskega društva, Sabina Godnič, 
in članica OZ društva izgnancev Koper, 
Tončka Senčar, ki je predstavila svojo 
knjigo spominov in jo tudi podarila naši 
OŠ. Prireditvi je sledil občni zbor društva 
in družabno srečanje.

Krajevna organizacija Društva izgnancev Slovenije 
1941–1945 Komen
Komen, 15. februar 2023

Pano smo sooblikovali Martina Godnič – koncept in vsebina; Ivanka Uršič, arhi-
vistka v Pokrajinskem arhivu Nova Gorica je sodelovala kot strokovna pomoč;
Franko Zadnik, ki je pripravil zemljevid in možne pohodniške poti – Po poteh
požganih vasi; Elisabetta Tenze  - oblikovanje in prevodi; Grafitisk, Tenze
Igor s. p. - izdelava. Foto Boris Godnič

Otvoritev Medgeneracijski park s spominskim parkom – župan Občine Komen, 
mag. Erik Modic; predsednica društva, Sabina Godnič; član društva, Danilo Ada-
mič; Violana Jelušič, članica UO društva. Foto: Boris Godnič
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Ko se je leto 2022 prevešalo h koncu, 
so se vrata Hiše dobre volje v Komnu od-
prla tudi za širšo javnost. V sodelovanju 
z Društvom Univerza za tretje življenjsko 
obdobje Kras izvajajo srečanja z avtorji 
in pogovore o knjigah. Prva gostja je v 
decembru bila Erica Johnson Debeljak s 
knjigo Devica, kraljica, vdova, prasica in 
je tudi s svojim deloma izzivalnim naslo-
vom privabila udeležence širšega sloven-
skega kulturnega prostora. V pogovoru 
je voditeljica razmejila življenje pred uso-
dnim dogodkom, tragični trenutek, ki je 
vplival na spremenjeno prihodnost in v 
njej vse znova in znova porojene občut-
ke krivde, ker je bila edina ljubljeni osebi 
najbolj blizu, telesno, čutno, miselno in 
duhovno. Pisateljica, ki se je 1961 rodila v 
San Franciscu, študirala v New Yorku, kjer 
je diplomirala na kolumbijski univerzi iz 
francistike, magistrirala iz ekonomije, za-
pustila dobro plačano delo v rodni Ame-
riki in se odločila za negotove razmere 
v postkomunistični deželi, se je 1993 
preselila v Slovenijo, kjer si je ustvarila 
dom in družino s pesnikom in univerzi-
tetnim profesorjem Alešem Debeljakom 

(1961–2016) in postala sta starša trem ot-
rokom. V Sloveniji se je posvetila pisanju, 
publiciranju in prevajanju. V prvi knjigi, ki 
je izšla 1999 z naslovom Tujka v hiši do-
mačinov, so objavljeni eseji o njej, obeh 
družinah, pripadnosti različnim kultu-

ram. Sledile so: Srečko Kosovel: pesnik 
in jaz (2004), zbirka kratkih zgodb Tako 
si moj (2007), memoaristika Forbidden 
Bread (2009) in Prepovedani kruh (2010) 
ter romana Antifa Cona (2012) in Tovar-
na koles (2015). Prav tako je souredila in 

Ko Hiša dobre volje v Komnu odpre vrata javnosti
Srečanja v sodelovanju z Društvom Univerza za tretje življenjsko obdobje Kras

Učenke in učenci OŠ Antona Šibelja - Stjenka Komen, Sabina Godnič in gostja, 
gospa Tončka Senčar, ki izroča svojo knjigo osnovni šoli. Foto: Martina Godnič Nastopajoči OŠ Antona Šibelja - Stjenka Komen. Foto: Martina Godnič

Besedilo: Martina Godnič

Komenski župnik Marjan Jakopič blagoslavlja spominski park.
Foto: Boris Godnič
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prispevala poglavitni esej za nenavadni 
in ganljivi hommage pokojnemu možu: 
Saj grem samo mimo – Razglednice Ale-
ša Debeljaka (2018). V letu 2021 je bila 
tokrat predstavljena knjiga Devica … 
KNJIGA LETA. Njena dela so prevedena 
iz angleščine v slovenščino, slovaščino, 
italijanščino, nemščino in madžarščino. 
V angleščino je prevedla več zbirk slo-
venskih pesnikov in nekatera dela Borisa 
Pahorja. 

V njenih delih odslikava zrcalno podo-
bo Slovenk in Slovencev ter ljudi, s kate-
rimi je prihajala v stik v kulturnih krogih. 
Vsebina spodbudi k razmisleku o življe-
nju in obravnavanju smrti med pripadni-
ki različnih kultur in okolij v preteklosti in 
sedanjosti, do žalovanja (z raznoterimi 
vsebinami) in nam je lahko v razmislek 
in razbijanje stereotipov in predsodkov o 
posameznikih, da se ne postavimo v vlo-
go sodnika in presojevalca drugih. Do-
pustimo čutiti in razmišljati tako, da smo 
iskreni najprej do sebe in nato do drugih, 
ki so ostali brez najbližjih. Ko spoznamo, 
da smo vsi ranljivi, smo že storili korak k 
boljšim medčloveškim odnosom.

Članice študijske skupine Berem, pos-

lušam in se pogovarjam na UTŽO Kras so 
namenile gostji več vprašanj in prejele 
odgovore o tem, kaj je zanjo Kras in kaj 
ji pomeni, zakaj sta kraška vasica in ena 
izmed vasic v Loškem potoku pritegnili 
pozornost, je lažje razumeti veter/burjo 
kot neznane jezike, kaj pa meja, zakaj 
tujka in še vedno tujka, kaj je zanjo tu-
jost, kako vidi vlogo vdove v različnih 
verstvih, kulturah, mitih in književnosti, 
ali naslov knjige napoveduje, da knjiga 
odpira različne poglede na vdovstvo, je 
vdova bolj svobodna, ima odprte mož-
nosti ustvarjanja, ima več časa zase, se 
osamosvoji, ker se odslej lahko zanese v 
vsem le nase. Je to sprememba po trpki 
življenjski izkušnji, izgubi najbližjega ali 
zgolj stigma? V knjigi in v pogovoru se 
je avtorica odločno in pogumno razkrila 
javnosti, začutili pa so jo predvsem tisti, 
ki imajo za seboj podobno izkušnjo izgu-
be najbližjega. Za udeležence je srečanje 
prispevalo k premagovanju tabu teme 
vdovstva, o kateri se ne govori oziroma 
redko izreče prave besede. Vsekakor nas 
knjiga nagovarja k branju in razmisleku o 
prebranem. Odlomke je prebirala Janja 
Bone, članica in mentorica na UTŽO Kras. 

Na predzadnji februarski dan je ude-
ležence pozdravila Tina Krog, vodja Hiše 
dobre volje, ki jih je danes že pet. Ude-
leženci so se srečali z Dušico Kunaver, 
upokojeno petinosemdesetletno profe-
sorico angleškega in ruskega jezika, pisa-
teljico, ki je doslej napisala in izdala že čez 
80 knjig, le nekatere s soavtorji. Knjigo z 
naslovom Kras in moja vas Ponikve je 
predstavila z nečakinjo Darinko Bogda-
nović, prof. zgodovine. Kot avtor je zapi-
san Dušičin oče Andrej Zlobec, ki izhaja 
iz Ponikev, iz pisave pa je razvidno, kateri 
del je njegovo avtorstvo (pokončen tisk) 
in kdaj je spremno oziroma dodatno 
besedilo v poševnem tisku, ki so ga na-
pisali in uredili Željko Zlobec, dipl. ing., 
Darinka Bogdanović in Dušica Kunaver, 
obe prof. Čeprav tematsko poseže v slo-
vensko ljudsko izročilo, za katerega jo je 
navdušil oče, po življenjskem sopotniku 
Alešu Kunaverju nadaljuje z gorništvom, 
iz službenih spodbud nadaljuje s peda-
gogiko in z didaktiko ter angleškim jezi-
kom, je glavno vodilo ljubezen do Krasa. 
Oče, Kraševec, član OF in Maistrov borec, 
se je pred fašizmom umaknil v Ljubljano, 
a kamorkoli je šel, je bil Kras z njim. Gre 
za edinstven zapis človeka, ki je preživel 
pet vojn in se vojnim razmeram navkljub 
iz preprostega vaškega fanta dokopal do 
vojaške akademske izobrazbe. Družini z 
devetimi otroki ni bilo naklonjeno, da bi 
se kdaj srečali vsi člani. 

V vseh delih je prisoten tudi Kras z 
veliko in malo začetnico, kot bi oče na 
hčer prenesel ljubezen do rodnega kraja, 
Krasa in krasa. Srečanje se je zaključilo z 
živahnim pogovorom udeležencev.

S februarjem so v sodelovanju z UTŽO 
pričeli s srečanji študijskega krožka Be-
rem z dobro voljo. Pogovorom o knjigah, 
miselnih ugankah, branju in pisanju pa 
se lahko pridružijo tudi zunanji obisko-
valci. V Hiši dobre volje se srečujemo vsak 
ponedeljek od 10.00 do 11.30. Vabljeni.

Besedilo: Nadja Mislej Božič
Foto: Tina Krog in Olga Knez

Lanska izvedba 1. mednarodne likov-
ne kolonije »Volčji Grad 2022« je obrodi-
la prve sadove z organizacijo razstave v 
prostorih športne dvorane v Logatcu v 
torek, 28. februarja. Botra te pobude, ki 
je privabila številno občinstvo, sta naš 
skorajšnji sovaščan Vinko Cankar ter 
umetnik Lojze Kalinšek, ki sta bila prav 

Društvo Debela Griža v Logatcu
tako soorganizatorja, skupaj z Društvom 
Debela Griža, prve izvedbe. Gospod Ja-
nez Ovsec je za uvod poskrbel s spod-
budnimi besedami o dobrem sodelova-
nju med Društvom likovnikov Logatec 
in Volčjegrajci. Sledil je nastop glasbeno
-instrumentalne skupine Kamerati, ki je 
dvignil vzdušje v dvorani in lepo uvedel 

občinstvo v razstavo, sestavljeno iz del 
osmih umetnikov iz štirih držav. Pobuda 
je, glede na odziv občinstva, bilo je na-
mreč prisotnih okrog 50 ljudi, od katerih 
tudi številna delegacija iz Volčjega Grada, 
uspela. Obiskovalci so lepo sprejeli tudi 
župana, g. Erika Modica, ki si je razstavo 
ogledal skupaj s kulturniki iz Logatca. Po 
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Besedilo: David Stepančič
Foto: Siniša Rančov

V januarju je komenska knjižnica imela 
posebno čast, da je gostila  mednarodno 
uveljavljenega in večkrat nagrajenega 
književnika, kritika, publicista in alpinis-
ta, Dušana Jelinčiča. Nedvomno enega 
izmed pomembnejših predstavnikov 
slovenske kulture, ki je poleg literarnih 
dosegal tudi nekatere najvišje gorske vr-
hove sveta. 

V letošnjem letu sta Jelinčiča brez dvo-
ma razveselila dva dogodka. Postal je 
prejemnik Nagrade Prešernovega sklada 
2023 in novopečeni prebivalec Komna. 

Na svečanosti ob Kulturnem prazniku 
je prejel nagrado za kratki roman Šepet 
nevidnega morja, dvanajst tablet svinca, 
ki je dramatična pripoved o očetu Zorku 
Jelinčiču, enemu od ustanoviteljev in vo-
diteljev protifašistične organizacije TIGR. 
O prizoriščih groze, kjer je avtorjev oče 
Zorko prestal devet let zaporne kazni in 
še marsičem, se je z avtorjem pogovar-
jala Martina Kafol, urednica Založništva 
tržaškega tiska. Roman, ki ga je Dušan 
Jelinčič ustvaril iz besed, fragmentov, za-
pisanih na list papirja, ki jih je oče skrbno 

Šepet nevidnega morja, dvanajst tablet svinca

Besedilo in foto: Marija Umek

hranil v mapi, bralcem razkriva intimno 
izpoved trpljenja, bolečine in upora. Je-
linčičeva pripoved, ki je med drugim 
prejela tudi nagrado na literarnem na-
tečaju ob 90-letnici ustrelitve bazoviških 
junakov in 100-letnici požiga Narodnega 
doma v Trstu, je pravzaprav prvi roman 

o TIGR-u med številnimi strokovnimi mo-
nografijami. Vabljeni k branju in v knji-
žnico, mogoče pa v njej srečate novega 
Komenca.

Večer sta z glasbo popestrili Vita Fakin 
in Nika Pahor, učenki Glasbene šole Seža-
na – podružnice Komen.

uradnem delu je sledilo druženje ob ko-
zarčku terana in rezini pršuta, ob kateri-
ma je bilo zapečateno nadaljnje sodelo-
vanje, saj se bo letošnja likovna kolonija 

zgodila že v dneh od 17. do 24. junija v 
domačiji pri Zajčevih in na ostalih lokaci-
jah v Volčjem Gradu. 

Slike bodo razstavljene v Logatcu še 

mesec dni, potem pa si jih bo mogoče 
ogledati tudi v Vaškem domu v Volčjem 
Gradu, kjer bodo stalno na ogled.

Iz komenske knjižnice
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Že dolgo časa je naša knjižnica več kot 
prostor, kjer hranimo knjige. Tako živa je, 
da včasih komaj verjamem, kaj vse sem 
v 20. letih opravljanja tega čudovitega 
dela doživela. 

Med vsemi dogodki, ki so že stalnica, 
naj poudarim srečanje s Kraškim klubom 
za bolnike po možganski kapi, ki ga vodi 
gospod Severin Mezinec. V sodelovanju 
z Zdravstvenim domom Sežana in Hišo 
dobre volje Komen smo se na druženju, 

Tudi letos je komenska knjižnica v 
sodelovanju z Glasbeno šolo Sežana – 
podružnico iz Komna obeležila kulturni 
praznik. Tema glasbenega večera je bila 
iskanje navdiha za kulturno in umetniško 
delovanje.

Beseda kultura ima ogromno pome-
nov. Lahko bi rekli, da ima vsak od nas 
svoj odnos do nje. Kultura nam omogo-
ča kvalitetno preživljanje časa, širi nam 
obzorja, nauči nas sprejemati svet, ki je 
lahko drugačen od tistega, ki smo ga va-
jeni. V nas spodbuja ustvarjalnost, v stiku 
z umetnostjo različnih vrst se učimo kri-
tično ovrednotiti svet. 

In od kod ustvarjalnemu človeku zami-
sli in navdih za izražanje? Na to vprašanje 
smo na glasbenem večeru odgovorili z 
zgodbo pisatelja, ki je nekega dne izgu-
bil svoj navdih. Enostavno ni vedel več, 
kaj naj piše? Ure in ure je presedel pred 
praznim listom, na katerem se je pojavila 
črna pika. Ni vedel, kaj naj z njo? Strmel je 
vanjo in … okrog nje začel pisati zgodbo 
o mojstru Allegru, ki je ob pomoči mla-
dih glasbenikov iskal navdih za kompo-
niranje. Svoje iskanje je začel s skladba-
mi, ki so nastale iz pedagoškega navdiha. 
Z njimi so se na klavirju predstavili Lara 
Marušič, Nika Pahor, Maks Jakob Erzenič-

Zdravje na prvem mestu

Navdih za kulturo

Besedilo in foto: Marija Umek

ki je bilo odprte narave, spraševali ali 
zdravju posvečamo dovolj pozornosti? 
Ali smo dovolj športno aktivni? Ali jemo 
zdravo? Skrbimo tudi za svoje duševno 
zdravje? Zakaj vedno na skrb za zdravje 
pomislimo šele, ko imamo težave, pa 
čeprav ga postavljamo na prvo mesto, 
ko govorimo o vrednotah, ki so nam po-
membne?

Predavateljica Kim Trobec, mag. zdr. 
neg., je posebno pozornost posvetila 

nik in Luka Colja.
Zvoki klavirja so pobožali srca vseh 

navzočih kot tudi mojstra Allegra, ki je 
začel razmišljati o čustvih, ki se v človeku 
zbudijo ob poslušanju glasbe. Čustva so 
vsekakor največji navdih za ustvarjalnost. 
Koliko pesmi je nastalo zaradi strtih src, 
zaradi zaljubljenosti, žalosti ali veselja! 
Poleg čustev je velik vir navdiha tudi na-
rava. Vse, kar nas obdaja – kraji, mesta, 
gore, reke …, vse je lahko brezmejen vir 
navdiha. S skladbami, ki so našle navdih 
v naravi, so se predstavili Manca Buda na 
saksofonu, s klarinetom Miran Grgič in na 
harmoniki Rene Marušič. 

Mojster Allegro je ugotovil, da lahko 

predvsem sladkorni bolezni. Predavanje 
je bilo poučno in zabavno, saj smo vanj 
bili aktivno vključeni prav vsi obiskovalci. 
In ni nas bilo malo, tako da je naša go-
stja imela kar nekaj dela z merjenjem 
vrednosti sladkorja v krvi vsem, ki so si to 
želeli. 

Zaradi nedostopnosti knjižničnih 
prostorov za osebe po možganski kapi 
smo za sodelovanje prosili Hišo dobre 
volje. Vodja Tina Krog nas je z veseljem 
sprejela in poudarila, kako pomembno 
je, da Hiša zaživi z lokalno skupnostjo. V 
prostoru je vladalo tako prijetno vzdušje, 
da ga želim še posebej poudariti, saj so 
v njem zaposleni čudoviti ljudje, ki srčno 
opravljajo svoje delo, kot je Karin Turk.

Hvala vsem sodelujočim, verjamem, 
da bo komenska Hiša dobre volje zaži-
vela in postala kraj za medgeneracijsko 
povezovanje.

pravzaprav navdih za kulturno udejstvo-
vanje dobimo kjerkoli. Tudi v svetu, ki si ga 
ustvarimo sami. Samo domišljiji moramo 
dovoliti, da razpre svoja krila in objame 
naše ustvarjanje. Dovoliti si moramo, da 
nas prevzameta čarobnost, čudežnost 
in ne zgolj razum. Tako bo intuicija v nas 
prebudila tiste škrate ustvarjalnosti, ki 
smo jih z odraščanjem potlačili. Kako je 
v svetu podzavesti, legendarnih ljudstev 
in njihovih skrivnosti, sta nam s flavto 
predstavili Neža Fakin in njena mentorica 
Tamara Tretjak. Čudežni zvoki so Allegra 
odpeljali v preteklost, kjer je razmišljal o 
tem, da je glasba od nekdaj spremljala 
človekovo vsakdanje življenje. Nastajala 

Ustvarjalci glasbenega večera
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je spontano, zgolj iz želje po ustvarjanju. 
Ob tem pa nas spomnil, da je velikokrat 
nastala tudi zaradi potrebe. Spraševal se 
je, kje ustvarjalec najde navdih, da sklad-
bo napiše po naročilu? Ta mora ustrezati 
naročniku, hkrati pa umetnik ne sme 
potlačiti svojega umetniškega duha. Vita 
Fakin je s svojo izvedbo svetovne uspe-
šnice na klavirju pokazala, da je tudi to 
mogoče. 

Kje torej iskati navdih? Čakati, da 

mogoče pride sam? Življenje samo je 
navdih! Čisto vse, kar se v njem dogaja. 
Včasih so to ljudje, ki bežijo mimo nas, je 
narava in pogled preko horizonta, lah-
ko so to prijatelji ali vsakdanji dogodek, 
kot je božanje otroka, ki ga uspavamo. 
S skladbami z navdihom iz vsakdanjega 
življenja so se predstavili Lucija Tavčar na 
kitari in Neža Fakin s flavto in Mihael Sa-
nabor na trobenti.

Vas zanima, ali je mojster Allegro našel 

navdih in napisal novo skladbo? Žal vam 
tega še ne morem razkriti, ker tudi sama 
še vedno iščem navdih, da zaključim 
zgodbo. Vsekakor pa so navdih za svoje 
pedagoško delo našli korepetitorka Karin 
Luin in mentorji naših mladih glasbeni-
kov: Tamara Tretjak, Sabina Trifković Dmi-
trović, Ingrid Tavčar, Branko Trifković, Erik 
Žerjal in Janoš Jurinčič.

Besedilo: Marija Umek
Foto: Egon Fakin

Besedilo:
iz zloženke projekta Knjižnica semen

Knjižnica semen je eden od načinov 
ohranjanja biotske pestrosti kulturnih 
rastlin, ki temelji na brezplačni izme-
njavi semen. S svojim delovanjem krepi 
lokalno skupnost, omogoča izmenjavo 
dobrih praks, predvsem pa prek pridela-
ve rastlin iz izposojenih semen spodbuja 
tako varovanje kot ohranjanje avtohto-
nih in tradicionalnih sort kulturnih rastlin. 
Knjižnice semen so se začele pojavljati 
že kmalu po letu 2000, in sicer najprej 
v ZDA. Veliko jih je prostor našlo prav v 
splošnih knjižnicah. Glavno vodilo in na-
čelo vseh knjižnic semen je promocija 
biotske raznovrstnosti, lokalne pridelave 
hrane, samooskrbe in, kar se največkrat 
poudarja, vrnitev semen v roke ljudi.

Splošne knjižnice ponujamo vedno 
več inovativnih dejavnosti in s tem po-
membno vplivamo na lokalno skupnost, 
v kateri obstajamo – tudi glede vsebin, 
ki niso neposredno povezane z našim 

Po dveh letih, v katerih je svoje zveste 
poslušalce najprej presenetil z virtual-
nim koncertom in koledovanjem po va-
seh, se je Pihalni orkester Komen znova 
predstavil na odru in za praznike nav-
dušil s svojimi uigranimi harmonijami in 
novimi člani. 

Uvodoma vas je ogrel šolski sestav, v 
katerem se kalijo mladi talenti, med kate-
rimi so že taki, ki že pridno vadijo s član-
skim orkestrom. 

Sledil je glavni del koncerta Pihalnega 
orkestra Komen pod vodstvom Matije 
Tavčarja, ki je predstavil čisto nov reper-
toar za prvi del sezone do božiča. Čeprav 

Knjižnica semen

Komenski orkester znova popestril praznike

delovanjem, kot na primer. prehranjeva-
nje, revščina, zdravje, trajnostni razvoj in 
dobro počutje. Z umeščenostjo knjižnic 
semen v splošno knjižnico želimo knji-
žničarji izpostaviti svojo izobraževalno 
funkcijo, vzpodbuditi posameznika k 
aktivnemu delovanju v svoji skupnosti 
in k ohranitvi svoje kulturne in naravne 
dediščine (in semena to so!), pa tudi k 
ustvarjanju vezi med člani skupnosti. To 
se sklada z našo tradicionalno vlogo in 
s proaktivnim pristopom, ki ga sodobne 
knjižnice poudarjamo. 

Nosilka projekta v Sloveniji je Knjižni-
ca Franceta Bevka v Novi Gorici in ji je v 
svoje vrste uspelo privabiti že več kot 15 
splošnih knjižnic. V Knjižnici Komen že-
limo biti v koraku s časom in se s svojo 
knjižnično zbirko in aktualnimi storitva-
mi odzivati na dražljaje iz lokalnega oko-
lja. Zato 21. marca ob 18.00 uradno od-
piramo Knjižnico semen in vas vabimo 

na predavanje Miše Pušenjak z naslovom 
Od semena do pridelka. Zloženke in in-
formacije o tem, kako Knjižnica semen 
deluje, dobite v Knjižnici Komen.

Stopimo skupaj za dobro nas vseh!

Burjina glasba
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Besedilo: Rok Furlan
Foto: T. R.

Besedilo: Nina Volčič
Foto: Petra Ščuka

Besedilo: Maša Kukanja
Foto: Nataša Fakin

Prelep zimski popoldan se je prevesil 
v večer, ko se je v Vili Vipolže začela glas-
bena pravljica v organizaciji Združenja 
primorskih glasbenih šol. Na koncertu 
orkestra flavt, ki so ga otvorili mladi sa-
ksofonisti pod vodstvom Tomaža Škam-
perleta in orkester oboj s fagoti pod 
taktirko Neže Podbršček, je sodelovalo 
okoli 160 mladih glasbenikov z njihovimi 
mentorji.

V finalnem delu koncerta so se v mno-
žični zasedbi flavtistov predstavili tudi 
učenci glasbene šole Sežana, podružni-
ce v Komnu. Igrali so Neža Fakin, Maša 
Kukanja, Matija Suban in Karin Umek, ki 
svoje glasbeno znanje nabirajo pod vod-
stvom prof. Tamare Tretjak, Manca Buda 
pa je našo glasbeno šolo zastopala med 
saksofonisti.

Nabito polna dvorana v Vili Vipolže je 
mlade glasbenike nagradila z bučnim 
aplavzom.

MePZ Cominum je po daljši pavzi po-
novno izvedel dva božična koncerta, in 
sicer v nedeljo, 15. januarja 2023, v cerkvi 
v Gorjanskem, ter v soboto, 21. januarja 
2023, v dvorani v Tomaju. S sklopom 12 
božičnih pesmi, ki smo jih pripravili za 
omenjena večera, smo želeli v poslušal-
cih prebuditi kanček božičnega vzdušja 

Ko se v pravljično glasbo združi več kot 100 flavt

MePZ Cominum spet v polnem zagonu!

je napovednik vabil na koncert, na kate-
rem naj bi sodelovala vipavska vokalistka 
Tjaša Fajdiga, so jo morali zaradi bolezni 
nadomestiti kar znotraj orkestra. Solisti 
Miran Grgič na klarinetu, Sinja Spasenić 
Likar in Vid Starc na saksofonu ter Blaž 

in domačemu občinstvu pokazati, da še 
vedno ustvarjamo. V cerkvi v Gorjanskem 
se nam je s svojo točko pridružila tudi 
mlada in nadobudna flavtistka Sara Lozej 
iz Komna, v dvorani v Tomaju pa se nam 
je na odru pridružil Otroški pevski zbor 
OŠ Tomaj, ki je poskrbel za pravo spro-
ščeno in navihano vzdušje.

Furlan na pozavni so dokazali, da so kos 
tudi izzivom zadnje minute in obisko-
valce navdušili z znanimi uspešnicami iz 
muziklov ter božičnimi napevi. 

Ker pa obljuba dela dolg, bomo Tjašo 
z veseljem povabili medse na našem 

Novo pevsko sezono je zbor začel z 
novim zborovodjem, Luko Vetrihom, 
ki nas je v decembru uspešno popeljal 
na Območno srečanje odraslih pevskih 
zborov v Sežano, novembra pa smo go-
stovali v Logatcu. Nova pevska sezona, ki 
je že v polnem teku, bo še naprej precej 
barvita in živahna, saj zbor spomladi na-
črtuje koncert ob 25. obletnici delova-
nja, udeležbo na Primorski Poje 2023 v 
Naborjetu – Ovčji vasi, nekaj gostovanj 
zborov iz drugih krajev ter konec leta 
tudi gostovanje v Srbiji, v Novem Sadu, 
kjer smo že nastopali pred natanko 6 leti. 

Ker pa so se koronski časi tudi nas 
malo dotaknili in pustili sledi v naših 
vrstah, vabimo vse, ki radi prepevate in 
se imate lepo, da se nam pridružite in 
skupaj z nami soustvarjate našo zgodbo. 
Vaje imamo vsak petek, ob 20-ih, v pro-
storih stare šole v Svetem. Pridite, ne bo 
vam žal!  

MePZ Cominum na Območnem srečanju odraslih pevskih zborov v Kosovelovem domu v Sežani

zaključnem koncertu. Zato vas vabimo, 
da nam še naprej sledite in spodbujate 
naše glasbenike tudi na prihajajočem 
tekmovanju, ki se ga bomo maja udele-
žili v Italiji.
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Leto 2022 se je za našo podružnično 
glasbeno šolo v Komnu zaključilo delov-
no in uspešno. V decembru smo izpe-
ljali precej nastopov, med drugimi tudi 
novoletni koncert v Štanjelu, kjer smo 

Utrip podružnične glasbene šole v Komnu
poleg solistom prisluhnili tudi šolskemu 
pihalnemu orkestru pod vodstvom Ma-
tije Tavčarja.  

Velja omeniti tudi decembrski koncert 
priložnostnega orkestra flavt v Trstu, ki 
ga že tradicionalno prireja Trieste flute 
ensemble. Na tem dogodku je sodelo-
vala tudi naša učenka Maša Kukanja iz 
razreda Tamare Tretjak. 

Leto 2023 pa je že pošteno zakoraka-
lo. V začetku januarja so štiri pianistke z 
naše podružnice sodelovale na skupnem 
klavirskem nastopu v Sežani, kjer smo se 
poklonili lani preminulemu Remu Vin-
ciguerri, italijanskemu skladatelju, ki je 
ustvaril ogromno del za mladino in v 
njih prebujal ljubezen do klasične in jazz 
glasbe. Tako so tam nastopale Lara Maru-
šič, Katarina Ozbič, Nika Pahor ter Rebeka 
Cotič iz razreda Ingrid Tavčar.

Konec januarja se je Marijana Marc 
Trkulja (učiteljica Ingrid Tavčar) udeležila 
mednarodnega klavirskega tekmovanja 
Ivan Rijavec v Rogaški Slatini in domov 
prinesla 1. nagrado s 100 doseženimi 
točkami, za kar ji iskreno čestitamo.

Februarja je na tradicionalnem pust-
nem nastopu na svoje inštrumente zai-
gralo veliko čudovitih maškarc, ki so se 
na koncu, kot se spodobi, posladkale s 
slastnimi krofi. Prav na zadnji februarski 
dan pa smo združili moči s knjižničarko 
Marijo Umek iz komenske enote Kosov-
elove knjižnice ter se poklonili kulturi z 
glasbenim večerom, posvečenim razmi-
šljanju o tem, kje vse so navdih za glasbo 
iskali skladatelji v preteklosti in danes.

Bera našega glasbenega udejstvova-
nja je resnično raznolika in veseli smo, da 
lahko glasbo predajamo poslušalcem in 
s tem širimo ljubezen do nje. Ob tej pri-
ložnosti bi se radi zahvalili Osnovni šoli 
Antona Šibelja - Stjenka za možnost, da 
lahko svoje nastope organiziramo tudi v 
njenih prostorih, ter seveda Občini Ko-
men, ki vedno podpira naše delovanje.

Jesen in zima sta čas največje inten-
zivnosti izvajanja gozdnih del, zato opo-
zarjamo vse, ki delajo v gozdu, naj bodo 
pri tem skrajno previdni, saj se Slovenija 
na področju nezgod pri delu v zasebnih 
gozdovih uvršča v evropski vrh. Delo v 
gozdu je eno najbolj nevarnih, ker po-
teka v nepredvidljivem okolju (relief, 
klima), izvaja pa se z nevarnimi orodji. 
V zadnjih letih pa postaja še veliko bolj 
nevarno zaradi ujm, ki so prizadele gozd. 

Podcenjevanje zahtevnosti in nevarnosti dela v gozdovih

Kmetijstvo in gozdarstvo

Vsaka poškodba, kaj šele izgubljeno 
človeško življenje, pomeni nepopravljivo 
škodo – tako za posameznika, družino, 
lokalno okolje kot za gozdove, ki pot-
rebujejo aktivne lastnike gozdov, ki jih 
bodo popeljali v novo obdobje. Zavod 
za gozdove Slovenije (nadalje ZGS) be-
leži nezgode v zasebnih gozdovih, saj je 
drugačen sistem zbiranja podatkov ote-
žen med drugim tudi zaradi zakona o va-
rovanju osebnih podatkov. Kljub temu, 

da tako vseh nezgod ne moremo zajeti, 
nam služijo kot dobra informacija o tem, 
pri katerih opravilih se nesreče pripetijo, 
kako resne so poškodbe in kaj je vzrok 
tem nesrečam. 

V zadnjih petnajstih letih je v Sloveniji 
v gozdu umrlo najmanj 169 ljudi, ki niso 
bili profesionalni delavci, torej v povpre-
čju 11,3 človeka na leto. Podrobnejša 
analiza pokaže, da se je največ nezgod 
pripetilo pri sečnji (okoli 60 %), sledi trak-

Besedilo: Kolektiv podružnične glasbene 
šole v Komnu

Foto: arhiv GŠ Sežana
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torsko spravilo (okoli 30 %) in v manjši 
meri druga opravila (izdelava drv, ročno 
spravilo idr). Ponesrečenci so pretežno 
lastniki gozdov – nekmeti, stari med 40 
in 60 let, največ smrtnih nezgod je v sta-
rostni skupini od 60 do 69 let. Preseneča 
podatek, da je bil najstarejši evidentirani 
poškodovanec star več kot 90 let, naj-
mlajši pa manj kot 5 let.

Izkušnje in natančnejše analize nesreč 
so torej pokazale, da se večina njih pri-
peti zaradi podcenjevanja nevarnosti pri 
gozdnem delu, neuporabe osebne va-
rovalne opreme za delo, nepoznavanje 
tehnik dela, zastarelih ali slabo vzdrževa-
nih delovnih naprav (motorna žaga, trak-
tor) in slabe psihofizične pripravljenosti 
tistih, ki dela izvajajo (starost).

Nedvomno najučinkoviteje izboljšamo 
varnost tako, da spremenimo miselnost 
in posredno svoj odnos do dela v goz-
du. To ne pomeni le naučiti se pravilno 
opravljati neko delo, biti ustrezno opre-
mljen z osebno varovalno opremo in 
uporabljati varna delovna sredstva. Po-
meni tudi priznati sami sebi, da nečesa 
ne znamo in bomo raje dali izvesti delo 
tistemu, ki je za to usposobljen, oziroma 
si priznati, da smo že toliko stari, da nis-
mo več sposobni težkega psihofizičnega 
dela, kar sečnja in spravilo lesa zagotovo 
sta. 

Lastniki gozdov niso registrirani izva-
jalci gozdarskih dejavnosti, zato jim ni 
potrebno izpolnjevati pogojev glede 
strokovne usposobljenosti niti usposo-
bljenosti po Zakonu o varnosti in zdravju 
pri delu. Tistim, ki niso vešči dela v goz-
dovih in niso ustrezno opremljeni, delu 
v gozdu odsvetujemo, če pa se že odlo-
čite, da boste v gozdu postorili nekatera 
dela, opravite to s treznim premislekom, 
ali ste za tako delo dovolj usposobljeni in 
opremljeni, ali pa bi bilo bolje, da naredi 
to kdo drug namesto vas. 

Pri tem priporočamo, da se lastniki 
med sabo povežejo in poiščejo izvajalce 
združeni, še posebej pomembno pa je, 
da si pridobijo ponudbe več izvajalcev 
ter na podlagi njih izberejo najugodnej-
šega. Res bo potrebno izvajalca plačati, 
vendar je naše zdravje in življenje vredno 
več kot nekoliko višji finančni izkupiček. 
O zanesljivosti izvajalcev se lahko sezna-
nite pri inšpektoratu RS za gozdarstvo 
(https://www.gov.si/teme/nadzor-v
-gozdarstvu/) in na portalu Mojgozdar, ki 
ga vzdržuje Gozdarski inštitut Slovenije 
(https://www.mojgozdar.si/).

Nemalokrat slišimo mnenje, da je čela-
da nepotrebna, pa še vroče je pod njo, da 
z rokavicami delo ni tako natančno, da v 
gozdu pa ja vsak zna podreti drevo, da 
tako dobrih žag kot pred tridesetimi leti 
ne izdelujejo več in da se morajo mladi 
še marsičesa naučiti, da bodo dosegli 
spretnost nas starih. Brezhibna oprema, 
orodje za delo in dodatna oprema so 
nujno potrebni za varnejše in učinkovi-
tejše delo.

Danes so motorne žage zasnovane 
tako, da je delo z njimi učinkovito in da 
so negativni vplivi na okolje čim manjši. 
Zaenkrat še niso zasnovali take ročne 
motorne žage, ki pri uporabi ne bi bila 
nevarna in vsaj nekoliko škodovala člo-
veškemu organizmu. Za delo v gozdu 
moramo uporabljati pol- ali profesional-
no motorno žago z vsemi varnostnimi 
elementi, saj razne 'hoby' žage niso pri-
merne, ker ne nudijo varnosti za delo v 
naravnem okolju. Sečnja in spravilo lesa 
naj potekata usklajeno. Če želimo, da je 
traktor primeren za delo v gozdu, mora 
imeti varnostno kabino, zaščito kardan-
ske gredi, plašče primernega profila, ko-
lesne verige, pogon na vsa štiri kolesa, 
hidravlični volan, primerno razporeditev 
lastne teže, pa ne nazadnje tudi primer-
no vzmeten sedež.

Na delo v gozd se podajajmo primer-
no opremljeni (čelada, rokavice, sekaške 
hlače, primerna obutev, mobilni tele-
fon, prva pomoč). Za delo naj ne manj-
ka dodatna oprema, med katero sodijo 
gozdarski klini, sekira, cepin, žični nateg, 
škripec. Delajmo v lepem vremenu in v 
ugodnih delovnih razmerah, del nikoli 

ne izvajamo sami, vendar vedno z ne-
kom, ki delo obvlada, in ne z otrokom, pri 
tem pa moramo paziti na primerno var-
nostno razdaljo. Že v naprej razmislimo, 
kako bomo ukrepali v primeru nesreče. 

Pri poseku in izdelavi po ujmah poško-
dovanih dreves moramo biti še bolj pre-
vidni, bolje opremljeni in predvsem dob-
ro usposobljeni. Vsako drevo je problem 
zase. Delati moramo počasi, premišljeno 
in s presledki, da lahko vseskozi opazuje-
mo in poslušamo, kako se drevo odziva 
na naše početje. Kjer terenske razmere to 
omogočajo, za sanacije po ujmah poško-
dovanih dreves priporočamo uporabo 
strojne sečnje. 

Na podeželju se je zadnja leta na 
področju varnosti pri delu v gozdu og-
romno naredilo skozi programe razvoja 
podeželja, kjer so ukrepi in operacije 
omogočili, da so nabavili moderne stroje, 
financirani pa so bili tudi tečaji varnega 
dela v gozdu. ZGS je aktiven na področju 
izobraževanja in promoviranja varnega 
ter učinkovitega dela v gozdu že od leta 
1995 dalje. Izobraževanje, kot ga trenu-
tno izvajamo za zasebne lastnike gozdov 
(povprečno na leto okoli 1000 udeležen-
cev), je sicer ena najpomembnejših poti 
do izboljšanja razmer v pogledu varnosti. 
Poleg tega izdajamo publikacije, sodelu-
jemo z mediji, sodelujemo s prikazi na 
sejmih ipd.

V prihodnosti se bo letni dovoljeni po-
sek lesa v Sloveniji še povečeval, zato je 
treba narediti vse, da se vzporedno ne bi 
povečevalo število nezgod.

Besedilo: Zavod za gozdove Slovenije, 
območna enota Sežana arhiv ZGS

Foto: arhiv ZGS
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Bela omela je zimzelena polzajedavska 
rastlina, ki ima obliko grmička polkrožne-
ga obrisa. V premeru doseže povprečno 
med 20 cm in 90 cm, včasih pa celo do 
120 cm. Svoje korenine poganja v veje 
dreves in jim tako 'krade' vodo. Steblo 
bele omele je okroglo in golo ter se 2 do 
3 krat viličasto cepi v po dve veji. Steblo 
in listi so zelene barve, listi pa poganjajo 
v parih na koncih vej. Listi so usnjati, suli-
časti in ovalne oblike. Vzdolž listov pote-
ka po tri do šest vzporednih žil.

Cvetovi so bledo rumeni, nameščeni 
na koncu vejic tesno drug ob drugem. 
Plodovi so svetleče bele barve in so v ve-
likosti in obliki grahovega zrna. Plod vse-
buje 1 do 2 semeni, ki jih raznašajo ptiči. 
Včasih so s pomočjo lepila izdelanega iz 
plodov ptiče tudi lovili, zato beli omeli 
pravimo tudi ptičji lim.

V zimskem času vidimo belo omelo na 
drevesih zelo dobro, saj so sicer listopa-
dna drevesa postala zaradi bele omele 
zimzelena. Drevesom s svojimi korenina-
mi, ki jih poganja v veje dreves, odvze-
ma vodo in pa ob večji razraščenosti 
tudi svetlobo. Na veji, kjer se ukorenini, 
nastane odebelitev in ponavadi se veja 
od mesta ukoreninjenja naprej posuši. 
Posledično drevo hira in se počasi toda 
zagotovo posuši in propade. 

Izkušnje kažejo, da je treba belo omelo 
na napadenih drevesih zatirati vsako leto. 
To pa pomeni, da je najboljše in najbolj 
učinkovito, če vejo, na kateri se je pojavi-
la bela omela, odrežemo z njo vred. Re-
zanje grmičkov prav veliko ne pomaga, 
saj iz korenin še isto leto rastlina požene 

Pavlovnija je izvorno doma na Kitaj-
skem, k nam smo jo vnesli kot hitro rasto-
čo in odporno okrasno rastlino. Kmalu 
pa se je njena prilagodljivost izkazala za 
problematično – rastlina se je začela ne-
obvladljivo širiti, njeno omejevanje pa se 
je izkazalo za zelo zahtevno.

Pavlovnija je listopadno drevo z veliki-
mi, nasprotno razvrščenimi, dolgopeclja-
timi listi srčasto jajčaste oblike. Starejši 
listi so navadno enostavni in celorobi, 
dlakavi, mladi pa največkrat grobo na-
zobčani in pogosto trikrpi. Cveti še pred 
olistanjem. Cvetovi so razmeroma veliki, 

Problem širjenja bele omele

Tujerodna invazivka: pavlovnija (Paulownia tomentosa)

nove poganjke. Seveda v sadovnjakih se 
to še lahko naredi, medtem ko je na viso-
kih lipovih drevesih odstranjevanje bele 
omele s plezanjem po drevesu smrtno 
nevarno.

Če rednega izrezovanja ni, se bela 
omela lahko zelo razraste in drevesa 
odmrejo, kar lahko opazujemo v za-
puščenih visokodebelnih sadovnjakih. 
Samo rezanje bele omele izvajamo pred 
novim letom, saj so zimzeleni grmički lep 
okras, uporabljajo pa se tudi v zdravilne 
namene. Uporablja se sveže ali posuše-
ne mlade olistane poganjke ter cvetove 
in plodove bele omele, katere se nabira 
od marca do aprila ter v septembru ali 
oktobru. 

Določene vrtnarije belo omelo v pred-
novoletnem času celo odkupujejo, tako 
da lahko z rezom naredimo dobro delo 
za drevo in še nekaj zaslužimo. Širjenje 
bele omele na lipi lahko zmanjša čebeljo 
pašo. Na žalost so čebelarji v tem prime-
ru nemočni in odvisni popolnoma od 
vestnosti lastnikov dreves. 

Belo omelo izredno rada obžira tudi 
divjad. Če jo boste pustili pod drevesom, 
jo v nekaj dneh ne boste potrebovali 
pospravljati, saj je ne bo več. To bi lahko 
izkoristili lovci v dogovoru z lastniki, saj 
bi jim posekana drevesa v zimskem času 
koristila kot hrana za parkljasto divjad.

Z gozdarskega vidika se bele omele ne 
zatira in le če lastnik izrazi željo, se napa-
dena drevesa odkaže za posek. Vendar 
je to prej redkost kot pravilo, saj les lipe 
ni cenjen za kurjavo, primeren pa je za 
rezbarijo in na primer čebelarji iz lesa 

cevasti, beli do modri ali rožnati, združe-
ni v socvetja. Prvič lahko rastlina zacveti 
približno pri starosti osmih let. Po cve-
tenju se razvije orehu podoben plod, v 
njem pa dozori tudi po več tisoč semen, 
ki se še več mesecev sproščajo v okolje 
in so kaljiva še dve do tri leta. Posamezno 
drevo lahko proizvede tudi po dvajset 
milijonov semen, ki jih veter in voda pre-
našata na velike razdalje.  

Pavlovnijo najpogosteje srečamo na 
gozdnih robovih, ob rekah, na skalnih 
rastiščih, na poškodovanih površinah 
(nasipi, vlake in druge ruderalne površi-

lipe delajo okvirčke za satnice. S takim 
posekom zmanjšujemo število medovi-
tih dreves. Zato se odločimo le za posek 
dreves, ki so z belo omelo izredno moč-
no preraščena. Če so to gozdna drevesa, 
mora posek z odločbo dovoliti revirni 
gozdar.

Zaposleni na Zavodu za gozdove Slo-
venije lastnikom gozdov lahko posek 
dreves z belo omelo le svetujemo, ne 
moremo pa ga določiti kot obveznost. 
Vzrok je v tem, da bela omela drevesa le 
počasi slabi in zato ne spada med nevar-
ne škodljive organizme gozdnega drev-
ja, tako kot na primer smrekovi lubadarji. 

Besedilo: Zavod za gozdove Slovenije, 
območna enota Sežana

Foto: Blaž Ambrožič

ne), vse pogosteje pa tudi v gozdovih – 
predvsem na posekah in na območjih po 
požarih. Ponekod jo gojijo tudi na slabše 
produktivnih kmetijskih zemljiščih. Pri 
nas je v ta namen dovoljeno gojiti le 
nekatere vrste križancev, ki ne morejo 
cveteti. Žal pa je v naravi mogoče opa-
ziti tudi kršitve in pogosto se dogaja, da 
imajo lastniki okoliških parcel zaradi na-
sadov, v katerih so poleg križancev tudi 
navadne pavlovnije, veliko dodatnega 
dela in stroškov, včasih pa prihaja tudi do 
nepopravljive ekološke škode. 

Košnja ali sečnja pavlovniji ne prideta 
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Če je kdo slučajno preslišal čudovi-
to novico, je Hiša dobre volje Komen 
odprla svoj objem! Tudi za vas! Zahvala 
gre najprej vsem pridnim zaposlenim v 
Občini Komen z županom, mag. Erikom 
Modicem, na čelu in direktorju Doma 
upokojencev Nova Gorica, g. Bojanu 
Stante, ki verjamejo, da je podpora do-
mači oskrbi, ki jo zagotavljajo Hiše dob-
re volje, izjemno pomembna storitev za 
dosego višje kakovosti življenja starejših 
ljudi. Hiša dobre volje Komen s svojo 
ljubeznijo že izpolnjuje svoje poslanstvo 
in dobrovoljcem in dobrovoljkam omo-
goča lepšo preživljanje dneva: odlična 
prehrana, prijazno osebje, radostna telo-
vadba, sproščujoče uživanje v krasnem 
parku, diskretna nega, raznolika ustvar-
jalnost in nasploh prijetna družba omo-

Ustvarjalna Hiša dobre volje Komen z nasmehi v vsakdan 

Besedilo: Karmen Bobek, univ. dipl. biol., 
dr. Jana Laganis, univ. dipl. biol.

ZRSVN OE Nova Gorica

do živega, saj že v nekaj mesecih iz panja 
poženejo tudi več kot dva metra dolgi 
poganjki. Majhna drevesa lahko odstra-
nimo z ruvanjem, večja pa z obročka-
njem: na deblu, čimbolj pri tleh, odstra-
nimo 30–50 cm širok in 2–4 cm globok 
pas skorje (večje kot je drevo, večji in 

debelejši mora biti ta pas), zato se drevo 
začne sušiti. Postopek je treba ponavljati 
in redno odstranjevati poganjke, v koli-
kor ti odganjajo pod 'obročkom'. Za po-
polno odstranitev je potreben nadzor in 
odstranjevanje izvajati več let. Lahko pa 
odstranjene liste in mlade veje brez skrbi 
uporabljamo za krmo za živino, saj rastli-
na ni strupena. Pri njenem odstranjeva-
nju tako niso potrebi posebni zaščitni 
ukrepi, previdnost in skrb za lastno var-
nost pa gotovo ne bosta odveč. Semena, 
ki so že v tleh, lahko še več let kalijo, tudi 
zato je treba spremljati morebitno poja-
vljanje novih rastlin in jih sproti odstra-
njevati.

VIRI:
https://www.tujerodne-vrste.info/vrste/
pavlovnija/
https://www.delo.si/novice/slovenija/
pavlovnija-ce-ni-krizanec-so-tezave/
http://www.hear.org/pier/wra/pacific/
paulownia_tomentosa_htmlwra.htm
Slika 1: https://commons.wikimedia.
org/wiki/File:Paulownia_tomentosa_-_
flowers.jpg
Slika 2: https://www.flickr.com/photos/
mercadanteweb/21707546574

Sliki 1 in 2: Cvetovi (zgoraj; Wikimedia com-
mons) in zreli, odprti plodovi (spodaj) pav-
lovnije (Mauricio Mercadante, Flickr)

Sliki 3 in 4: Mladi poganjki pavlovnije ob 
suhem, v preteklem letu obročkanem deb-
lu (zgoraj) ter obročkano deblo (spodaj); 
ZRSVN, 23. 6. 2022

Zdravstvo in sociala
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gočajo kakovostno preživljanje dni in 
brezskrbno razbremenitev svojcev. 

V času od odprtja smo stkali močne, 
trdne in tople vezi in našemu skupne-
mu druženju postavili kot kraški kamen 
močne temelje. Naš prekrasen park z 
baliniščem nam omogoča sprostitev 
pod mogočnimi borovci, kramljanje ob 
kavi, igranje kart pod sončnimi žarki … 
Ni čudno, da smo izjemno navdahnje-
ni ustvarili že celo paleto izdelkov, ki so 
Hiši dobre volje dodali dušo, in napekli 
mnogo slastnih piškotov ter si ob vsem 
dogajanju povedali že marsikatero ne-
pozabno zgodbo. Vsak dan se iz srca 
nasmejemo, zapojemo in kaj lepega iz-
vemo. Ugotovili smo, da nam je skupaj 
lepše, saj je družba tisto nekaj, kar nam 
na obraz nariše nasmeh, podari dnevu 
smisel in uresniči željo po novih dogodi-
vščinah. Dan v družbi ni dnevu enak in 
to je življenju odprlo novo okno v prek-
rasen svet prijateljevanja, ustvarjanja in 
tkanja prav posebnih medvrstniških vezi. 
In to je čudovito. Dnevi so barviti in mi-
nejo kot bi mignil. In kaj je najpomemb-
nejše? Po kakovostno preživetem dnevu 
v odlični družbi se vrnemo v objem svo-
jega toplega doma.

Od otvoritve, 25. oktobra 2022, se je 
v naši prekrasni Hiši zgodilo že marsikaj 
lepega. Obiskala nas je Sabina Kovačič in 
nam s svojim predanim in ustvarjalnim 
prostovoljnim delom polepšala popol-
danske urice, skupaj z Društvom Univer-
za za tretje življenjsko obdobje Kras in 
Nadjo Mislej Božič smo začeli z bralnim 
krožkom, ki vsak teden razveseli naše 

dobrovoljce in dobrovoljke, poleg tega 
pa smo v popoldanskem času v njeno 
zahvalo gostili že dve izjemni gostji: Erico 
Johnson Debeljak in Dušico Kunaver, ki 
sta nama preko svojih izjemnih knjig na 
pronicljiv način predstavili svoje življenj-
ske zgodbe in omogočili, da smo pri tem 
razmišljali o svojih. Skupaj s Knjižnico Ko-
men in Marijo Umek ter v sodelovanju 
z Zdravstvenim domom Sežana in Kra-
škim klubom za bolnike po možganski 
kapi smo izvedli predavanje z delavnico 
»Zdravje na prvem mestu«. Obiskali so 

nas veliki malčki iz Vrtca Komen, vzgojite-
ljice pa so nas presenetile s pravo zimsko 
predstavo, v kateri smo zelo, zelo uživali. 
Že tako izjemno vzdušje, ki nam krajša 
dneve in dodaja dobro v življenje, smo 
ob vseh praznikih in posebnih dnevih še 
ojačali. Za pusta smo lahko ves sladkor in 
marmelado okrog ust skrivali pod izvirno 
oblikovanimi maskami, za valentinovo 
pa smo si srčno podarili ročno izdelane 
pozornosti in se na sploh prav vsak dan 
imeli zelo, zelo lepo. Dobrodošli!

Vas zanima, kako se imamo? Pridite 
nas obiskat! Dobili boste najboljšo kavo 
daleč naokrog, ob tem pa še dobro vo-
ljo in vse potrebne informacije. Veseli vas 
bomo! Vsak predsodek ali strah stopiti z 
nami v stik je odveč, saj v naši družbi le 
pridobite in lahko na novo zaživite. Va-
bljeni torej vsi, ki si želite olajšati in hkrati 
popestriti svoje dneve. Poleg najboljše 
kave vam bomo nudili vse za brezskrbno 
in prijetno življenje.

Če bi nas tudi vi radi spoznali in začu-
tili našo dobro voljo, nam pišite na tina.
krog@dung.si ali hisa.komen@dung.si ali 
nas pokličite v Hišo na 041 337 059 ali 
Tino Krog na 051 605 699, da se pomeni-
mo o vsem, kako in kaj naprej. Do takrat 
pa vse dobro!

Besedilo in foto: Tina Krog
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Besedilo: Anja Tisel Zadnik, ORA Krasa in 
Brkinov, d. o. o.

Foto: Ana Rojc in arhiv ORA Krasa in 
Brkinov, d. o. o.

Turizem

Praznični mesec december smo v Šta-
njelu otvorili s pravljičnim večerom za 
odrasle, s katerim smo obeležili tudi Ta 
veseli dan kulture. Gre za pripovedovalski 
projekt, ki slovenske splošne knjižnice 
vabi k sodelovanju na področju pripo-
vedovane besede že vse od leta 2009. V 
sodelovanju s Kosovelovo knjižnico Se-
žana smo dogodek izpeljali prvič, zaradi 
velikega zanimanja pa smo se odločili, da 
postane tradicionalen. Tako bomo vsak 
letni čas obeležili z enim pravljičnim ve-
čerom; naslednji nas čaka spomladi.

Štanjel je vabljiv v vsakem letnem 

ORA Krasa in Brkinov, ki je od leta 2021 
krovna organizacija za promocijo in ra-
zvoj turizma v destinaciji Kras in Brkini, 
je tudi v lanskem letu uspešno izvajala 
začrtane aktivnosti v sklopu Strategije 
razvoja in trženja turizma na destinaciji 
Kras in Brkini, kar se sedaj kaže tudi v po-
zitivnih številkah pri turističnih kazalcih. 

Število prihodov turistov v vseh šti-
rih občinah (Komen, Sežana, Divača in 
Hrpelje-Kozina) je bilo v letu 2022 za 60 
% višje od prejšnjega leta in samo za 17 
% nižje od rekordnega leta 2019. Zelo 
spodbudno je, da je število prenočitev 
primerljivo rekordnemu letu 2019. Ob-
čina Komen se lahko pohvali s skoraj 40 
% več turistov kot leta 2019, prav tako se 
tudi ostale občine približujejo rekordne-
mu letu 2019 (Divača: – 22 %, Hrpelje
-Kozina: – 26 % in Sežana: – 17 %). 

Poleg turističnih kazalcev se na ORA 
Krasa in Brkinov spremljajo tudi trajno-

Prazničen Štanjel

Prenočitve turistov že na rekordnem letu 2019

času, predpraznične lučke in vzdušje pri-
čakovanja pa srednjeveški vasici dodajo 
poseben čar. Poleg tradicionalne razsta-
ve jaslic so tokrat praznični december 
zaznamovali različni dogodki. Na trgu 
pred grajskim dvoriščem je potekala 
praznična tržnica, lahko smo se podali na 
voden sprehod po pravljično-doživljajski 
poti Škratji Kras, doživeli smo obisk ded-
ka Mraza z otroško predstavo Praznično 
pismo, prisluhnili smo zgodbam praznič-
nega kamišibaj gledališča, se podružili v 
galeriji Ana&Gaja Art Gallery in se udele-
žili odprtja razstave umetnikov Kulturne-

stni in ekonomski kazalci, ki so prikazani 
v spodnji tabeli:

ga društva Kras ter razstave venčkov sv. 
Ivana, ki jo je priredilo Društvo venček iz 
Štanjela. Vse skupaj pa je okronala tradi-
cionalna razstava jaslic, ki jih domačini 
vsako leto z veliko ljubezni postavijo po 
ulicah Štanjela.

V letu 2022 so bile poleg promocije 
glavnih znamenitosti in doživetij v Slove-
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niji, Italiji, Avstriji in Nemčiji izvedene še 
štiri študijske ture za predstavnike Italije, 
Avstrije, ZDA in Češke ter sedem novi-
narskih tur iz Slovenije, Italije in Avstrije. 
Udeležili smo se tudi 12 sejmov v Slove-
niji, Italiji, Avstriji, Nemčiji, Madžarski, Du-
baju in Severni Ameriki. V mesecu aprilu 
smo otvorili Muzej Grad Štanjel, kar je 
vsekakor pripomoglo k večjemu obisku 
Štanjela. Skupaj s turističnimi ponudniki 
smo izpeljali akcijo Pomladne barve Kra-
sa in Brkinov, ki je vključevala Festival kra-
ška gmajna, Divje okuse Krasa, prazgo-
dovinska doživetja in aktivnosti v sklopu 

Tedna čezmejnega Geoparka Kras – Car-
so. V poletnih mesecih smo organizirali 
akcijo Kraspass Gourmet in prireditve v 
sklopu Praznika terana in pršuta. Jeseni 
se je vrnilo tradicionalno Martinovanje 
na Krasu, ki je dodobra napolnilo turistič-
ne kapacitete po destinaciji. Decembra 
so se v občini Komen in Sežana odvijali 
praznični dogodki. 

Prebivalce Krasa in Brkinov vabimo, 
da aktualne dogodke spremljajo na naši 
spletni strani www.visitkras.info/dogod-
ki.  

Za boljšo preglednost nad turistično 

ponudbo v destinaciji smo v lanskem 
letu destinacijsko spletno stran nadgra-
dili s spletnim zemljevidom, kjer so pri-
kazani turistični ponudniki, kolesarske 
in pohodniške poti ter znamenitosti. Za 
naše boljše delovanje smo ustanovili 
strokovni svet, ki je naše posvetovalno 
telo in je sestavljeno iz devetih članov 
glavnih kategorij turistične ponudbe. 
Za pomoč pri snovanju še bolj uspešnih 
aktivnosti smo izvedli anketiranje več 
kot 80 turističnih ponudnikov. V mesecu 
maju smo imeli v Štanjelu in v Rodiku 
srečanji s ponudniki glede destinacijske 
akcije KrasPass Gourmet, v novembru 
pa smo v Štanjelu izvedli letno srečanje 
s ponudniki s trajnostnim posvetom 
»Spodbujanje turističnih ponudnikov za 
razvoj trajnostnih modelov – priložnos-
ti in izzivi trajnostnega razvoja turizma 
na destinaciji Kras in Brkini«, na katerem 
smo predstavili tudi nove trajnostne 
ponudnike. Ponosni smo, da je sedaj v 
destinaciji že enajst ponudnikov s traj-
nostnim certifikatom (fotografija na levi).

Pripravili smo tudi trajnostno poročilo, 
kjer so zbrana vsa naša trajnostna priza-
devanja, nova trajnostna doživetja (Skozi 
Štanjel skozi čas in S Pepo po Krasu) in 
nova digitalizirana aplikacija Pot Kamna, 
ki spodbuja večdnevno bivanje in kjer so 
digitalizirane tri enote kulturne dedišči-
ne: kraška domačija – Slamčeva domači-
ja v Pliskovici, veščina suhozidne gradnje 
ter gradišče Ajdovščina nad Rodikom.

V ORA Krasa in Brkinov si predvsem 
želimo nadaljne podpore s strani turi-
stičnega gospodarstva in prebivalcev, 
saj lahko le s skupnimi močmi dosežemo 
uspešen razvoj turizma za vse deležnike.

Besedilo: Katja Kralj, strokovna vodja 
destinacije Kras in Brkini in zeleni koor-

dinator

V sredo, 11. januarja 2023, smo v pro-
storih Vaškega doma Rodik gostili zani-
mive predavatelje, turistične delavce in 
ponudnike Mediteranske in Kraške Slo-
venije. V ospredje smo tokrat postavili 
daljinske kolesarske povezave, ki tečejo 
čez Slovenijo.

Predstavili smo obstoj, izzive in prilož-
nosti daljinske kolesarske poti EuroVelo, 
dejansko stanje in načrte za prihodnost 
na daljinski kolesarski povezavi D7, ter 
predstavitev podkrepili s primeri dobrih 
praks.

Projekt Dravske kolesarske poti, kon-

Predstavitev daljinskih kolesarskih poti
cept kolesarskih poti Podravja, destina-
cijo Pohorje nam je slikovito predstavila 
ga. Karmen Razlag, vodja sekcije za turi-
zem pri RRA Podravje, Maribor.

Daljinska kolesarka, nadzornica evrop-
ske kolesarske poti EuroVelo, ga. Irena 
Hlede, nam je predstavila mrežo trenu-
tno 17 vzpostavljenih kolesarskih poti po 
Evropi s poudarkom na tistih, ki se dotak-
nejo ali prečkajo Slovenijo in naše kraje.

Predstavnik slovenske kolesarske 
mreže, g. Bojan Žižek, nam je govoril o 
infrastrukturnih projektih in trenutnih ak-
tivnostih nacionalnega koordinacijskega 

centra EuroVelo.
Izzvali smo tudi strokovnega sode-

lavca potniškega prometa iz Slovenskih 
železnic, g. Primoža Kokalja, ki nam je 
predstavil trenutno stanje in načrtovane 
dejavnosti SŽ pri prevozu koles z vlakom.

Daljinsko kolesarsko povezavo D7, izzi-
ve in tehnike trasiranja dela trase, ki bo 
potekala čez Brkine, pa nam je predsta-
vila strokovna sodelavka iz Občine Ilirska 
Bistrica, gdč. Aneja Rože.

Posnetki predavanj so na voljo na 
našem Youtube kanalu Visit Kras, zato 
vabljeni k ogledu vsi, ki vas ta tematika 
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Besedilo: Valerija Pučko, vodja Mitskega 
parka Rodik

ORA Krasa in Brkinov

Besedilo: ORA Krasa in Brkinov, d. o. o.
Foto: Ana Rojc

ORA Krasa in Brkinov, d. o. o.

Leta 2021 je ORA 
Krasa in Brkinov 
za vse štiri občine 
(Sežana, Komen, 
Divača in Hrpelje- Kozina) prvič podala 
skupno vlogo za pridobitev trajnostne-
ga znaka in konec leta prejela zlati znak 
v Zeleni shemi slovenskega turizma s 
povprečno oceno 8,8 v šestih katego-
rijah, kar jo je poneslo na 16. mesto na 

Biohotel St. Da-
niel je bil v začetku 
leta 2023 po izboru 
nemške revije GEO SAISON kot edini v 
Sloveniji uvrščen med 100 najboljših ho-
telov v Evropi. Uvrstili so ga v kategorijo 
trajnostni razvoj.

Biohotel St. Daniel se nahaja v Hruše-
vici na Krasu, kjer si gostje odpočijejo od 
vsakodnevnega stresa, se v miru naspijo, 
energetsko napolnijo, razgibajo v magič-
nem okolju in uživajo v ekološki zdravi 
hrani in pijači. Lastnika Nina in Miran 
največji poudarek dajeta tradicionalni 
recepturi, ki jo še vedno skrbno negujeta 
iz roda v rod, kuhar pa jo na podlagi dol-
goletnih izkušenj še dodatno izpopol-
njuje v duhu tradicije, da se že ob prvem 
grižljaju začuti okus Krasa in ljubezni, vlo-
žene v pripravo obroka.

Hotel St. Daniel je kot prvi ponudnik 
nastanitev na Krasu že leta 2017 prido-
bil mednarodni okoljski znak Bio Hotels, 
danes pa se lahko na Krasu in v Brkinih 
pohvalimo že z enajstimi turističnimi po-
nudniki, ki imajo vsaj en okoljski znak.

Bio Hotels je veriga hotelov, katerih 
ciljna skupina so gostje z visokimi ekolo-

Kras in Brkini – 16. mesto na trajnostnem zemljevidu Slovenije

Biohotel St. Daniel uvrščen med 100 najboljših hotelov v Evropi

trajnostnem zemljevidu Slovenije, kjer je 
vključenih že kar 61 turističnih destinacij. 
V kar treh kategorijah se je uvrstila med 
prvih pet mest: 
- Narava in pokrajina: 1. mesto
- Poslovanje turističnih podjetij: 4. mesto
- Družbena klima: 5. mesto.

V obdobju do naslednjega ocenjeva-
nja bo destinacija spremljala stanje na 

škimi merili. Člani ponujajo organske in 
okolju prijazne počitnice, imajo visoka 
merila, ki temeljijo na trajnostni ekono-
miji, organsko pridelani hrani, vključeva-
nju lokalnih ponudnikov, okolju prijazni 
energiji, odgovornem ravnanju z odpad-
ki in merjenju ogljičnega odtisa. Naj naš-
tejemo samo nekaj pogojev za njegovo 
pridobitev: 100 % organska hrana in 

področjih, kjer je bila dobro ali zelo dob-
ro ocenjena, ter spremljala ukrepe za oh-
ranitev le tega oziroma za izboljšanje. Na 
področjih, kjer so bila destinaciji izdana 
priporočila oziroma je bila slabše ocenje-
na, pa bo uresničevala ukrepe iz akcijske-
ga načrta za trajnostni razvoj turizma na 
destinaciji.

organski proizvodi v ponudbi restavra-
cij, izpolnjevanje visokih energetskih in 
prehranskih standardov, raba izključno 
organske kozmetike in naravnih čistil … 
V Evropi je takih hotelov že preko 80, v 
Sloveniji pa le eden in ponosni smo nanj 
– Biohotel St. Daniel.

zanima in v razvoju kolesarskega turizma 
vidite tudi priložnosti za vas same.

Nadpovprečno pričakovan odziv slu-
šateljev nam daje potrditev, da delamo 
v pravi smeri. Na tematiko se je odzvala 
tudi RTV Slovenija in smo z voditeljico 
oddaje Na lepše, Marjano Grčman, po-
sneli prispevek o daljinski kolesarski po-
vezavi EuroVelo 8 in EuroVelo9 in je bila 
na sporedu konec februarja.
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Ker se zavedamo odgovornosti, da za-
namcem zapustimo ohranjeno okolje in 
blaginjo, smo v destinaciji Kras in Brkini 
pristopili k spodbujanju zelene miselno-
sti in trajnostnega turizma. Želimo, da 

V Območni razvojni agenciji Krasa in 
Brkinov sledimo strategiji in se aktivno 
predstavljamo na bližnjih tujih trgih. 
Sejemski nastopi so odlična priložnost 
za promocijo naših krajev, za direktno 
nagovarjanje potencialnih obiskovalcev 
ter spoznavanje poslovnih partnerjev, ki 
Slovenijo vidijo kot vrhunsko agencijsko 
ponudbo za svoje stranke.

Sejem Special Journeys Amsterdam
Prvi letošnji sejem, ki smo si ga posta-

vili na seznam, je bil sejem Special Jour-
neys Amsterdam. Njegov glavni namen 
je bila predstavitev »posebnih« potovanj 
in destinacij, pri čemer je bil poudarek 
na izbrani kakovosti in ne na množične-
mu turizmu. Izkoristili smo tudi sejemski 
nastop na odru, kjer je strokovna vodja 
destinacije, Katja Kralj, doživeto in z vi-
deo materialom predstavila prednosti in 

Mislimo in delamo zeleno – Kras in Brkini

Predstavitev destinacije Kras in Brkini v tujini

obiskovalci, ki prihajajo v našo destina-
cijo – v mesta in v naše kraško-brkinske 
vasice na podeželju, začutijo naša trajno-
stna in zelena prizadevanja in se vanje, 
tudi preko naših spodbud, vključijo.

posebnosti Krasa in Brkinov.

Sejem CMT za turizem in prosti čas v 
Stuttgartu

Po dveh letih premora je v Stuttgartu 
spet zaživel največji svetovni sejem CMT 
za turizem in prosti čas. Destinacija Kras 
in Brkini je svojo ponudbo predstavljala 
na vzporedni razstavi Fahrrad & Wander 
Reisen 2023, kjer smo s ponudbo aktiv-
nega preživljanja prostega časa, kulina-
riko in ponudbo nastanitev nagovarjali 
obiskovalce na stojnici Outdoor Slovenia.

Nemški gost ostaja za Slovenijo izje-
mno pomemben, skupaj s slovenskim 
turističnim gospodarstvom se mu želi-
mo približati s ponudbo z višjo dodano 
vrednostjo za vse dni v letu. Sejem je v 
prvih treh dneh doživel rekorden obisk.

Sejem Travel Budapest – UTAZAS

Vabljeni k branju na-
ših trajnostnih prizade-
vanj, ki smo jih strnili v 
Trajnostnem poročilu 
za leto 2022: QR koda.

Sejem je eden največjih turističnih do-
godkov na Madžarskem. Osrednja tema 
letošnjega sejma je bila trajnost v turiz-
mu. Izpostavljeno je bilo zlasti zmanj-
ševanje ekološkega odtisa, trajnost in 
družbena odgovornost – smernice, ki 
jim sledi destinacija Kras in Brkini. Na 
sejemskem prostoru nas je obiskal tudi 
veleposlanik, dr. Marjanu Cencen.

F.re.e Munchen – sejem za prosti čas 
in potovanja

Februarja se je destinacija predstavlja-
la na enem najbolj priljubljenih potro-
šniških sejmov v južni Nemčiji. Na sejmu, 
ki v ospredje postavlja potovanje in re-
kreacijo, smo se predstavljali na stojnici 
Slovenia Outdoor, ki je skupaj z ostalimi 
ponudniki in destinacijami na stojnici 
Slovenske turistične organizacije zaokro-
žila raznoliko ponudbo Slovenije.

Besedilo: Katja Kralj, strokovna vodja destinacije Kras in Brkini in zeleni koordinator

Besedilo in foto: ORA Krasa in Brkinov, 
d. o. o.
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Lokalna akcijska skupina (v nadalje-
vanju LAS) Krasa in Brkinov v obdobju 
december 2022–februar 2023 sploh ne 
počiva. Medtem ko smo tik pred božič-
no-novoletnimi prazniki le dočakali obja-
vo javnega poziva za oblikovanje LAS ter 
pripravo Strategije lokalnega razvoja LAS 
Krasa in Brkinov za programsko obdobje 
do leta 2027, smo skrbeli za nemoteno 
izvajanje projektov ter zaključili štiri pro-
jekte 3. in 4. Javnega poziva LAS. 

Zaključek dveh projektov 3. in 4. Jav-
nega poziva LAS Krasa in Brkinov

Decembra sta se zaključila dva projek-
ta, ki sta se izvajala v okviru 3. in 4. Javne-
ga poziva LAS iz Podukrepa 19.2, in sicer 
Razvojno partnerstvo Villa Fabiani ter 
Medgeneracijski park Komen. Ker oba 
prijavitelja prihajata iz občine Komen, 
ju podrobneje predstavljamo. V prvem 
so poleg prijavitelja projekta, Zavoda 
Fabiani, sodelovali še partnerji: Krasna – 
Andrejka Cerkvenik, s.p.; Inkubator, d. o. 
o., Sežana; Brinjevka, d. o. o., so.p.; Milena 
Tavčar (nosilka dopolnilne dejavnosti na 
kmetiji) ter Društvo turističnih vodnikov 
Krasa in Brkinov.

V okviru projekta Razvojno partner-
stvo Villa Fabiani je bila vzpostavljena 
nova prodajna veriga, pripravljeni pogoji 
za nastanek nove blagovne znamke Villa 
Fabiani ter oblikovana celostna grafična 
podoba. Gre za butično kolekcijo pridel-
kov in izdelkov s kraško-brkinskega pod-
ročja, ki so višje kakovosti in nosijo pečat 
lokalne identitete. Izdelke so prispevali 
Krasna – Andrejka Cerkvenik, s. p., ki je 
razvila recepturo začimbne soli s hišni-
mi začimbami, Milena Tavčar z ginom 
ter Brinjevka, d. o. o., so.p. s čili omako, 
čebulno marmelado in čebulo v teranu. 
Slednji so izdelke pripravili v sodelovanju 
s kuharskim mojstrom Petrom Patajcem, 
ki je izvedel tudi tri delavnice, katerih cilj 
je bila promocija novonastalih butičnih 
produktov, vključevanje ranljivih sku-
pin in medgeneracijsko povezovanje. V 
okviru projekta so bili pripravljeni tudi 
trije turistični paketi, povezani z Villo Fa-
biani, ter razvit nov doživljajski produkt 
za manjše zaključene družbe z nazivom 
Živa kuhinja Belajevi.

V okviru projekta Medgeneracijski park 
Komen je Občina Komen (prijavitelj) v 
sodelovanju s partnerjema Društvom 

Delo LAS Krasa in Brkinov v zimskih mesecih

izgnancev Slovenije KO Komen ter Ob-
močno razvojno agencijo Krasa in Br-
kinov, d. o. o., v središču Komna uredila 
park oziroma trg na južni strani ceste, ga 
povezala z nadgrajenim spomenikom 
izgnancem ter uredila kal Luže. Projekt je 
imel tudi izobraževalno noto, saj sta bili 
v okviru projekta izvedeni dve delavnici 
na temo povezovanja ponudnikov za 
dvig dodane vrednosti lokalne ponud-
be z naslovom Od osebne do poslovne 
odličnosti. Delavnici sta bili namenjeni 
tako ponudnikom, predstavnikom dru-
štev, zavodov kot tudi posameznikom 
in sta pritegnili lepo število udeležencev, 
ki si želijo tovrstno izobraževanje ter po-
vezovanje nadaljevati in še nadgrajevati. 
Medgeneracijski in spominski park je bil 
15. februarja 2023 tudi uradno odprt, 
tako da vabljeni k obisku.

V januarju sta se zaključila še dva pro-
jekta, in sicer Vrtovi Krasa, v okviru katere-
ga je bila poleg izvedbe dogodka »Rožni 
vrtovi« za lepše življenje v Vrtu Ville Fa-
biani v Kobdilju in vsebinske nadgradnje 
Ferrarijevega vrta v Štanjelu s premični-
mi slikovnimi tablicami, pripravljena tudi 
zasnova novega programa za obiskoval-
ce za interpretiranje naravne in kulturne 
dediščine le tega, ter projekt Kolesarska 
veriga na podeželju.

Brez upoštevanja teh štirih projektov, 
ki v času priprave prispevka še niso bili 
izplačani, smo v letu 2022 uspešno pri-
dobili še 209.700,83 EUR nepovratnih 
sredstev tako iz Evropskega kmetijskega 
sklada za razvoj podeželja (v nadaljeva-
nju: EKSRP) kot iz Evropskega sklada za 
regionalni razvoj (v nadaljevanju: ESRR). 

Ostale informacije in dosežke LAS za leto 
2022 si lahko pogledate na priloženi gra-
fiki. 

Oblikovanje LAS ter priprava nove 
Strategije lokalnega razvoja za ob-
dobje 2021–2027

V programskem obdobju 2021–2027 
se bo pristop LEADER/CLLD izvajal kot 
del skupnega pristopa, imenovanega lo-
kalni razvoj, ki ga vodi skupnost v okviru 
skladov EKSRP in ESRR. 

Tudi v novem programskem obdobju 
bomo LAS-i organizirani kot pogodbeno 
partnerstvo treh sektorjev, sestavljenih 
iz predstavnikov javnega, gospodar-
skega in zasebnega sektorja. V četrtek, 
23. februarja 2023, je že potekala 1. seja 
Skupščine LAS v novem programskem 
obdobju, ki trenutno obsega 68 članov, 
je pa možnost vključitve v partnerstvo 
kadarkoli.

V prihodnjih treh mesecih bo tako 
glavna naloga LAS priprava nove Stra-
tegije lokalnega razvoja LAS Krasa in Br-
kinov do konca programskega obdobja 
2027. Na podlagi podane vsebine v Stra-
tegiji, ki jo bomo oblikovali s prebivalci 
vseh štirih občin, bo mogoče koristiti 
sredstva na podlagi javnih pozivov LAS. 
Vse pomembne informacije, kje v vaši 
okolici lahko podate predloge, bodo pra-
vočasno objavljene na spletni strani LAS 
kot tudi na FB strani.  

Spletna stran in Facebook profil
LAS Krasa in Brkinov v okviru svojega 

rednega delovanja upravlja tudi s sple-
tno stranjo LAS Krasa in Brkinov ter Fa-
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cebook profilom. Na spletni strani LAS 
(https://www.laskrasainbrkinov.si) ter 
Facebook profilu (@LAS.Krasa.in.Brkinov) 
najdete poleg osnovnih informacij in 
projektov tudi aktualne novice in doga-
janje ter vabila na dogodke in delavnice. 
Prav tako so razni dogodki in novice ob-
javljeni na Facebook profilu. 

Povabilo k včlanitvi v LAS Krasa in Br-
kinov

LAS Krasa in Brkinov vabi zainteresira-
no javnost k včlanitvi. Na spletni strani 
www.laskrasainbrkinov.si najdete prija-
vni obrazec, ki ga izpolnjenega pošljete 
na elektronski naslov info@laskrasainbr-
kinov.si ali po navadni pošti na LAS Krasa 
in Brkinov, Partizanska cesta 4, 6210 Se-
žana. 

Besedilo: Maja Colja in Jerneja Modic, 
LAS Krasa in Brkinov

Grafika: LAS Krasa in Brkinov
Foto: Zavod Fabiani ter Občina Komen

Športno
V minulih mesecih je bilo športno do-

gajanje bogato in raznoliko in mu je bilo 
težko slediti … 21. Štanjelski tek, volilna 
skupščina OKS-ZŠZ, 50 let delovanja BK 
Hrast Kobjeglava-Tupelče, slavnostna 
seja ob 50-letnici NK Komen, nastop 
Plesnega društva Be Funky v Cankarje-
vem domu, Športnik Krasa in Brkinov 
2022, postavitev spletne strani Športne 
zveze Komen … gremo po vrsti!

Po dveh letih premora je Športno kul-
turnemu društvu Hruševica in vaščanom 
Hruševice letos le uspelo izpeljati tradici-
onalni Štanjelski tek, že enaindvajseti po 
vrsti. Kljub oblačnemu in rahlo vetrov-
nemu vremenu se je na štartu pri Lovski 
koči Štanjel pojavilo lepo število tekačev 
in tekaških skupin. Decembrski termin 
teka ter tek po krasni kraški pokrajini je 
za zaključek tekaške sezone kot nalašč. 
Dvoletno čakanje in vztrajanje se je spla-
čalo, ob gostoljubnosti organizatorjev so 
bili vtisi tekačev kot vedno odlični. 

Na volilni skupščini OKS-ZŠZ smo de-
legati na mesto predsednika OKS-ZŠZ 
izvolili dolgoletnega predsednika Roko-
metne zveze Slovenije, g. Franja Bobinca. 
Pri delu za uresničitev svojega programa 

prvi mož krovne športne organizacije 
stavi predvsem na izkušnje pri povezo-
vanju in dialogu z gospodarstvom in po-
litiko. Podvojitev javnih sredstev za šport, 
ustanovitev solidarnostnega sklada za 
manjše zveze, promocija gibanja in zdra-
vega načina življenja ter več športnih 
dejavnosti v šolah so le del njegovega 
programa. Na skupščini je bil zaupanja s 
strani delegatov deležen tudi predstav-
nik Športne zveze Komen, ki je bil izvo-
ljen v Nadzorni odbor OKS-ZŠZ.

Praznovanje 50-letnice BK Hrast Ko-
bjeglava-Tupelče v Kobjeglavi je minilo 
v prijetnem in domačem vzdušju. Po 
pozdravnih govorih predstavnikov špor-
ta in župana Občine Komen ter rezanju 
torte je sledil zabavni program s tom-
bolo in plesnim večerom z živo glasbo. 
Ob 50-letnici delovanja je Balinarski klub 
Hrast Kobjeglava-Tupelče prejel plake-
to Balinarske zveze Slovenije, plaketo 
OKS-ZŠZ ter županovo priznanje Občine 
Komen.

Dvorana Kulturnega doma v Kobjegla-
vi je bila za slavnostno sejo ob 50-letnici 
delovanja NK Komen skoraj premajhna. 
Te so se poleg župana, uglednih pred-

stavnikov nogometa in športa, trenerjev, 
nogometašev vseh generacij, staršev, 
navijačev in podpornikov kluba udeležili 
tudi številni ljubitelji te »najpomembnej-
še postranske stvari na svetu«. Posebej 
velja omeniti ustanovitelje in zaslužne 
športne delavce NK Komen. Brez njiho-
ve vizije, srčne predanosti ter številnih ur 
prostovoljnega dela nogometa in športa 
na Komenskem Krasu v taki meri najbrž 
ne bi bilo. Obema kluboma za 50 let 
uspešnega delovanja lahko le čestitamo.

Odločitev, da se Plesno društvo Be Fun-
ky s predstavo KROG ŽIVLJENJA – NAŠ 
POGLED predstavi v hramu slovenske 
kulture je bila brez dvoma pogumna, a 
pravilna. Iz majhne kraške vasice na velik 
oder Cankarjevega doma. Zakaj ne? Ko si 
prepričan vase, ni ovir, obstajajo le izzivi. 
Gledališki oder omogoča odlične pogoje 
za nastop in občinstvo v predstavi lahko 
tako še bolj uživa. 160 plesalcev vseh sta-
rosti, od 3 do 82 let je pripravilo nastop, 
v katerem sta se prepletali harmonija 
giba in energija plesalcev. Stoječe ova-
cije občinstva ob zaključku predstave so 
plesalcem pomenile največjo nagrado in 
potrditev njihovega dosedanjega dela. 
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Besedilo: Rajko Kralj,
Športna zveza Komen

V sredo, 22. februarja 2023, so v nabi-
to polnem Kosovelovem domu v Sežani 
Občina Sežana, Športna zveza Sežana, 
Občina Divača, Občina Hrpelje-Kozina, 
Športna zveza Hrpelje-Kozina, Občina 
Komen in Športna zveza Komen pripra-
vile že tradicionalno slavnostno pode-
litev priznanj Športnik Krasa in Brkinov 
za leto 2022. Namen prireditve je nagra-
diti najboljše na področju športa v pre-
teklem letu, hkrati pa se zahvaliti vsem 
športnim delavcem za trud in energijo, ki 
ju vlagajo v šport. Na dobitnike priznanj 
iz komenske občine smo lahko letos po-
sebej ponosni. Na podlagi odličnih rezul-
tatov v letu 2022 so zasluženo posegli po 
najvišjih priznanjih in dali vedeti, da ve-
likost občine ali število njenih občanov 
sploh nista pomembna. Pomembna je 
športnikova predanost športu, vztrajanje, 
težnja k popolnosti in mnogokrat odre-
kanje. Vsem dobitnikom priznanj iskreno 
čestitamo!   

Naj športnica in naj športnik Krasa in 
Brkinov 2022 sta postala gimnastičarka 
Veronika Žvanut in balinar Marko Šva-
ra. Priznanje za športne dosežke mladih 
so prejeli Žana Gomizelj, Leja Kavčič ter 

Športnik Krasa in Brkinov: Veronika Žvanut in Marko 
Švara – Naj športnika leta 2022

hip-hop produkcija Be Funky. Priznanji 
športnik Krasa in Brkinov sta prejeli mo-
ška članska ekipa BK Hrast Kobjeglava
-Tupelče in gorski tekač Simon Strnad. 
Obenem sta NK Komen in BK Hrast Ko-
bjeglava-Tupelče za 50 let uspešnega 
delovanja prejela jubilejno zlato plaketo. 

Letos je bila podeljena tudi častna listi-
na za življenjsko delo širjenja in razvoja 
športa na področju Krasa in Brkinov. Več 
kot zasluženo je častna listina pripadala 
dolgoletnemu športnemu delavcu in 
tudi pobudniku prireditve Športnik Krasa 
in Brkinov, g. Marijanu Suši. 

Da bi čim večjemu številu občanov omo-
gočili ogled predstave, smo se v Športni 
zvezi Komen odločili, da organiziramo 
brezplačen avtobusni prevoz na predsta-
vo. Še ena pravilna odločitev. Odziv nas 
je prijetno presenetil.

Po uspešni kandidaturi na razpisu Fun-
dacije za šport RS je prepoznavnost naše-

ga dela s postavitvijo spletne strani Špor-
tne zveze Komen nedvomno opaznejša. 
Predstavitev zveze ter vse naše aktivnosti 
so združene na enem mestu in možnosti 
po sodelovanju se s tem večajo. Z različ-
nimi športnimi vsebinami se bo spletna 
stran v prihodnje še dopolnjevala. Tako 
bomo bližje cilju, da stran postane vstop-

na točka za vse športno dogajanje v lo-
kalnem okolju. Če bo športno dogajanje 
v našem okolju še naprej tako bogato in 
raznoliko, bo namen postavitve spletne 
strani brez dvoma dosežen. 
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Besedilo: Rajko Kralj
Foto: Matej Čebulec, Kristijan Stepančič
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»Z našo aktivno vlogo in več sode-
lovanja, z boljšo organiziranostjo ter 
ustvarjanjem boljših pogojev za šport in 
rekreacijo …« Nekako takole smo si ob 
ustanovitvi Športne zveze Komen leta 
2017 zastavili naše cilje. Danes lahko re-
čemo, da smo del skupne poti uspešno 
prehodili in nekateri cilji so že uresniče-
ni. Novih izzivov nam seveda ne manjka. 
Eden izmed njih je vsekakor večja pre-
poznavnost našega dela in lokalnega 
okolja, ki mu pripadamo. Področje, ki 
mu v današnji informacijski dobi špor-
tniki, rekreativci ter prostovoljni športni 
delavci največkrat posvečamo premalo 

V mesecu februarju je naša članska eki-
pa odigrala svojo prvo uradno tekmo v 
novi športni dvorani v Mirnu pod okri-
ljem Košarkarske zveze Slovenije. Proti 
vodilni ekipi 4. SKL KK Radovljica se je v 
prvem polčasu še enakovredno borila, 
v nadaljevanju pa je gostom le morala 
priznati premoč. Krajša klop in poškod-
be nosilcev igre so terjale svoj davek. Ne 
glede na končni rezultat se napetih ko-
šarkarskih tekem v novi športni dvorani 
v Mirnu v prihodnje lahko le veselimo. 
Po prvem delu tekmovanja je ekipa v 
zgornjem delu lestvice 4. SKL Zahod in v 
nadaljevanju se bo za končno razvrstitev 
pomerila z ekipami iz vzhodnega dela 
Slovenije. Prvenstveno srečanje v Mirnu 
pomeni pomemben mejnik v delovanju 
Športno košarkarskega društva Kras. Nov 
sodoben športni objekt omogoča odlič-

pozornosti. Poglavitno nam je, da vad-
beni in tekmovalni procesi nemoteno 
potekajo. S postavitvijo spletne strani 
Športne zveze Komen na potrebe časa 
odgovarjamo. Obenem so naše aktivno-
sti združene na enem mestu.

O čem boste na spletni strani Športne 
zveze Komen lahko brali? Poleg osnov-
nih podatkov in predstavitve športne 
zveze ter njenih članic bodo v novicah 
predstavljeni vsi pomembnejših dogod-
ki športne zveze in športnih društev. 
Že uveljavljenim športnim programom 
in tradicionalnim športnim priredit-
vam bodo v prihodnje dodani še drugi, 

možnosti za sodelovanja, povezovanja 
in vključevanja je na področju športa in 
rekreacije precej. Športno aktivni obi-
skovalci Krasa bodo koristne informa-
cije o možnostih aktivnega preživljanja 
prostega časa našli v zavihku Aktivno. 
Fitnes v naravi, pohodništvo, kolesarje-
nje … vedno radi rečemo, da je kraška 
pokrajina naš največji športni park in če 
jo aktivnemu obiskovalcu na pravi način 
predstavimo, se bo ta na Kras vedno zno-
va rad vračal.

Spletna stran se bo z vsebinami iz pod-
ročja športa in rekreacije v prihodnje še 
dopolnjevala. Veseli bomo vaših nas-
vetov ter pobud po sodelovanju, ki jih 
bomo skušali upoštevati. Tako bomo še 
bližje cilju, da stran postane vstopna toč-
ka za vsa lokalna športna društva, za vse 
športnike, rekreativce, navijače ter za vse 
športno dogajanje v našem lokalnem 
okolju. Dobrodošli na spletni strani Špor-
tne zveze Komen. Naslov spletne strani: 
https://szkomen.si/ 

Spletna stran Športne zveze Komen

Prva uradna tekma članov ŠKD Kras v novi športni
dvorani v Mirnu

Besedilo: Rajko Kralj

Izdelavo in postavitev spletne strani Špor-
tne zveze Komen je omogočilo sofinanci-
ranje s strani Fundacije za šport Republike 
Slovenije.
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V petek, 27. januarja 2023, se je v veli-
ki dvorani KD Kobjeglava odvijala slav-
nostna seja ob 50. obletnici delovanja 
Nogometnega kluba Komen. V prijet-
nem vzdušju se je zbralo več kot 250 se-
danjih in nekdanjih članov kluba, spon-
zorjev, donatorjev, navijačev, občinskih 
svetnikov, predstavnikov nogometnih 
klubov iz MNZ Koper in Nova Gorica, 
predstavnikov lokalnih društev ter slav-
nostnih gostov, med katerimi so bili: 
podpredsednik NZS, g. Gvido Mravljak, 
predsednik MNZ Koper, g. Borut Knafelc, 
predsednik MNZ Nova Gorica, g, Tomaž 
Horvat, član izvršnega odbora OKS, g. 
Miran Müllner, in župan Občine Komen, 
g. Erik Modic.

Na prireditvi, ki jo je povezoval g. Uroš 
Simčič, je poleg slavnostnih govornikov 
nastopila skupina Be funky – svetovne 
prvakinje v hip hopu, ki je s svojim nasto-
pom v dvorano vnesla izjemno pozitivno 
energijo in razpoloženje. Svoje so dodali 
še fantje iz Mladinske nogometne šole 
Komen pod vodstvo trenerja, g. Matjaža 
Grmeka.

Slavnostno sejo smo zaključili s pode-
litvijo priznanj ustanoviteljem Nogome-

tnega kluba Komen in vsem tistim, ki že 
od same ustanovitve delujejo v klubu. 
Vseh 50 let in še danes pa v klubu de-
lujejo: Damjana in Jože Kovačič, Marjan 
Kovačič, Bogdan Colja in Borut Mulič.

Po uradnem delu smo se ob banke-

tu družili in še kakšno rekli. Vsi smo bili 
mnenja, da je začrtana pot, ki smo si jo 
zastavili v nogometnem klubu, tista pra-
va, ki nas bo vodila vsaj še naslednjih 
petdeset let. 

Slavnostna seja ob 50. obletnici

Besedilo: Adrijan Spačal
Foto: Primož Adamič

Vabimo vas k vpisu v Nogome-
tno šolo Komen, selekcija U15 le-
tnik 2008–2009, selekcija U13 letnik 
2010–2011, selekcija U11 letnik 
2012–2013, selekcija U9 2014–2015 
in selekcija U7 letnik 2016–2017. 
Lepo so vabljene tudi punce vseh 
starostnih skupin. Prijave sprejema-
mo na e-naslov: mladi.nkkomen@
gmail.com ali na treningih – prijave 
sprejema trener ali prisotni predstav-
nik kluba, prisotna vsak torek, sredo 
in petek ob 17.00 na nogometnem 
igrišču v Komnu, pozimi pa v telo-
vadnici OŠ Komen ob torkih, sredah 
in četrtkih po razporedu Nogome-
tne šole NK Komen, kontakt: Matjaž 
Grmek 041 583 205 in Primož Ada-
mič 031 613 939.

ne pogoje za treninge in organizacijo 
športnih dogodkov ter odpira možnosti, 
ki jih, ob neustreznosti pogojev za tre-
ninge in organizacijo tekem, na Komen-
skem Krasu žal nimamo. Usmerjenost v 
delovanje izven meja občine Komen je 

za košarkarje tako nujno. Za kvaliteten in 
dolgoročni razvoj košarke v širšem pro-
storu pa je usmerjenost v sodelovanje in 
povezovanje s sosednjimi košarkarskimi 
klubi malodane potreba. Več o tem, ko 
bo čas. 

Vse ekipe mladinskega pogona ŠKD 
Kras uspešno tekmujejo v državnem 
prvenstvu KZS. Do zaključka sezone jih 
čaka še zadnji del tekmovanja ter ponov-
ne priprave na novo sezono. 

Damjana in Jože Kovačič, Marjan Kovačič, Bogdan Colja in Borut Mulič, prejemniki priznanj za 50 let dela 
v klubu.

Priznanja so prejeli tudi ustanovitelji NK Komen.

Besedilo in foto: Rajko Kralj
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V mesecu decembru se je v Kobjeglavi 
odvil poseben mejnik za Balinarski klub 
Hrast, ki je praznoval častitljivih 50 let de-
lovanja.

Balinarski klub Hrast Kobjeglava-Tupe-
lče je bil ustanovljen 30. decembra 1972, 
organizirano pa je, kot balinarska sekcija, 
deloval že od leta 1969, takrat je bilo v 
Tupelčah zgrajeno tudi prvo balinišče.

Takoj po ustanovitvi kluba se je v letu 
1973 dogradilo še drugo balinišče, s či-
mer so se pričeli tudi tekmovalni vzponi. 
Na republiških in državnih prvenstvih 
so z mladinci in člani začeli posegati po 
najvišjih uvrstitvah, iz tistega obdobja so 
zabeleženi tudi prvi nastopi tekmoval-
cev v državni reprezentanci na ekipnih 
evropskih prvenstvih. Naslednji mejnik 
je vsekakor povezan z izgradnjo dvo-
stezne balinarske dvorane v Kobjegla-
vi, v kateri so se prve tekme odigrale v 
letu 1982. Po tem letu je bil organiza-
cijsko uveden tudi republiški in državni 
ligaški sistem tekmovanj. Ekipa je najprej 
tekmovala v slovenski ligi, od leta 1986 
dalje pa v takratni medrepubliški ligi. Z 
nastankom samostojne države Slovenije 
je že v letu 1991 prišlo do reorganizacije 
ligaških tekmovanj, ustanovljene so bile 
tri državne lige – Super, 1. in 2. liga. Za-
radi spremembe tekmovalnih predpisov 
so člani kluba v letu 1995 s prostovoljnim 
delom zgradili novo, štiristezno balinišče 
v Tupelčah, ker pa balinaje v zadnjih ne-
kaj letih postaja dvoranski šport, so kljub 
temu primorani za svoje tekmovalne 
dejavnosti v vse večji meri uporabljati 
najprej balinarsko dvorano v Sežani, v 
zadnjih letih pa balinarko dvorano v Novi 
Gorici. 

Po osamosvojitvi so z večjimi in manjši-
mi uspehi tekmovali v vseh treh državnih 
ligah, od leta 2004 dalje pa so se ustalili v 
Super ligi, kjer je zbranih deset najboljših 
slovenskih ekip.

V klubu so na vse dosedanje dosežke 

50 let Balinarskega kluba Hrast Kobjeglava-Tupelče

izjemno ponosni in z optimizmom zrejo 
v prihodnost, tudi zato, ker veliko pozor-
nosti posvečajo delu z najmlajšimi. Pod 
strokovnim mentorstvom klubskega ka-
dra namreč že več kot petnajst let, redno 
dvakrat tedensko, deluje »šola balinanja« 
za najmlajše. Leta 2015 so v prvo držav-
no ligo vstopile tudi ženske, kjer še danes 
uspešno nastopajo.

Najodmevnejši uspehi v zadnjih letih:
Klub je na prireditvi športnik Primorske 

za leto 2013 po izboru novinarjev osvojili 
tretje mesto v kategoriji športnih klubov, 
ravno tako pa je bil na prireditvi, ki jih 
prirejajo občine Komen, Sežana, Divača 
in Hrpelje-Kozina za leto 2013 in 2014 
proglašen za naj športni klub Krasa in 
Brkinov.

ČLANI: 
2013 – Državni prvaki
2013 – Pokalni prvaki
2015 – Tretji na evropskem pokalu
2021
• Državni prvaki
• Jaka Štremfel svetovni prvak v dvojkah, 

svetovni prvak v enojki

2022 
• Državni prvaki članska ekipa
• Marko Švara: svetovni podprvak v na-

tančnem izbijanju in tretji v kategoriji 
dvojic na članskem svetovnem pr-
venstvu. Poleg tega je bil Marko tudi 
kot mladinec v Čilu dvakratni svetov-
ni podprvak v štafetnem izbijanju in 
dvojkah.

ČLANICE:
2021 – Državne podprvakinje
2022 – Državne podprvakinje;
              Pokalne prvakinje Slovenije

DEČKI IN MLADINCI
Dečki U-14
– ekipno dvakrat državni prvaki v letih 

2017 in 2018
– Jure Fabjan državni prvak natančno 

zbijanje 2014
– Jaka Štremfel državni prvak posame-

zno 2016, hitrostno zbijanje 2017 in 
2018, krog 2017, igra v krog 2017

– Domen Marušič državni prvak hitro-
stno zbijanje 2019 in dvojice z Aljažem 
Bandljem 2019

Mladinci U-18
Ekipno državni prvaki 2022

Z namenom obeležitve jubileja in za-
ključka leta 2022 so balinarji skupaj z va-
ško skupnostjo, društvom Kraški slavček 
in kobjeglavsko mladino organizirali pra-
znovanje, na katerem je imel pozdravni 
govor predsednik kluba, Marjan Grmek, 
nato glavni trener, Valter Švara, predse-
dnik Športne zveze Komen, Rajko Kralj, 
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Kje začeti? Ja. Kot društvo smo pred leti 
delovali drugače, kot delujemo danes.

Pred leti smo delovali v tekmovalnem 
sistemu, ampak je v meni vedno gore-
la močna želja po drugačnem. Nečem 
vrednejšem. Sama tekmovanja mi niso 
napolnila srca, vedno je nekaj manjka-
lo. Seveda sem vedno bila ponosna na 
dosežke in na plesalce, ampak v vsem 
tem ni bilo duše. Prevladoval je ego. 
Pred dvema letoma sem se odločila, da 
začnem s popolnoma drugačno po-
tjo. Ustvarjati smo začeli predstave, ki 
vključujejo plesalce prav vseh generacij, 
brez izjem. Poleg plesa ima svojo težo 
v predstavah tudi zgodba, ki nakazuje, 
kako vzgajamo plesalce in želimo si, da 
se celota dotakne tudi občinstva in ljudi, 
ki nas podpirajo.

V vsej tej zgodbi sta name najbolj vpli-
vala moja dva otroka. Ko sem postala 
mama, sem začela živeti drugače. Bolj 
pristno. Začela sem izhajati iz tega, kaj 
si želim za moja otroka in želela enake 
vrednote prenesti v naše delovanje. Ne 
želim, da bi rastla v tekmovalnosti, egu, 
nespoštovanju in v podobnih občutjih, 

ki jih ima ta svet že tako preveč. In tako 
se je začela graditi naša nova Be Funky 
zgodba. Zgodba pravih vrednot. Sedaj 
prevladuje srce in to je nekaj najbolj 
iskrenega in lepega.

V letu 2022 smo članstvo v plesni zve-

zi Slovenije zamenjali za članstvo UPZS 
(umetniško plesno združenje Slovenije), 
katero se kljub tekmovalnemu sitemu, 
ki ga ponuja, zavzema za grajenje po-
membnejših vrednot. V juniju 2022 smo 
se udeležili državnega tekmovanja in si 
tako z nastopom v kategoriji produkcij 
kot državni prvaki odprli vrata na svetov-
no tekmovanje, ki je potekalo novembra 
2022 v Liberecu na Češkem. Največjo 
vrednost ima to, da čeprav še vedno sto-
pamo na tekmovalne odre, v sebi nikoli 
ne tekmujemo. Naš cilj je, da se naše spo-
ročilo, naša zgodba, dotakneta občinstva 
in da smo vedno tam kot celota. Ker je 
bilo potovanje na Češko tudi precejšen 
finančni zalogaj, smo se odločili, da tja 
odpotuje skupina, ki jo sestavlja mladi-
na, 35 plesalcev. Celotno potovanje je 
bilo več kot lepo. Sedaj se povsod čutita 
povezanost in sproščenost, ki ju imamo. 
Brez stresa in obremenitev smo odplesali 
svojo točko. In prav s tako energijo lahko 
podaš najlepše občutke. Z odzivom in 
odplesanim smo bili več kot zadovoljni 

Plesno društvo Be Funky – doživljanje iskrene sreče

Besedilo in foto: Balinarski klub Hrast

predsednik Balinarske zveze, Primož Ma-
rinko, član Izvršnega odbora OKS-ZŠZ 
ter predsednik Regijske pisarne OKS-ZŠZ 
Nova Gorica, Miran Müllner, in župan 
Občine Komen, mag. Erik Modic. 

Ob 50. obletnici delovanja je Balinarski 
klub Hrast Kobjeglava Tupelče prejel pla-
keto Balinarske zveze Slovenije, plaketo 
Olimpijskega komiteja Slovenije – Zdru-

ženja športnih zvez ter županovo pri-
znanje Občine Komen. Po kulturnemu 
programu domačih mladih glasbenikov 
Žige Furlana na harmoniki in Zofije Mi-
ljavec na kitari ter twirling nastopu Ju-
lije Vogrič je sledilo slavnostno rezanje 
torte ter zabavni program s tombolo in 
plesnim večerom z živo glasbo.

Be Funky na podelitvi v Liberecu. Foto: osebni arhiv
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Besedilo: Mateja Terčon Knap
Foto: Matej Čebulec

in se domov vrnili še z eno potrditvijo 
več, da delamo nekaj drugačnega, vred-
nega. 

V januarju 2023 pa nas je čakal največji 
izziv v vseh letih delovanja. V nedeljo, 22. 
januarja, smo se s samostojno predstavo 
KROG ŽIVLJENJA – naš pogled predsta-
vili širšemu občinstvu na odru Cankarje-
vega doma.

Domače občinstvo nas pozna, želeli pa 
smo si, da bi se še dotaknili src tistih, ki 
nas še ne spremljajo. Predstava je bila na-
menjena vsem starostnim kategorijam, 
ki si želijo narediti spremembo za boljši 
in lepši vsakdan. Ker smo se prvič tako 
samostojno predstavili na takem odru in 
tujemu občinstvu, je bilo tveganje zelo 
veliko. Ne veš, kako bo celota sprejeta, 
ne veš, če bodo vstopnice prodane, upaš 
samo na najboljše. 

Med samimi pripravami me je zelo pre-
senetil odziv plesalcev. Vse skupaj so vzeli 
zelo resno in odgovorno. V predstavi ple-
šejo vsi. Od najmlajše 3-letne plesalke, pa 
do naše najstarejše mladenke, ki jih šte-

je 82. Skupaj je na odru plesalo 160 src. 
Zame nepozaben trenutek je bil, ko smo 
prispeli v Ljubljano in ko sem sama stopi-
la v takrat še prazno dvorano in na oder. 
Objele so me solze sreče. Sama sem stala 
tam, kjer sem si tako močno želela, da bi 
nekoč stali mi vsi. In ta nekoč, je bil sedaj. 
Ob nastopih plesalcev, mi je plesalo srce. 
Tako posebni, močni občutki, da se težko 
opiše. Hvaležnost, ponos, sreča. Vse naj-
lepše na enem mestu. Na koncu pred-
stave nas je publika nagradila s stoječimi 
ovacijami in solznimi očmi. Uresničene 
sanje! Čudovite sanje!

Predstavo si je ogledala tudi kritičarka 
Daliborka Podboj. Za to sem zelo hva-
ležna, saj sem si kritike zelo želela. Ker 
smo se podali na to novo in drugačno 
pot, je dobro, da dobiš smernice, kritike, 
kje je še potrebno graditi in se izbolj-

ševati. Recenzija predstave nas je zelo 
pozitivno presenetila. V parih besedah 
je predstavo opisala kot energetski 
boom, da so se na odru zvrstili ener-
getski presežki, da se je čutilo naše srce, 
da smo vsi vidno uživali in tako naprej. 
Celotno recenzijo, ki je preveč obširna, 
si lahko preberete na spletni strani Pa-
rade plesa: https://www.paradaplesa.si/
na-spici/befunky-energetski-boom-si-
joce-mladosti-in-generacijskega-ples-
nega-zara-iz-komna/?fbclid=IwAR1R_
HoZLX7Y I xhPnK4Q7Z9M px IcQ er-
RqE7S83GS6LeBz_-gw5nu-EKYZGE

Konec meseca marca se s 150 plesalci 
odpravljamo na festival v Sarajevo, kjer 
bomo imeli priložnost zaplesati s celot-
no predstavo. S hvaležnostjo se veselimo 
vsega novega, lepega in vseh izzivov, ki 
nas čakajo. Naj bo čudovito in srčno še 
naprej!

Vsem plesalcem, staršem in podporni-
kom: HVALA, ker podpirate naše zgodbe 
in z nami delite vse lepo in vredno.
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Tek z Burjo (Corsa della Bora), že osma 
izvedba, je koncept različnih vrst tekem 
(13, 21, 32, 42, 57, 80 in 164 km), ki lahko 
zadovoljijo potrebe prav vsakega tekača: 
od tistih, ki imajo radi cestne tekme in se 
želijo dokazati na hitri in skoraj cestni tra-
si, do tistih, ki imajo radi zahteven teren z 
veliko tehničnimi odseki. Na vseh razda-
ljah je tekmovalo preko 2500 tekačev iz 
preko 40 držav s celotnega sveta.

Najdaljša kraljevska preizkušnja z ime-
nom »Soča Ultra« je startala na trgu 
Evrope v Novi Gorici. Na 164 km dolgo 
pot se je podalo 147 tekačev in s spod-
budnimi besedami je na startu tekačem 

srečo zaželel tudi župan Nove Gorice, g. 
Samo Turel. Tekače je na startu pozdravi-
la tudi ga. Erika Lojk, direktorica Turizem 
Nova Gorica in Vipavska dolina, ki je bila 
z ekipo v pripravah na dogodek v veliko 
podporo.  

S Trga Evrope so se tekači podali proti 
Sabotinu, se spustili v Solkan, kjer jim je 
KS Solkan v svojih prostorih nudila ok-
repčevalno postajo. Nadaljevali so proti 
Sveti Gori, Škabrijelu, skozi kaverne in jar-
ke iz prve svetovne vojne. Preko Panovca 
in s Sv. Ota so se tekači podali v Renče, 
kjer so se okrepčali v okrepčevalnici ga-
silskega društva Renče, od tu pa nadalje-

7.–8. januar 2023, La Corsa della Bora – Tek z Burjo
vali na Cerje. Tu je tekače v stavbi Pomni-
ka miru na Cerju prijazno sprejela ekipa 
Turizma Miren-Kostanjevica, za okrepčilo 
pa so poskrbeli člani gasilskega društva 
Miren-Kostanjevica. Sledila je pot skozi 
jamo Pečinka ter naprej po Krasu skozi 
Temnico, Komen in preko Volčjega Gra-
da, kjer so jih v okrepčevalnici pričakali 
člani društva Debela Griža. Pot jih je vo-
dila naprej do Zgonika v sosednji Italiji 
ter preko Lipice, Kokoši, Kastelca, doline 
Glinščice vse do ciljne črte v Portopicolo 
v Italiji. Trasa je v veliki meri sledila poho-
dniški Poti miru. Tekači vseh narodnosti 
so se po poteh, ki so nekoč ločevale in 

PoSKOKec na obisku
V mesecu januarju je poSKOKec obiskal 

vse poSKOKčeve skupine in razveselil 
vse svoje otroke. Prišel je tudi v Komen in 
Štanjel, kjer so ga otroci sprejeli z navdu-
šenjem in nasmehom do ušes. Povabili 
so ga v telovadnico, mu jo razkazali in 
pokazali vse športne pripomočke, s kate-
rimi ob druženju s poSKOKčevimi vadite-
lji telovadijo. Otroci so se z njim poigrali, 
potelovadili in seveda tudi poklepetali. 
Pokazali so mu vse, kar so se v tem šol-
skem letu že naučili med uricami gibalne 
abecede, in ga povabili na poligon. Sku-
paj so ga preizkusili, poSKOKec pa jim 
je med uro pokazal nove vragolije. Do 
sedaj so se spoznali z osnovami atletike 
in gimnastike. Prevali, poskoki in ostale 
naravne oblike gibanja jim prav tako ne 
delajo več težav. Ob pogovoru z otroki je 

poSKOKec ugotovil, da otroci zelo radi 
obiskujejo poSKOKca, ker se učijo novih 
vaj, veliko plezajo in ker komaj čakajo, 
da jih zopet obišče. Po pogovoru se je 
PoSKOKec žal moral posloviti. Otroci so 
ga še zadnjič objeli, zajček jim je podelil 
še zadnje petke in odskakljal iz telovad-
nice. Od takrat še naprej pridno telova-
dijo, nadgrajujejo svoje gibalne sposob-
nosti in se učijo novih vsebin, ki jih bodo 
pokazali svojemu najboljšemu prijatelju 
poSKOKcu ob ponovnem obisku.

Besedilo: Žan Skok in Nicol Likar
Foto: Žan Skok
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Besedilo: Dunja Peric,
nova ravnateljica OŠ Komen

Besedilo in foto: Renato Lešnik

danes združujejo, vračali v preteklost in 
sedanjost, doživeli vse lepote Goriške in 
Krasa ter Tržaškega zaliva.

Najhitreje je v cilj prišel Petter Restorp iz 
Švedske, in sicer s časom 19 ur in 57mi-
nut. Sledila sta mu Gubert Marco iz Italije 
in Schieder Marcus iz Avstrije.

Pri ženskah pa je bila najhitrejša tekmo-
valka Mahya Karbalaii iz Irana s časom 25 
ur in 3 minute, pred dvema slovenskima 
tekmovalkama Klaro Bajec in Evo Urbanc. 

Seveda pa so vsi tekmovalci, ki so pre-
magali to kraljevsko razdaljo, zmagovalci.

Z novim letom si ljudje radi zastavimo 
cilje in obljubimo si, da bomo svoj trud 
namenili njihovi uresničitvi. Sama sem si 
cilj zastavila že v mesecu juliju s prijavo 
na razpis na prosto delovno mesto rav-
natelja v šoli.

Po upokojitvi bivše ravnateljice sem 
se iz učiteljskih voda in šolskih klopi učil-
nice 5. razreda podala v ravnateljevanje 
OŠ Komen. Gre za zelo drugačno delo in 
vrvež otrok iz klopi so čez noč zamenjali 
pravilniki, taki in drugačni, in naenkrat se 
človek znajde hkrati v vlogi pedagoške 
vodje in menedžerja ustanove. Učne cilje 
posameznih učnih sklopov so zamenjali 

V decembru so nam virusi pošteno 
ponagajali in morali smo prestaviti našo 
prireditev. Tako smo v četrtek, 2. februar-
ja 2023, že tradicionalno obeležili našo 
prireditev za none in nonote.

Otroci so nastopali z glasbeno-plesni-

Novim izzivom naproti

Prireditev za none in nonote v Štanjelu

Iz šolskih klopi

kratkoročni in dolgoročno zastavljeni cilji 
šole: otroci, starši in strokovni delavci si 
želimo dobro in uspešno šolo, v kateri 
učenci dobijo potrebno znanje, in šolo, 
ki razvija otrokove sposobnosti in poten-
ciale, ki jih pripravijo na izzive življenja. 
To lahko dosežemo le s pristnimi odnosi. 
Gradili jih bomo s konstruktivnimi pogo-
vori IN odprtostjo šole k aktivnemu so-
delovanju. 

Verjamem, da lahko z majhnimi in pre-
vidnimi koraki SKUPAJ dosežemo velike 
in visoko zastavljene cilje, a le če bomo 
med seboj sodelovali in bo vsak posa-
meznik s svojim odgovornim ravnanjem 

mi točkami, dramsko igrico Mojca 
Pokrajculja, petjem in recitiranjem tako 
v slovenskem kot angleškem jeziku. Na 
koncu so prireditev zaokrožili še bivši 
učenci Žiga, Gabriel in Maximiljan z glas-
beno točko.

prispeval v skupno podobo naše šole, da 
bomo nanjo lahko ponosni.

S kolektivom, kot ga ima šola Komen, 
prizadevnostjo ter strokovnostjo učite-
ljev in učiteljic, medsebojnim razume-
vanjem, vzpodbujanjem ter zaupanjem, 
verjamem, da nam to lahko uspe. Zado-
voljni in uspešni otroci ter posledično 
ponosni starši, so najboljši način promo-
cije šole. 

In tega si želim/o in k temu stremim/o. 
Vsi skupaj in vsak zase.

Predstavila se je naša nova ravnateljica 
ga. Dunja Peric. Njenemu govoru se je 
pridružil župan g. Erik Modic.

Staršem, nonam in nonotom se zahva-
ljujemo za množičen obisk prireditve.
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V okviru šolskega projekta SKUPAJ ZA 
JUTRI smo se v 1. a razredu Osnovne šole 
Komen odločili, da bomo sodelovali s 
Hišo dobre volje v našem domačem kra-
ju. Varovance smo obiskali 1. februarja. 
Pripravili smo kulturni program, s kate-
rim smo popestrili njihovo dopoldne.

In kako so obisk doživeli učenci?
- Všeč mi je bilo, ker smo jim zapeli in ker 

so nam dali rožice iz papirja. (David)
- Videli smo jaslice, ki so jih naredili iz pa-

pirja in volne. (Agata)
- Starejši – varovanci so uspešno odgo-

varjali na naše uganke. (Jure)
- Lepo mi je bilo, ko sem videla, kako 

natančno barvajo pobarvanke. (Luna)
- Pobarvanke so zgledale kot slike. (Do-

men)
- Po vsaki pesmi, so nam zaploskali. (Ma-

ksimilijan)
- Ponudili so nam piškote. (Kristjan)
- Meni je bilo zelo lepo nastopati v Hiši 

dobre volje. (Tim)
- Ta hiša je na Brdu v Komnu in do tam 

smo šli peš. (Maj)

- Ta hiša je lepa. Všeč mi je bilo, ker imajo 
kavč. (Teo)

- Na vratih in oknih so vrtnice – znaki. 
Tudi delavki sta imeli na majicah vrtni-
co. (Neža)

- Ker rad pojem, mi je bilo lepo nasto-
pati. (Luka)

- Tam sem srečala prijateljico od moje 
none. Dala mi je rožici, eno zame in 
eno za mojo nono. (Sybil)

- Opazil sem, da je bilo več moških kot 

Prvošolci na obisku v Hiši dobre volje

žensk. (Patrik)
- Med varovanci je bil tudi moj nono. 

Vesel sem bil, da sem lahko nastopal. 
Povedal mi je, da mu je v Hiši dobre 
volje lepo. (Anže)

- V Hišo dobre volje nisem šla, ker sem 
bila bolna. Sošolci so mi povedali, da 
jih bomo še obiskali. Že sedaj se vese-
lim. (Eva)

V tem šolskem letu smo ob tednu otro-
ka pričeli z dobrodelno akcijo »otroci za 
otroke«. 

Pobudnica je že vsem poznana Palčica 
Pomagalčica (Larisa Štoka), ki nas je po-
vabila v dobrodelni objem. Učenci OŠ 
Komen, PŠ Štanjel in vsi zaposleni smo 
s srebrnimi kovančki vztrajno polnili lon-
ček upanja. Zbirali smo evre za Urbana, ki 
si nepopisno želi, da bi lahko tekel, igral 
nogomet, se vozil s kolesom, predvsem 
pa svoji mami rekel »Rad te imam«.

Izkazalo se je, da čutimo skupaj. Zbrali 
smo 480,00 EUR. 

Lepo je pomagati

Besedilo: Učiteljice podružnične šole v Štanjelu
Foto: arhiv šole

Besedilo in foto: Učenke in učenci 1. a 
razreda OŠ Komen ter učiteljici Agata 

Perdec in Tanja Spačal
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Palčica Pomagalčica in dobrodelni 
škratki pa so nas po zimskih počitnicah 
prijetno presenetili, ko je na šolo prispela 
»štafeta dobrodelnosti«.

Najuspešnejši slovenski športniki doma 
in v tujini so z veseljem podpisali žogo 
in drese. Vsi učenci so si jih lahko ogle-

dali, nekateri pa pomerili ali prijeli v roke. 
Seveda je bil najbolj iskan podpis Luke 
Dončića. Ga najdete?

V oči nam je padlo tudi »zlato jabolko 
navdiha«. Društvo Palčica Pomagalčica 
in dobrodelni škratki so ga od predse-
dnika države, gospoda Boruta Pahorja, 

Besedilo: Agata Perdec
Foto: arhiv OŠ Komen

Besedilo in foto: Agata Perdec

prejeli leta 2019. 
Ob zaključku akcije se vsem iskreno 

zahvaljujem za srčnost in dobrodelnost, 
ki ste jo izkazali skupaj z Vašimi otroki. 

Palčica dodaja: »Hvala do neba in še 
več.«

Že drugo leto zapored na naši šoli, 
Osnovni šoli Komen, 15. februar ozave-
ščamo učence o otroškem raku. S tem 
želimo že najmlajše spodbuditi k večje-
mu razumevanju težav, s katerimi se sre-
čujejo otroci, mladostniki in njihove dru-
žine v času zdravljenja in po zdravljenju.

Da izkažejo spoštovanje vsem Juna-
kom in Junakinjam, so si učenci 1. triade 
na ta dan na majico pripeli zlato pentljo.

Zlato pentljo tudi za otroke, ki se po-

Mednarodni dan boja proti otroškemu raku – 15. 2.
gumno spopadajo z rakom; za družine, ki 
pogumno živijo naprej, čeprav so zaradi 
raka izgubili otroka; za zdravstveno ose-
bje in prostovoljce, ki svoj poklic in čas 
namenjajo otroškemu raku.

Istega dne se je začela tudi akcija »Lizi-
ka zanj, lizika zanjo«.

Ponovno ste starši in otroci ter učitelji 
pokazali srčnost in dobrodelnost. V os-
mih dneh smo zbrali veliko škatlo lizik. 
Lizik, ki imajo v hemato-onkološki am-

bulanti drugačen pomen, kot ga imajo v 
vsakdanjiku naših učencev.

Hvala gospodu Vasji Furlanu, ki bo lizi-
ke odpeljal na pediatrično kliniko v Lju-
bljani in poskrbel, da bodo prišle v prave 
roke. 

HVALA za nasmeh, korajžo, upanje, 
moč, ki jo bo On ali Ona dobila v 3. nad-
stropju. 
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Velika glava iz kartona,
trebuh velik za en cent,

to je kralj vseh kraljev pusta,
saj ima velika usta.

Pust je pust, pust je pust, vsak se šaliti zdaj zna.
Pust je pust, pust je pust, vsaka šala zdaj velja.

V pustnem sprevodu so se v torek, 21. 
februarja 2023, po Komnu sprehodile 
pustne šeme in preganjale ne premrzlo 
zimo. Veselo so pele, vriskale in plesale 
ter priklicale nekaj mimoidočih, ki so jih 
obdarili s sladkarijami. Le za trenutek so 
se umirile, da je nastala skupinska foto-
grafija.

Zimo so po ulicah našega srednjeve-
škega Štanjela preganjali tudi učenci in 
učenke podružnične šole. Gozdne ži-
vali, super junaki, princeske, kavbojci in 

Zime ni več, odšla je drugam

indijanci, policisti in vojaki ter zaporniki, 
filmski in risani junaki, mehaniki in drugi 
so se podali na potep po vasi in napolnili 
vaške ulice s petjem, smehom in otroš-

kim vrvežem.
Že na začetku pustne poti jih je pri tr-

govini Tošč prijazno pričakala in pogosti-
la družina Švagelj. Hvaležni smo jim, da 
nas vsako leto tako lepo sprejmejo. Zimo 
smo skupaj preganjali tako, da smo za-
peli nekaj pustnih pesmi. Pustna povor-
ka je naletela tudi na najmlajšo, srednjo 
in starejšo skupino iz vrtca. Pot smo na-
daljevali v Ferrarijev vrt, kjer smo doma-
činom z zgornjega Štanjela zapeli nekaj 
pesmi in se fotografirali.

Zimo smo uspešno pregnali, saj smo 
na poti že srečali prve znanilce pomladi. 
V šolo smo se vrnili veseli in razigrani.

Tako otroci v Komnu kot tudi otroci v 
Štanjelu so se strinjali, da je vsaj en dan v 
letu lepo biti v vlogi nekoga drugega, na 
primer svojega super junaka, princese ...

Vsak uspeh zahteva odpovedovanje, 
napor in resen življenjski pristop. Ja-
sna Fakin Bajec je nekdanja dijakinja 
Šolskega centra Srečka Kosovela Se-
žana. Doma je iz Komna, danes pa sta-
nuje v Vipavski dolini. Je profesorica 
zgodovine, poleg tega pa je tudi dok-
torica s področja etnologije in kulturne 
antropologije. Danes je zaposlena na 
Znanstvenoraziskovalnem centru Slo-

V letošnjih štirih številkah Burje se nam bodo v sodelovanju s Šolskim centrom Srečka Kosovela Sežana s pomočjo dijakov 2. GIM in 
njihovih intervjujev predstavili tako ali drugače uspešni nekdanji in sedanji dijaki že omenjene šole, ki prihajajo oziroma so prihajali iz 
komenske občine. Dijaki so intervjuje samostojno izpeljali od začetka do konca, zanimalo pa jih je, v čem je skrivnost uspeha intervju-
vancev in kako so jih oblikovali znanje ter izkušnje, ki so jih pridobili na sežanski srednji šoli. Pod mentorstvo se je podpisala profesorica 
Petra Ražem, pod idejno zasnovo pa profesorica Mateja Grmek. Vabljeni k branju.

»Brez dela ni jela«
Intervju z Jasno Fakin Bajec

Pri nas klesani, v svet poslani

venske akademije znanosti in umetno-
sti v Novi Gorici. Njen življenjski moto 
je povezan z rodnim Krasom – biti de-
laven in vztrajen, hkrati pa prijazen in 
čuteč.

Lara Štremfel, 2. BG

Ukvarjate se predvsem z zgodovi-
no in ste diplomirana etnologinja in 

Besedilo: Učiteljice razrednega pouka
Foto: arhiv OŠ Komen
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antropologinja. Mi lahko za začetek 
podrobneje opišete svoj poklic? Kaj 
zahteva od vsakega posameznika? Kaj 
je čar vašega poklica?

Etnologija je veda, ki se ukvarja s kul-
turo in različnim načinom življenja ljudi 
danes, v preteklosti, razmišlja pa tudi o 
načinu življenja v prihodnosti na podlagi 
preteklih dogodkov. Sama se z etnologijo 
ukvarjam predvsem na področju razisko-
vanja zgodovinskih okoliščin – kako so 
ljudje živeli z različnimi šegami in nava-
dami, kako so politični sistemi vplivali na 
življenje ljudi v nekem lokalnem okolju. 
Raziskave delam na Krasu, v Vipavski dolini 
in tudi na Tolminskem.

Čar mojega poklica je predvsem to, da 
delam z ljudmi različnih generacij – tako 
z mladimi kot tudi starejšimi. Mladim ge-
neracijam večinoma predstavljam zgodo-
vino pa tudi kulturno dediščino, ki jim jo 
skušam predstaviti na drugačen in zani-
mivejši način, da bodo tudi oni sami v de-
diščini prepoznali neko vrednoto in razu-
meli, zakaj so pomembne naše korenine.

Kot ste že sami omenili, se ukvarja-
te predvsem z raziskovanjem kulturne 
dediščine Krasa pa tudi Vipavske do-
line in območja Tolmina. Zakaj vas je 
prav Kras tako pritegnil? Kaj vidite na 
njem tako posebnega?

Interes do raziskav se je začel pojavljati 
še v času dodiplomskega študija, tj. okrog 
leta 2002, ko se je na Krasu zgodil neka-
kšen »boom« glede kulturne dediščine; 
začeli so prihajati raziskovalci iz osrednje 
Slovenije, ki so Kraševcem žugali, češ da 
niso kulturni, da ne znajo ohranjati starih 
elementov in da mečejo stran »šape« ter 
»kalone«. Ob tem mi je bilo zelo nelagod-
no, kajti tudi sama sem s Krasa in vem, da 
Kraševci že nismo taki. Zato me je prav ta 
dogodek spodbudil v raziskave, saj me 
je zanimalo, kaj se je zgodilo s kraškim 
načinom življenja in zakaj se raziskovalci 
naenkrat ukvarjajo s kraško dediščino. S 
svojimi raziskavami sem se hotela postavi-
ti na stran Kraševcev, jih zaščititi, zato tudi 
čedalje bolj čutim Kras, kraško trmo in ra-
zumem, zakaj smo Kraševci takšni, kakršni 
smo še danes.

Si v prihodnosti želite, poleg Krasa, 
raziskovati tudi druga območja Slove-
nije ali celo tujine? Zakaj je pomembno 
poznati svoj kraj oz. pokrajino? Posa-
meznika ta po vašem mnenju definira?

Prihajam z manjše kmetije, zato sva z 
bratom morala pomagati, biti vztrajna in 
menim, da me je prav to zaznamovalo, 

saj nikoli ne vržem puške v koruzo, ved-
no iščem pozitivne rešitve, zato mislim, da 
je zelo pomembno, da najprej poznamo 
svoj domači kraj. Tudi sama, dokler nisem 
postala študentka, nisem bila pozorna na 
kraške posebnosti – kraške zidove, kamni-
te strehe, vodnjake … Šele ko sem začela 
s študijem, sem začela opazovati kulturo 
in naravo. Zdi se, da moraš stopiti ven, da 
prepoznaš svoj kraj; ko opaziš druge kultu-
re, začneš opažati in ceniti tudi svojo. Sem 
zelo patriotska, rada potujem v tujino, 
vendar se tudi rada hitro vrnem domov in 
po več mesecih ali celo letih raziskovanja 
ne vem, ali bi lahko zdržala v tujini, čeprav 
študij od mene to zahteva. Zato raje osta-
nem doma, v domačem kraju in okolici ter 
raziskujem območja, ki me zanimajo.

Vrniva se malce v preteklost. Vstop 
v srednjo šolo je za marsikoga velika 
prelomnica in vsak izmed nas jo je raz-
lično doživel. Kako ste vi doživljali šol-
ske dni? Ste se radi učili?

Če povem po pravici, mi je bilo v gim-
naziji kar težko, saj sem prihajala s pode-
želja, bila sem malce nesamozavestna in 
prestrašena. Spomnim se, da so bili prvi 
meseci grozni, sem se pa v naslednjih letih 
nekako vpeljala v sistem. Drugi letnik je bil 
nekoliko lažji, dobila sem več samozaves-
ti, zaupanje profesorjev itd. Veljala sem za 
bolj pridno dijakinjo, nisem pa ravno bles-
tela oziroma nisem bila odličnjakinja. Ved-
no sem imela visoka pričakovanja in cilje, 
zato sem bila tudi zelo utrujena, še pose-
bej decembra in maja, ko je bilo obdobje 
samih testov. Danes bi si želela, da se ne bi 
toliko učila, da ne bi toliko vlagala v šolo, 
saj obstaja tudi drugo življenje. Mladim bi 
rekla, naj se učijo, ampak naj tudi uživajo 
v zunanjem svetu, v svojih hobijih, saj je 
življenje prekratko in trenutki gredo hitro 
mimo nas.

Glede na izbrani poklic predvide-
vam, da ste bili že od mladih let nav-
dušeni nad družboslovnimi predmeti. 
Kateri predmet vas je najbolj navduše-
val? Menite, da ste iz srednješolskih let 
odnesli dovolj široko znanje za nadalj-
nje izobraževanje? Seveda me je takrat 
najbolj navduševala zgodovina. Takrat 
nas je učila profesorica Nadja Prihavec in 
pri njenih urah sem res uživala; vedno je 
znala snov zelo lepo razložiti, in to na tak 
način, da zgodovina ni bila sama »piflari-
ja«, ampak si jo moral predvsem razumeti. 
Mislim, da sem se za zgodovino odločila 
prav zaradi profesoric, tako v osnovni kot 
tudi srednji šoli. Uživala sem tudi pri soci-

ologiji, saj so me družbena vprašanja zelo 
zanimala in sem razmišljala tudi o študiju 
razrednega pouka ali celo socialne pe-
dagogike. Na splošno pa so mi bili všeč 
tudi naravoslovni predmeti, na primer pri 
matematiki nisem imela težav, pa tudi ne 
pri vseh ostalih predmetih, ki so imeli po-
vezave z zgodovino in z razumevanjem 
družbenega prostora. 

Moram reči, da mi sam študij ni povzro-
čal težav, zame je bila gimnazija veliko 
težja. Za študij namreč  izbereš tisto, kar 
te veseli, je drugačen sistem v primerjavi 
s srednjo šolo. Na fakulteti nisem imela 
težav z učenjem. Mi je pa gimnazija dala 
veliko širino znanja, da sem potem lahko 
brez večjih problemov opravila diplomski 
študij.

Če bi lahko čas zavrteli nazaj v sre-
dnješolska leta, bi se po končani matu-
ri še vedno odločili za enak poklic, kot 
ga opravljate danes?

Lahko rečem, da v svojem poklicu zares 
uživam, čeprav sem si etnologijo izbrala 
naključno. Vedno sem si želela postati pro-
fesorica zgodovine na srednji šoli, vendar 
se to ni godilo, ker ni bilo povpraševanja 
za delo. Zato sem si poleg študija zgodo-
vine morala izbrati še dodatno področje, 
v mojem primeru je bila to etnologija. Če 
bi namreč izbrala samo zgodovino, bi bilo 
veliko jezikovnih predmetov, sama pa ni-
sem jezikoslovni tip. Takratne odločitve ne 
obžalujem, saj rada delam z ljudmi in da-
nes učim na Univerzi v Novi Gorici.

Kaj bi svetovali nekomu, ki si v življe-
nju želi uspeti tako kot vi? Od kod ste 
»pobirali« motivacijo in željo po uspe-
hu?

V bistvu sem imela kar veliko sreče, saj 
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sem dobila status mlade raziskovalke in 
sem potem lahko doktorski študij zaklju-
čila v okviru službe ter mi ni bilo potrebno 
delati doktorata ob delu. Predvsem pa je 
bilo pomembno, kot sem že prej omenila, 
da so mi bile že v otroških in mladih le-
tih privzgojene delovne navade in da se 
je treba za uspeh potruditi. Kot pravi rek 
»Brez dela ni jela« – svojo energijo črpam 
predvsem iz svojih dosežkov oz. uspehov 
(predvsem predavanj, delavnic z ljudmi 
…). Ko vidim, da sem od sebe dala svoj 
žar ter na drugi strani ljudi, ki so zadovolj-
ni z mojim delom, je to zame uspeh. Na 
splošno me prav delo z ljudmi in nudenje 
pomoči ženeta naprej k postavljanju vpra-
šanj za raziskovanje in delo.

Zagotovo je poklic etnologa in antro-
pologa dokaj naporen, vedno morate biti 
motivirani za  raziskave, se vanje vživeti in 
biti vztrajni. Kako pa je z vašim prostim ča-
som? Kaj najraje počnete?

Sama imam družino, tako da veliko časa 
namenim svojim otrokom in možu. Svoj 
prosti čas pa v zadnjem času najraje pre-
živim v naravi. Rada tečem, plešem in se 
sprehajam s svojo psičko, včasih pa sem 
se rada ukvarjala z vezenjem. Drugih po-
sebnih hobijev pa nimam, saj mi čas tega 
ne dopušča.

Med epidemijo smo bili obdani s 
stenami z vseh strani. Kako je poteka-
la vaša služba med epidemijo, vam je 
povzročila veliko omejitev?

Ko je bil prvi val zaprtja, smo ravno za-
ključevali pomemben projekt. Takrat smo 
prvič imeli mednarodno konferenco prek 

Zooma in je bil to kar velik izziv. V tistem 
času sem tudi zaključevala priročnik in 
sem bila po eni strani zadovoljna zaradi 
vseh omejitev, saj sem imela čas, da sem 
ga dokončala. Po drugi strani pa mi je bilo 
težko, saj sem morala biti svojim otrokom 
učiteljica in seveda vanje vlagala veliko 
truda in energije. V drugem valu epide-
mije sem dopoldneve preživljala z otroki, 
popoldne pa svoj čas namenila zahte-
vam v službi, saj je bilo do določenega 
datuma potrebno oddati kar nekaj raznih 
projektov. Izvedli smo tudi nekaj delavnic, 
seveda »online«, kjer smo starejše naučili 
tudi na primer, kako se priključiti na video 
konference. To je bila zame zelo prijetna 
izkušnja. Mislila sem, da bo po epidemiji 
veliko bolje, kar se tiče medčloveških od-
nosov, da bomo ljudje znali živeti v sožitju, 
da bomo bolj razumevajoči in da bomo 
spoznali, kako pomembni smo drug dru-
gemu. Vendar zdaj, po koncu epidemije, 
menim, da vsi še bolj hitimo in hrepeni-
mo. To me malo žalosti, saj sem bila glede 
tega zelo optimistična. Upala sem, da bo 
lažje in bolje, da se bomo malce umirili in 
spoznali, da smo socialna bitja in se iz tega 
kaj naučili.

Zasledila sem, da ste tudi avtorica 
več knjig, kot je na primer ta z naslo-
vom Procesi ustvarjanja kulturne de-
diščine. Mi lahko poveste kaj več o tej 
knjigi? O čem govori, za kakšne name-
ne je bila ustvarjena?

Procesi ustvarjanja kulturne dediščine je 
bila moja doktorska disertacija, ki sem jo 

kasneje spremenila v knjigo. Govori prav o 
tem, kako se je na Krasu v določenem ob-
dobju začelo govoriti o kulturni dediščini 
in kako smo naenkrat začeli ohranjati zgo-
dovinske ostanke. V knjigi sem obrazložila, 
zakaj je do tega prišlo, torej socialne in 
družbene vidike. Govori tudi o zgodovini 
Krasa, sploh Komenskega Krasa, social-
ni in politični vlogi kulturne dediščine, o 
načinih varovanja naše kulture, predvsem 
na primeru Štanjela in Volčjega Grada. Je 
znanstvena knjiga in je namenjena bolj 
študentom in raziskovalcem, ki se ukvar-
jajo s kulturno dediščino.

Povedali ste mi že, da ste zelo vztraj-
ni, pozitivni in skušate biti sočutni do 
drugih ljudi. Kako bi še opisali svoj 
značaj?

Včasih sem tudi malo trmasta, ne od-
pustim prav hitro, ko se mi nekdo hudo 
zameri. Rada pa pomagam in ponudim 
pomoč, če le lahko, čeprav je po navadi 
pomoč usmerjena k raziskovalnim ali tu-
rističnim oz. bolj uporabnim projektom. 
Nisem vročekrvna oseba oziroma se zelo 
malokrat ujezim, a ko se enkrat razjezim, 
ko gre čez vse meje, potem traja kar nekaj  
časa, preden se spet pomirim. Kot sem že 
prej povedala, pa sem delavnost in vztraj-
nost pridobila doma – na našem čudovi-
tem Krasu. 

Spoštovana Jasna Fakin Bajec, zah-
valjujem se za vaš čas in sodelovanje v 
našem projektu.

Burjica

V jesenskih mesecih je v Komnu odprla 
vrata Hiša dobre volje – dnevni center 
starejših in v Vrtcu Komen smo menili, da 
je prav, da z njimi navežemo stik. Pova-
bili smo jih k sodelovanju in bili so veseli 
naše pobude.

Za začetek smo jim strokovne delav-
ke vrtca odigrale dramatizacijo zimske 
zgodbice Dobri snežak ter z njo varovan-
cem hiše popestrile dan. Ker pa smo za-
čutile, da smo bile pri njih res lepo spre-
jete, smo jim obljubile, da jih kmalu spet 
obiščemo, a prihodnjič v družbi otrok.

Hvala jim, za gostoljubje, ki smo ga bile 
deležne.

Dogajanje v Vrtcu Komen …
Na obisku v Hiši dobre volje

Besedilo in foto: Agata Masten
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V petek, 20. januarja 2023, smo v enoti 
Komen obeležili FIT dan brez multime-
dije. Namen in cilj tega dne je, da tako 
otroke kot tudi starše ozaveščamo, kako 

Za otroke je prehod iz vrtca v šolo po-
memben mejnik v njihovem življenju in 
izobraževanju, zato je pomembno, da 
otrokom zagotavljamo čim bolj mehak 
in uspešen prehod iz vrtca v šolo. 

Po »koronskem« času, ko se je naše so-
delovanje s šolo malo izgubilo, smo letos 
zopet obudili sodelovanje.

Že v mesecu oktobru, v tednu otroka, 
smo v vrtec povabili prvošolčke, da obu-
dijo spomin na vrtčevske dni. V vrtcu 
smo imeli dan odprtih vrat, kjer smo se 
vsi skupaj družili in igrali. Odšli smo tudi 
na naš travnik, kjer smo skupaj tekali.

V januarju, na FIT dan brez multimedije, 
pa so prvošolčki povabili najstarejšo sku-
pino v šolo. Za nas so pripravili krajši kul-
turni program z deklamacijami, zapeli pa 
so nam tudi nekaj pesmic. Tiste, ki smo 
poznali, pa smo skupaj zapeli. Postavili 
so nam tudi nekaj ugank in nas naučili, 

Najmlajši iz Vrtca Komen smo na pustni 
torek pridno preganjali zimo. Samorogi, 
levi, tigri, pikapolonice, zajčki, muce, če-
bele, Pike Nogavičke smo se odpravili na 
pustno povorko po Komnu. Obiskali smo 
Hišo dobre volje, podjetje Mahle ter trgo-
vino Magro. Povsod so nas sprejeli odpr-
tih rok in nas obdarili s sladkarijami. Vsem 
se zahvaljujemo za prijeten sprejem in se 
vidimo naslednje leto. Živel pust!

FIT dan brez multimedije

Sodelovanje med vrtcem in šolo

Pust veselih ust

Besedilo: Vanesa Turk
Foto: arhiv enote Komen

Besedilo in foto: Teja Fajdiga

Besedilo: Karmen Pipan
Foto: arhiv Vrtca Komen

aktivno in zdravo preživeti prosti čas brez 
uporabe multimedije.

Pomembno je, da razvijamo in ustvarja-
mo učenje skozi gibanje in gibanje skozi 

da v šoli postavimo roke v obliki strešice 
na glavo, če poznamo pravilen odgovor. 
Nato so nam plesalci iz Plesnega društva 
Be Funky odplesali svojo plesno točko, 
predstavile pa so se tudi dekleta iz vrtca, 
ki prav tako plešejo v plesnem društvu. 
Po končanem kulturnem programu, pa 
je sledilo še ustvarjalno druženje. Učitelji-

učenje, saj tako otrokom postane giba-
nje nepogrešljiva navada in hkrati se ob 
gibanju učijo. 

Predšolski otroci, Žogice, so ta dan pre-
živeli s 1. razredom OŠ Komen, pri Zajčkih 
so se igrali »glasbene obroče« in razisko-
vali gozdiček po pravljici Dobri Snežak. 
Lisičke so se igrale gibalno igro Lačna 
usta in se razgibali skozi poligon. Pri Me-
tuljčkih so uredili knjižni kotiček, saj bo 
tako otrokom več časa posvečenega 
branju pravljic, igrali so se igro Gibanje s 
posnemanjem živali in se nato pridružili 
otrokom iz skupine Žabice, ki so se razgi-
bavali v FIT igralnici – plezalnici.

ce so za vse otroke pripravile pobarvan-
ko ptička, prvošolčki pa so nam veselo 
pokazali svoje peresnice in nam prijazno 
posodili svoje barvice. 

Ob prijetnem druženju smo zaključili 
naš dopoldan, sedaj pa se že veselimo 
našega naslednjega druženja.
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Decembra je vzdušje v vrtcu vsako leto 
znova res čarobno. Da bi otroci in vzgo-
jiteljice pričeli pravi čas z ustvarjanjem, 
se pripravimo na krasitev vrtca že konec 
meseca novembra. Čas prazničnih dni v 
našem vrtcu pomeni čas veselja in čas, 
ko se še posebej spomnimo drug dru-
gega. V začetku meseca decembra smo 
na našem hodniku vsi skupaj okrasili 
smrečico. Na njej je viselo nešteto daril, 
ki so jih otroci sami izdelali iz odpadnih 
škatlic. V vsakem darilu pa se je skrivala 
želja otroka. Ob praznični jelki smo se 
zbirali in ugotavljali, kaj nas čaka, kaj so 
nam škratki tokrat pripravili. Eno izmed 
presenečenj je bila tudi peka prazničnih 

V sklopu slovenskega kulturnega pra-
znika smo se posvetili kulturi. Pogovar-
jali, spraševali in raziskovali smo, kaj je 
kultura, kaj je praznik, kaj pomeni biti 
kulturen, kaj je kulturna dediščina naše-
ga kraja. Poslušali smo slovensko himno, 
se spomnili na slovensko zastavo in grb 
ter našega največjega pesnika, Franceta 
Prešerna.

Odšli smo v šolsko knjižnico. Tam nas 
je sprejela ga. Ana Valečič, ki je vodja 
OŠ Štanjel in učiteljica, poleg tega skrbi 
tudi za šolsko knjižnico. Povedala nam je, 
kaj vse imajo v njihovi knjižnici, kako so 
knjige zložene, kdo si jih lahko izposodi, 
kako s knjigami ravnamo. Z zanimanjem 
smo jo poslušali in si kasneje ogledali po-
lice s knjigami ter jih prelistali. Gospa Ana 

… in Vrtcu Štanjel
Čarobni december

Kultura, kulturen, kulturna dediščina

Besedilo: Katarina Černigoj
Foto: Mateja Bežek Kosmač in Mojca 

Mozetič

piškotkov. Skupaj smo zamesili testo in iz 
njega izrezovali srčke, zvezdice, možičke 
… Ko bi vi vedeli, kako je dišalo in kako 
slastni so bili! Poleg vsega smo izdelovali 
tudi čestitke in okrasili vrtec. Pri nas so vi-
seli sami srčki, saj smo se tudi mi pridruži-
li enotni okrasitvi z motivom srca. V vrtcu 
se je še veliko lepega dogajalo, tako da je 
bil za nas december prav zares čaroben.
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V naši občini že več let deluje Plesno 
društvo Be Funky, ki ga vodi Mateja Ter-
čon Knap. Mateja je naš vrtec že večkrat 
obiskala, z nami zaplesala in nas učila hip 
hop poze. 

Tokrat je s seboj pripeljala prav poseb-
ne gostje, in sicer najstarejše plesalke 
Be Funky društva, nekatere izmed njih 
so tudi none otrok našega vrtca. Pod 
vodstvom Mateje so nam pripravili pra-
vi nastop. Najprej so se s plesno točko 
predstavili vrtčevski in šolski otroci, ki 
obiskujejo omenjeno društvo, potem so 
nastopile še upokojenke. 

Otroci so pred nastopom spraševali: 
»Kaj bojo pa delale te none? Pa saj ene 
imajo že sive lase. Ma kako bodo plesa-
le?«

Ko pa se je zaslišala glasba in so nasto-

V torek so pustni otroci v vrtec zavili,
se po Štanjelu sprehodili, 
glasno peli, norčavo plesali,
zimo preganjali in pomlad klicali.

Be Funky upokojenke – mladenke!

Štanjelski vrtčevski pust

Besedilo in foto: Mateja Bežek Kosmač

Besedilo in foto: Mateja Bežek Kosmač

Besedilo: Mojca Mozetič
Foto: Mateja Bežek Kosmač, Katarina 

Černigoj in Mojca Mozetič

je pripravila tudi razstavo knjig o našem 
kraju, ki smo jih prelistali, si ogledali slike 
Štanjela, štanjelskega gradu in prebrali 
zgodbe o Krasu. 

Da bi izvedeli še kaj več o našem kra-
ju, smo medse povabili Vlasto Markočič, 
ki je nona dveh otrok, ki obiskujeta naš 
vrtec, poleg tega pa je pedagoginja, li-
kovna umetnica ter pripovedovalka ka-
mišibaj zgodb in živi v Štanjelu. Gospa 
Vlasta nam je ob kamišibaj gledališču 
pripovedovala, kako je nastal Kras, kako 
je nastal turn, po kom se imenujeta kraj 

Štanjel in cerkev, kdo je živel v gradu in 
še veliko zanimivih stvari o našem kraju. 
Skupaj smo ob njenih slikah povedali in 
zapeli pesem Jaz pa pojdem ter poslušali 
zgodbo o Čarodeju. Nad kamišibaj gle-
dališčem smo bili navdušeni, zato smo se 
dogovorili, da nas bo še obiskala. 

Sedaj imamo veliko iztočnic za nadalj-
nje raziskovanje kulturne dediščine na-
šega kraja.

pajoče začele plesati, smo vsi ostali od-
prtih ust in oči! Be Funky upokojenke so 
nam dokazale, da se vse da, če le imaš 
veselje in ljubezen do glasbe, plesa in 
druženja. Na koncu smo se jim vsi prid-
ružili in zaplesali skupni ples. 

Povabili smo jih tudi v prostore našega 
vrtca, jih pogostili s čajem in piškoti ter 
vsaki izročili simbolično darilce v spomin 
na obisk pri nas.

Še enkrat se za nastop vsem nastopajo-
čim iskreno zahvaljujemo.



PRIHAJA NA NA NAŠE ODRE:

Program in informacije: www.kosovelovdom.si
Spremljajte tudi naša FB profila KINO Sežana in Kosovelov dom Sežana.

sobota, 4. marec 2023, ob 19.00
Baletno društvo Sežana
VEČER PLESA IN BALETA
plesna predstava

torek, 7. marec 2023, ob 20.00
TOKAC IN EMANUELA
koncert

četrtek, 16. marec 2023, ob 20.00
ŠC Srečko Kosovel
UMOR NA TNEIRO EXPRESSU
gledališka predstava

četrtek, 23. marec 2023, ob 20.00
NOSFERATU z glasbeno spremljavo Andreja Goričarja 
filmsko-glasbeni dogodek v živo

sreda, 29. marec 2023, ob 20.00
GRINDHOUSE / KINO KINO – večeri kakovostnega in umetniškega filma
ZVERI (As bestas)
sklop žanrskih filmov z glasovanjem (marec – maj 2023)

sreda, 22. marec 2023, ob 20.00 
SLG Celje
BODI GLEDALIŠČE!
za Gledališki abonma in izven

sobota, 18. marec 2023, ob 10.00
CECILIJA IN ZMAJ
interaktivna predstava za otroke
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Zdravstveni dom Sežana je odprl ambulanto za neopredeljene paciente.
Ambulanta za neopredeljene je z delom pričela v torek, 14. februarja 2023, po sledečem urniku:
- torki in srede: 9:00–11:00 (prostori diabetološke ambulante, 1. nadstropje)
- četrtki: 15:00–17:00 (prostori ambulante dr. Simunich Knežević, 1. nadstropje).

Naročanje poteka med delovnim časom ambulante na tel. št.  051 666 602.
V ambulanti za neopredeljene so dobrodošle tudi tiste osebe, ki so vpisane v čakalno knjigo za opredelitev v kateri od 
splošnih ambulant.

Ste NOSEČI?
Bi radi poskrbeli za svoje zdravje in zdravje svojega otroka?

Zdravstveno vzgojni center ZD Sežana organizira vadbo za nosečnice!

Pridružite se nam ob PONEDELJKIH ob 16.00
 v ZP Hrpelje, Reška cesta 18, Kozina.

ter 
vsak PONEDELJEK ob 17.30 

v plesni dvorani v Sežani, Kosovelova ulica 5

VADBA JE BREZPLAČNA!

Vadbo vodi diplomirana fizioterapevtka Dragana Milin.
Za vse informacije smo dosegljivi na telefon: 051/666-390

Pomembno obvestilo – Ambulanta za neopredeljene

TERAPEVTSKE VAJE ZA IZBOLJŠANJE TELESNE DRŽE IN ZDRAVJA OTROK
Ima vaš otrok težave s telesno držo (skolioza, kifoza, ploska stopala …) ali prekomerno telesno težo?

Zelo pomembno vlogo pri izboljšanju stanja ima preventiva oziroma popoln 
kinezioterapevtski program, zato v sklopu ZDRAVSTVENO VZGOJNEGA 
CENTRA SEŽANA organiziramo TERAPEVTSKE VAJE za izboljšanje telesne 
drže in zdravja otrok.

Za prisotnost na terapevtskih vajah je potrebna predhodna prijava na tel. št: 
05 731 14 25, 05 689 05 00, 051 666 390 ali na e-naslov: mirjana.vukadinov@
zd-sezana.si.

Telovadba je brezplačna in bo potekala v plesni dvorani srednješolske 
telovadnice, Stjenkova 14, vsak ponedeljek ob 16.30.

Ljudska univerza Sežana ponuja v so-
delovanju z Občino Komen sofinanci-
rane delavnice in tečaje za občane. Po-
tekali bodo v živo na območju občine. 
Trenutno se lahko prijavite na: 

TEČAJ ZELIŠČ (20 ur)
Tečaj zajema naslednje vsebine: osno-
ve zeliščarstva: nabiranje in pridelava, 
shranjevanje, uporaba; zeliščni pri-

pravki: čaji, tinkture, sirupi, macerati 
in mazila, zeliščni bomboni; delavnica 
izdelovanja zeliščnih pripravkov, izde-
lava naravne zeliščne kreme, hidrolati 
in eterična olja - praktičen prikaz parne 
destilacije; zeliščna kozmetika - izdelo-
vanje zobne paste, deodoranta, masla 
za telo, izdelava zeliščnega mila.
Pričetek: v torek, 4. 4. 2023, ob 16.30, sle-
di ob torkih in četrtkih 

Prireditve in obvestila
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TLK – Teden ljubiteljske kulture 
bodo v letošnjem letu zaznamovale 
nove in stare preoblečene gledališke 
predstave v izvedbi kraško brkinskih gle-
daliških skupin. Z avtobusom vas bomo 
popeljali iz Sežane na zanimivo popoto-
vanje od predstave do predstave, z vme-
snimi postanki na izbranih lokacijah z de-
gustacijami dobrot lokalnih ponudnikov 
in majhnimi presenečenji. Vabimo vas k 
ogledu posamezne potujoče gledališke 
avanture, morda si boste zaželeli dveh ali 
pa celo vseh treh Potujočih gledaliških 
avantur, kar bo tudi najbolj pestro, zani-
mivo, avanturistično, gledališko in tudi 
cenovno najbolj ugodno. 

KAJ VAM PONUJAMO V POTUJOČIH 
GLEDALIŠKIH AVANTURAH?
Sobota, 20. maj 2023 – PRVA POTUJO-
ČA GLEDALIŠKA AVANTURA 

Ob 17.00 - Odhod TLK gledališkega av-
tobusa izpred stare avtobusne postaje v 
Sežani 

Ob 17.30 – Kulturni dom Tomaj – 
gledališka predstava dijakov ŠC Srečka 

Teden ljubiteljske kulture 2023 – potujoče gledališke avanture
Kosovela Sežana – UMOR NA TNEIRO 
EXPRESU, (priredba predstave po ro-
manu Agathe Christie umor na Orient 
Expressu – režija in priredba Petra Štolfa)

Po predstavi odhod na degustacijo 
kraških dobrot k Marijanu Tavčarju v Du-
tovlje, kjer vas čaka tudi majhno prese-
nečenje med 19.00 in 20.00, nato odhod 
avtobusa v Dol pri Vogljah.

Ob 20.30 – Vaški dom Dol pri Vogljah 
– gledališka predstava gledališke skupi-
ne Razvojnega združenja Repentabor 
– DOBRA LETINA, (besedilo in režija po-
sodobljene predstave Anja Pangerc). Po 
predstavi odhod avtobusa nazaj v Seža-
no.

Sobota, 27. maj 2023 – DRUGA POTU-
JOČA GLEDALIŠKA AVANTURA

Ob 17.00 – Odhod TLK gledališkega 
avtobusa izpred stare avtobusne postaje 
v Sežani 

Ob 17.30 – Dvorana »Rudnika Vreme« 
– gledališka predstava TKŠD Urbanščica 
– BRŽOLA IN POMFRI, (besedilo in režija 
Tjaša Trampuž)

Po predstavi odhod na degustacijo 
izbranih domačih dobrot v Vinsko klet 
Pri Starčih – Tavčar v Križu, kjer za vas 
pripravljamo majhno presenečenje med 
19.00 in 20.00, nato odhod avtobusa v 
Kobjeglavo.

Ob 20.30 – Vaški dom Kobjeglava – 
gledališka predstava  KRD »Brce« iz Ga-
brovice pri Komnu, avtorja Alana Ayck-
borna NORČIJE V SPALNICAH, (priredba 
in režija Andrej Zalesjak)

Po predstavi odhod avtobusa nazaj v 
Sežano.

Sobota, 3. junij 2023 – TRETJA POTU-
JOČA GLEDALIŠKA AVANTURA

Ob 17.00 – Odhod TLK gledališkega 
avtobusa izpred stare avtobusne postaje 
v Sežani.

Ob 17.30 – Zadružni dom Štorje – gle-
dališka predstava Igralske skupine Rodik 
– FRIŠN ZRAK, (besedilo in režija Karmen 
Kastelic Pipan)

Po predstavi odhod na degustacijo iz-
branih koktejlov pri Gin Brinu v Rodiku, 
kjer vas med 19.00 in 20.00 čaka tudi 

Način in kraj izvedbe: 4 srečanja po 3 
šolske ure in dve po 4 šolske ure, v pro-
storih Dnevnega centra v Komnu
Prispevek udeleženca: 30,00 EUR.
Prijava preko: https://prijave.snipi.si/
b4VUBhkrll(na spletni strani Ljudske 
univerze Sežana)

DELAVNICE KVAČKANJA (9 ur)
Na delavnicah se boste učili osnov 
kvačkanja, ki so potrebne za izdelavo 
kvačkanih živalic (čarobni krog, gosta 
pentlja, začetni vozel, verižna pentlja, 
širjenje, oženje) in izdelali sovico.
Pričetek: v sredo, 5. 4. 2023, sledi pe-
tek, 14. 4. 2023, in sreda, 19. 4. 2023, od 
17.30 do 19.45 ure.
Način in kraj izvedbe: 3 srečanja po 3 
šolske ure v prostorih Dnevnega centa 
v Komnu
Prispevek udeleženca: delavnice so za 
udeležence brezplačne
Prijava preko: https://prijave.snipi.
si/1NnTkh9byy (na spletni strani Ljud-
ske univerze Sežana)

LITERARNI POGOVORI (4 ure)
Pogovori ob različnih literarnih besedi-
lih. Pogovarjali se boste o avtorju in o 
prebrani vsebini, delili svoja razmišlja-
nja in izkušnje ter se povezovali.
Pričetek: v ponedeljek, in v ponedeljek, 
22. 5. 2023, od 10.00 do 11.30 ure.

Način in kraj izvedbe: 2 srečanji po 2 
šolski uri v prostorih Dnevnega centa v 
Komnu
Prispevek udeleženca: delavnice so za 
udeležence brezplačne
Prijava preko: https://prijave.snipi.si/
BYLCkhrmZZ (na spletni strani Ljudske 
univerze Sežana)

DELAVNICE KUHANJA IN PEKE (12 ur)
Na delavnicah se boste učili priprave 
potice, kruha in štrukljev. Na prvi delav-
nici se boste naučili zamesiti kvašeno 
testo za potico ter pripravili orehov in 
pehtranov nadev. Na drugi delavnici 
se boste seznanili z osnovnimi surovi-
nami za izdelavo kruha in postopkom 
izdelave domačega kruha. Spekli boste 
pirin kruh, čebulni kruh in ocvirkovko. 
Na tretji delavnici pa se boste naučili 
pripraviti nekaj vrst štrukljev, ki jih lah-
ko ponudite kot predjed, glavno jed ali 
sladico. Pripravili boste štruklje z orehi in 
skuto pa tudi gluhe štruklje z vaniljevo 
kremo.
Pričetek: v sredo, 29. 3. 2023, sledi 12. 4. 
in 3. 5. 2023 od 16.00 do 19.00 ure.
Način in kraj izvedbe: 3 srečanja po 4 
šolske ure v prostorih Dnevnega centa 
v Komnu
Prispevek udeleženca: 30,00 EUR
Prijava preko: https://prijave.snipi.si/
mB2FWhRNoo  (na spletni strani Ljud-

ske univerze Sežana)

BALINARSKA ŠOLA (18 ur)
Na delavnicah se boste učili balinanja 
pod strokovnim vodstvom licenciranih 
trenerjev balinanja Balinarskega kluba 
Hrast Kobjeglava – Tupelče. Aktivnost 
je primerna za začetnike in za tiste, ki 
balinanje že poznate in ste željni druže-
nja ter vam je ta šport všeč. Telesna de-
javnost dobro vpliva na telesno zdravje, 
na izboljšanje duševnega počutja in 
krepitev socialne mreže.
Pričetek: v torek, 9. 5. 2023, sledi 23. 5., 
6. 6., 20. 6., 4. 7. in 18. 7. 2023 od 9.30 do 
11.30 ure.
Način in kraj izvedbe: 6 srečanj po 3 
šolske ure v parku Dnevnega centa v 
Komnu
Prispevek udeleženca: delavnice so za 
udeležence brezplačne.
Prijava preko: https://prijave.snipi.si/
Y15unhVyaa  (na spletni strani Ljudske 
univerze Sežana)

Prijave zbiramo tudi na telefon 05 
7311 300 ali e-mail: info@lu-sezana.
si.
Izvedli bomo tiste tečaje, za katere 
bo prijavljenih vsaj deset udeležen-
cev.
V skupino bomo vključili največ 12–
15 udeležencev.
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V nedeljo, 21. maja, vas ob 10.00 lepo 
vabimo v Štanjel, kjer bo dan za Škratji 
Kras. 

Dogodek se bo odvijal na različnih lo-
kacijah, tako da boste dodobra spoznali 
to čudovito mesto in skrivnostni kraški 
svet. Da bo dan še bolj nepozaben, pa 
nam bodo družbo delali kraški ovčarji. 

Kaj vse pripravljamo za vas:
- Ob 10.00 bo začetek dogodka na dvo-

rišču Gradu Štanjel, kjer bo uprizorjena 
glasbena pravljica Škratje s Krasa.

- Po pravljici sledi voden pohod po 
ŠKRATJEM KRASU v družbi kraških 
ovčarjev. Z interpretativnimi vodniki 
se boste odpravili na pravljično-do-
življajsko pot, na kateri vas čaka nalo-

Čas je za Škratji Kras!
ga: nagajivi škratje so namreč zagodli 
prebivalcem Štanjela, v katerem je vse 
postavljeno na glavo. Na Škratjem Kra-
su so skrili kraške pečate in vsenaokrog 
natrosili škratje uroke. Da bo na Krasu 
spet vse lepo in prav, morate rešiti 
škratji urok, pri tem pa najti škratorun-
ske simbole za čarobni izrek in se nau-
čiti skrivne škratje pisave. Slikoviti Kras 
je od nekdaj tudi umetniški navdih: 
zaigrali boste na zvenečo klop, začu-
tili lepoto kamnoseštva, ustvarili svoj 
mozaik in spoznali skrivnost o škratih s 
Krasa, ki jo je poznal že Srečko Kosovel. 
Na poti vas bodo očarale skulpture iz 
lesa in kamna kraških kamnolomov.

- Pohodu po Škratjem Krasu sledi spre-
hod po Štanjelu s kraškimi ovčarji. 

- Po vodenih sprehodih sledi še obisk 
razstave 'Narava in človek na Krasu' v 
Muzeju Grad Štanjel, prav tako v družbi 
kraških ovčarjev. Razstava predstavlja 
sedem tematskih sklopov, značilnih za 
Kras: kamen, voda, burja, kraški ovčar, 
mozaična kraška kulturna krajina, kra-
ške jame ter človek in Kras. Temelji na 
izkustvenem doživljanju Krasa, nje-
gove narave in kulture. Tu Kras lahko 
zaslišimo, zavonjamo, ga otipamo, za-
čutimo. 

Pridružite se nam na tej edinstveni, 
pravljični, poučni in zabavni škratolovski 
dogodivščini!

Organizator: Zavod Škrateljc

simpatično presenečenje, nato odhod 
avtobusa v Hrpelje.

20.30 – Kulturni dom Hrpelje – gleda-
liška predstava Dramske skupine Štjrnca 
– AVDICIJA, avtorja Jurija Zrnca (priredba 
Nataša Bodljaj in desna roka režije Branka 
Ivančič)

Po predstavi odhod avtobusa nazaj v 
Sežano.

Vstopnice za Potujoče gledališke avan-
ture lahko naročite na tel. številki 031 572 
592 vse tja do 15. aprila. Cena za eno Po-
tujočo gledališko avanturo je 20 EUR, za 

dve Potujoči gledališki avanturi je 35 EUR 
in za vse tri Potujoče gledališke avanture 
samo 45 EUR.

Cena vstopnice za posamezno Potu-
jočo gledališko avanturo zajema avto-
busni prevoz, vstopnici za obe gledališki 
predstavi, degustacijo in presenečenje.

Po tem datumu bo možno kupiti samo 
vstopnice za posamezne predstave (5 
EUR) in posamezne degustacije (10 EUR) 
v lastni režiji na dan izbrane Potujoče 
gledališke avanture.

V mesecu maju vas torej vabimo, da si 
vzamete čas za druženje z ljubitelji gle-
daliških skupin, za smeh, za zabavo in za 
degustacije kraško brkinskih dobrot. Vse 
to in še več vas čaka na Potujočih gledali-
ških avanturah v okviru Tedna ljubiteljske 
kulture 2023, ki ga za vas organiziramo 
JSKD OI Sežana in kraško brkinske gleda-
liške skupine. Vas pričakujemo!

www.visitkras.info

MITSKI PARK RODIK 
Rodik 6, 6240 Kozina, 070 569 882, info@mitski-park.eu

TIC DUTOVLJE
Dutovlje 65, 6221 Dutovlje, 05 764 15 49, dutovlje@visitkras.info

TIC LOKEV
Lokev 139, 6219 Lokev, 05 762 10 17, lokev@visitkras.info

TIC SEŽANA
Partizanska cesta 4, 6210 Sežana, 05 731 01 28  
sezana@visitkras.info

CENTER ZA OBISKOVALCE GRAD ŠTANJEL
Štanjel 1a, 6222 Štanjel 05 769 00 56, stanjel@visitkras.info

KRAŠKE  
TRGOVINE
PODPRITE LOKALNO
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Nevarni odpadki vsebujejo snovi, ki so nevarne za okolje in ljudi. Z nepremišljenim ravnanje lahko povzročimo 
veliko škodo, onesnažimo zrak, vodo, pr ogrozimo zdravje ljudi in živali. Nevarne odpadke moramo 
zbirati ločeno od ostalih gospodinjskih odpadkov ter jih ločeno tudi oddati. Nevarne odpadke najlažje prepoznamo 
po znakih za nevarnost na embalaži.

je zbiranja nevarnih odpadkov iz gospodinjstev udeležite in nevarne odpadke varno 
IZKLJUČNO

- 
- 
- ostanke in embalažo škropiv,
- ostanke in embalažo barv, lepil, lakov, topil, 
- zdravila in živosrebrne termometre,
- , čistila, spreje (doz
- 

 Držite se urnika akcije in lokacije prevzemnega mesta. Odpadke boste ob pričetku akcije predali 
. Predčasno odloženih 

 
–

RNIK IN LOKACIJE PREMIČNE ZBIRALNICE NEVARNIH ODPADKOV

PRI VAŠKEM DOMU

NADROŽICA ŠKRBINA ŠOLI
ŠIBELJI

DIVČI
PRI EKO OTOKU PRI ŠOLI

VOLČJI 
KREGOLIŠČE
ŠKOFI

NA IGRIŠČU
ŠTANJEL ČIPNJE
HRUŠEVICA

TUPELČE
TOMAČEVICA PRI VAŠKEM DOMU TREBIŽANI

PRI VAŠKEM DOMU ČEHOVINI

VEČKOTI

elefonski številki 05 73/



Telefon:
Fax:
Spletna stran:
E-pošta:
Uradne ure:

Občinska uprava Občine Komen

Knjižnica Komen

Medobčinski inšpektorat in redarstvo občin Divača, Hrpelje – Kozina, 
Komen in Sežana

05 73 10 450
05 73 10 460
www.komen.si
obcina@komen.si
ponedeljek in petek od 8.00 do 12.00
sreda od 8.00 do 12.00 in od 15.00 do 17.00

Dobro je vedeti

05 73 10 141
soou@sezana.si
ponedeljek, sreda in petek od 8.00 do 10.00

05 76 68 580
knjiznica.komen@siol.net
torek in petek od 11.00 do 18.00
sreda od 8.00 do 15.00

Telefon:
E-pošta:
Uradne ure:

Telefon:
E-pošta:
Delovni čas:

Komen 118, 6223 Komen

Delovanje javne razsvetljave - prijava napak:

Zdravstvena postaja Komen / Splošna ambulanta Komen

Lekarna Komen

Zbirni center Komen

Zavetišče Oskar Vitovlje

JAVNA BLAGAJNA OBČINE KOMEN obratuje v poslovalnici Deželne ban-
ke Slovenije, d. d., v Komnu 118 c (pri pošti), odprta je od ponedeljka do 
petka od 8.00 do 12.00 ter od 13.00 do 16.00.

ODPRTO ŠIROKOPASOVNO OMREŽJE KOMEN - prijava poškodbe in-
frastrukture, ki ni povezana z motnjami delovanja storitev pri njih.

01 5863 600
info@jr-lj.si
www.jrl.si/prijava-napak

05 73 11 460

05 73 11 790
ponedeljek od 12.00 do 19.00
torek, četrtek in petek od 8.00 do 15.00
sreda od 9.00 do 18.00

napake.oso@gvo.si
02 333 26 23, 02 332 23 00
(izven delovnega časa, med 15.00 in 7.00 naslednje-
ga dne)

torek: od 9.00 do 13.00
četrtek: od 14.00 do 17.00
sobota: od 9.00 do 13.00

05 30 78 570

Telefon:
E-pošta:
Spletna stran:

Telefon:

Javna razsvetljava d. d., Litijska cesta 263, Ljubljana

Telefon:
Delovni čas:

E-pošta:
Telefon:

Telefon:




